
مدیرکل هواشناسی استان قم:

میانگین بارندگی درقم ۸۰ درصد افزایش یافت

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در طول این چند هفته با همکاری 
مردم در فاصله های فیزیکی و اجتماعی،روند بیماری کنترل شده است. 

محمدرضا قدیر با اشاره به اجرای طرح فاصله گذاری اجتماعی و همکاری 
با همکاری  این چند هفته  این طرح گفت: در طول  مناسب مردم در 
مردم در فاصله های فیزیکی و اجتماعی، روند بیماری کنترل شده ولی 
در ادامه اگر این طرح و طرح فاصله گذاری هوشمند ناقص رها شود باید 
منتظر پیک دوم بیماری و با عوارض بیشتر آن باشیم. او با بیان آغاز طرح 
فاصله گذاری هوشمند تصریح کرد: در این طرح با هدف گذاری جلوگیری 
از حضور افراد مسن، دارای بیماری های زمینه ای و دیابت و محدود کردن 

اصناف، مشاغل و کارمندان به دنبال کنترل بهتر بیماری هستیم.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: غربالگری شهروندان 
قمی که در ایام نوروز به مسافرت رفته و در روز های اخیر به قم بازگشته 
اند، انجام و به اتمام رسید.  سیامک محبی روز شنبه در گفت وگویی تاکید 
کرد: به طور قطع اجرای درست طرح فاصله گذاری اجتماعی، تاثیر به 
سزایی در کاهش زنجیره انتقال ویروس کرونا خواهد داشت. وی با تاکید 
بر رعایت توصیه های بهداشتی و اجرای قرنطینه خانگی افزود: با توجه به 
اهمیت ثبت نام درسامانه salamat.gov.ir از همشهریان می خواهیم که 
در این سامانه ثبت نام کرده و در راستای مبارزه با این ویروس کمک تیم های 
اظهار  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  بهداشتی  معاون  باشند.  بهداشتی 

داشت: ۵۱۵ هزار تن از مردم قم تاکنون در سامانه salamat.gov.ir ثبت

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

نگران پیک دوم بیماری کرونا هستیم 
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم :

غربالگری قمی های مسافر به اتمام رسید
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 درنظردارد براساس مجوز کمیسیون معاملات، نسبت به فروش 3 قعطه زمین با مشخصات و شرایط 
کلی زیر از طریق مزایده عمومی به متقاضیان واجد شرایط وگذار نماید.

حساب  شماره  به  ریال   500/000 مبلغ  فوق  معاملات  از  یک  هر  اسناد  خرید  *جهت 
351282482249352 یا شماره کارت6273811092661047 نزد بانک انصار به نام سازمان 
همیاری شهرداری های قم واریز نموده و به همراه اصل فیش واریزی و کارت شناسایی معتبر جهت 

دریافت اسناد مراجعه نماید. 
* مبلغ تضمین شرکت در هریک از 5 درصد مبلغ پایه قطعه مورد مزایده مندرج در آگهی می باشد که  
بصورت واریز نقدی بحساب سپرده 3۵۱2۸24۸22493۵2 نزد بانک انصار بنام سازمان همیاری 

شهرداری قم و ضمانت نامه بانکی با اعتبار 4 ماه باشد. 
مهلت دریافت اسناد و ارایه پیشنهاد از روز دوشنبه مورخ  99/۰۱/2۵  لغایت ساعت ۱4 روز دوشنبه 

99/۰2/۰۱  می باشد.
* قیمت پایه بر مبنای نظریه کارشناس رسمی دادگستری می باشد.

* هزینه درج آگهی و کارشناسی رسمی دادگستری به عهده برنده مزایده خواهد بود.
*کلیه هزینه نقل و انقال) عوارض- مالیات و غیره ( به عهده برنده مزایده  می باشد.

* سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مزایده مندرج می باشد.
* شرکت کنندگان می بایست در چارچوب لایحه قانونی منع مداخله کارکنان دولت) مصوب 1337( 

اقدام نمایند.
*سازمان در رد و قبول هریک از پیشنهادات مختار است .

محل تسلیم پیشنهادها: 
* مهلت تحویل اسناد و ارائه پیشنهاد  روزدوشنبه مورخ ۱399/۰2/۰۱ از ساعت ۸ صبح لغایت ۱4 

می باشد.
    متقاضیان حقیقی و حقوقی می توانند از روز انتشار آگهی جهت دریافت اسناد وکسب اطلاعات 
بیشتر به آدرس قم – خیابان امام موسی صدر- بالاتر ازمیدان نواب – ساختمان نمایشگاه دائمی استان 

قم – طبقه دوم مراجعه و یا به شماره تلفن 02536564805 تماس حاصل نمایند.
زمان بازگشایی پاکات بعد از نوبت دوم اگهی روزنامه ساعت 10 صبح روز چهارشنبه مورخ 99/۰2/۰3 

می باشد.

سازمان همیاری شهرداری استان قم
آگهی مزایده واگذاری املاک و مستغلات)نوبت اول( 

روابط عمومی سازمان همیاری شهرداری های استان قم

۱. شرکت گاز استان قم در نظر دارد مناقصه عمومی دو مرحله ای با ارزیابی ساده موضوع فوق، باشرح کلی خرید 
دو عدد هیتر ایستگاه مطابق با آخرین استاندارد IGS که جزئیات دراسناد مناقصه توضیح داده می شود، به شماره 
2098091459000032 را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه 
از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام 

در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
2. برنامه زمانبندی مناقصه:

2-1- تاریخ انتشار اسناد مناقصه در سامانه: مورخ ۱399/۰۱/23 می باشد.
2-2- مهلت اعلام آمادگی و دریافت اسناد مناقصه: تا ساعت ۱9 روزدو شنبه مورخ ۱399/۰2/۰4

2-3- جلسه توضیح اسناد / پاسخ به سوالات: درصورت نیاز اطلاع رسانی میشود.
2-4- مهلت عودت اسناد مناقصه: ساعت ۱9 روزدوشنبه مورخ ۱399/۰2/۱۵

2-5- زمان گشایش پاکت های ارزیابی فنی: ساعت ۱۰:۰۰ صبح روز سه شنبه مورخ ۱399/۰2/۱6
2-6- زمان گشایش پاکت قیمت متعاقبا پس از ارزیابی فنی اعلام می گردد.

3. شرایط متقاضیان:
3-1- توانایی انجام کار در مدت 120 روز تقویمی
3-2- دارا بودن گواهی پروانه تولید و بهره برداری

3-3- عضویت در سامانه تامین الکترونیکی وزارت نفت )EP( ودارابودن تاییدیه های لازم
3-4- توانایی ارایه ضمانتنامه بانکی یا وجه نقد )واریزي به حساب شماره 2174633403005 سیبا( به مبلغ 

800,000,000 ریال)هشتصد میلیون ریال( به عنوان سپرده شرکت در مناقصه همراه اسناد تحویلی
3-4- توانایی ارایه انواع ضمانتنامه های بانکی جهت اجرای تعهدات قراردادی

3-5- ارسال صورتهای مالی ثبت شده در سامانه پردیس درصورت ارائه مبلغ پیشنهادی بالای 10برابرسقف معاملات 
متوسط

4. نکات قابل توجه:
4-1- ارایه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت متقاضیان ایجاد نخواهد کرد.

4-2- این پیمان معادل 25 درصد مبلغ قرارداد پیش پرداخت دارد ومشمول تعدیل نمیباشد.
4-3- شرکت گاز استان قم در قبول یا رد کلیه پیشنهادها مختار بوده و اعتراضی پذیرفته نخواهد شد.

4-4- در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر متقاضیان می توانند با شماره های 36620004-025 و یا 36121303-
025 تماس 36121373-025 و 36121526-025 تماس حاصل فرمایند.

4-5- این آگهی از طریق نشانی سایت شرکت گاز استان قم به آدرس: www.nigc-qpgc.ir ارسال گردیده است.

فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای
خرید هیتر ایستگاه

 »آگهي فراخوان مناقصه عمومي« تجدید مناقصه )نوبت اول(

روابط عمومي شرکت گاز استان قم

رئیس ستاد کنگره ملی شهدای استان قم :

کنگره شهدای قم باید الگویی برای دیگر استان ها باشد

با هدف تشویق تولید صورت گرفت؛

تخفیف ۴۰ درصدی واگذاری زمین 
در منطقه ویژه سلفچگان
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روزنامه صبح ایران

دادستان عمومی و انقلاب قم :

خانه فساد درقم
 متلاشی شد

دلیل قرنطینه نشدن قم از زبان رئیس دفتر روحانی
8

8

8

8

8

8

دادستان عمومی و انقلاب قم گفت: هفت مرد و دو زن در قم طی دو عملیات جداگانه که نسبت به تشکیل خانه فساد و فروش مواد 
مخدر اقدام می کردند، بازداشت شدند. حسن غریب قبل از ظهر شنبه در گفت وگو با خبرنگاران از انهدام خانه فساد و پاتوق فروش و 
استعمال مواد مخدر در قم خبر داد و اظهار کرد: به دنبال کسب اخبار واصله از منابع و مخبرین مبنی بر حمل، نگهداری و فروش مواد
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در  گفت:  قم  سلفچگان  اقتصادی  ویژه  منطقه  مدیرعامل   
راستای سیاست جهش تولید و تحقق شعار سال واگذاری زمین 
با 4۰  سرمایه گذاران  به  سلفچگان  اقتصادی  ویژه  منطقه  در 

درصد تخفیف صورت می گیرد.  سید مهدی علیزاده طباطبایی 
با  و  روز شنبه در گفت وگویی اظهار داشت:  در همین راستا 
تصویب هیات مدیره این منطقه جهت جذب سرمایه گذار و ارتقاء

هفت مرد و دو زن دستگیرشدند
بحران کرونا روند 
دولت الکترونیک 

را سرعت بخشید

مدیرمخابرات استان قم:

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم گفت: خانه شهید کلهری هم 
قرار است در اختیار شهرداری قرار گیرد تا بتوانیم آن را به شکل خانه موزه در اختیار مردم 
قرار دهیم. ابوالقاسم مقیمی در جلسه هماهنگی کنگره ملی شهدای استان قم، با بیان 
اینکه سازمان فرهنگی در یکسال گذشته سه تجربه برگزاری جشنواره ها را در کارنامه 
دارد، اظهار کرد: با توجه به شیوع کرونا و الزام عدم برگزاری تجمع ها، تجربه های خوبی 
در زمینه برگزاری جشنواره ها و جذب مشارکت عمومی از طریق فضای مجازی به دست 
آمد. مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم با تاکید بر اینکه در حوزه 
برگزاری کنگره ملی شهدای استان نیز برنامه هایی در نظر گرفته شده است، گفت: یکی 
از این برنامه ها بازگشایی خانه موزه شهیدان زین الدین است که در بودجه اعتبارات لازم 

برای آن پیش بینی شده و ساختمان آماده شده و برنامه های آن در حال تدوین است.

رئیس شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه شفافیت، انضباط مالی و چابک سازی در 
پروژه های عمرانی قم مدنظر قرار گیرد گفت: اگرچه در مدیریت شهری و اجرای وظایف خود، 
گرفتار بیماری کرونا هستیم و تبعاتی داشته است، اما با زمان بندی مشخص انتظار داریم 9۰ 
درصد از پروژه های مهم در دست اجرای سازمان توسعه عمران شهرداری قم در سال 99 
به بهره برداری برسد. عبدالله جلالی در بازدید اعضای شورای اسلامی شهر از پروژه های 
سازمان توسعه عمران شهرداری قم اظهار داشت: این سازمان با مدیریت جدید خود، شتاب 
خوبی در اجرای پروژه ها داشته است و توقعات را نسبت به اجرایی شدن پروژه ها بالا برده 
است. رئیس شورای اسلامی شهر قم افزود: اگرچه در مدیریت شهری و اجرای وظایف خود، 
گرفتار بیماری کرونا هستیم و تبعاتی داشته است، اما با زمان بندی مشخص، استفاده از 

پیمانکاران متعهد و بودجه ریزی صحیح، انتظار داریم 9۰ درصد از پروژه های مهم در دست

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم :

خانه شهید کلهری تبدیل به خانه موزه می شود
رئیس شورای اسلامی شهر قم :

باید از پیمانکاران بومی و متعهد استفاده شود 
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شماره مناقصه: 
 99-۱

شماره مجوز:
۱399/۱3۰
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پاندمی کرونا و دوگانه
 امنیت و آزادی 

 شیوع کرونا در جهان کشورها را به گوشه رینگی برده است 
که در بنیادی ترین حالت، مجبور به انتخابی سیال بین امنیت 

و آزادی شده اند. انتخاب این که افراد اجباراً به قرنطینه  کامل  بروند یا در انتخاب بین ماندن 
و رفتن به بیرون، آزاد باشند. نیروی نظامی و انتظامی برای اعمال محدودیت در آمدوشد 
گسیل شود، یا به انتخاب مردم برای جابه جایی در شهر و مسافرت احترام گذارده شود. افرادِ 
در خطر ابتلا و کسانی که رعایت نمی کنند، جریمه و تنبیه شوند یا شناسایی و تحت پوشش 
حمایتی و درمانی قرار گیرند. این ها انتخاب های ساده ای نیستند. به جایگاه آزادیِ فردی و 
حقِ انتخاب در اندیشه حاکم و نهادهای سیاسی و اجتماعی موجود در هر کشور وابسته اند. 
حفظ سلامت مردم، یکی از وظایف پایه ای دولت ها و از جنس امنیت ملی شناخته می شود.  
این در حالی است که در تجربه گذشته جهان، تهدید خارجی و حفظ امنیت ملی همیشه 
بهانه خوبی برای حکومت ها در محدود کردن آزادی ها بوده است. در کشورچین برای سال ها 
سطح آلودگی غیرقابل تحملِ هوای پکن که میزان آن پس از دستکاریِ دولت اعلام می شد، 
قابل راستی آزمایی نبود. چرا که اساساً دسترسی آزاد به شبکه های خبریِ ماهواره ای و 
اینترنت به بهانه ایجاد امنیت در مقابل رقبای غربی وجود نداشت. در کشور آمریکا، پس 
از حادثه 11 سپتامبر، وزارت امنیت داخلی ایجاد شد و گسترده ترین شبکه  رصد و کنترل 
شهروندان با امکان دسترسی به خصوصی ترین اطلاعاتِ افراد شکل گرفت. این بار تهدید 
ویروس کرونا سبب ساز بروز رفتارهای برهم زننده ی تعادل امنیت ملی-آزادیِ فردی از سوی 
حکومت ها در کشورهای مختلف شده است. در یک سوی طیف، کشوری مانند چین قرار 
دارد که به شکلی کاملا اتوکراتیک و دستوری شهر ووهان و مناطق را قفل و با هر ناهماهنگی 
از سوی شهروندان برخورد کرد. نتیجه ی آن، مدیریت مسأله در زمانی نسبتا کوتاه بود و 
اینک به عنوان یک الگوی موفق در کنترل بیماری کووید19 معرفی شده است. تمرکز صریح 
بر جنبه ی امنیت، در داخل کشور موجب کنترل اپیدمی شد. در کنار آن، همین رویکرد 
اتوکراتیک همراه با نهان کاری و اعلام نکردن موضوع در ابتدا، یکی از اسباب شیوع جهانی 
این ویروس اعلام شده است. دکتر Li Wenliang برای افشای موضوع شیوع ویروس کرونا، 
به دلایل امنیتی توبیخ شد. نتیجه ی آن شیوع ویروس در چین و سپس جهان بود. اینک 
نیز کشورها در استفاده از تجربه چین تردید دارند؛ علیرغم کنترل شیوع، برخی تحلیل ها 
نشان می دهند مرگ ومیر بسیار بیشتر از میزان اعلام شده  رسمی در این کشور بوده  است 
و نهان کاری ادامه دارد. در سوی دیگرِ این طیف، کشور کره جنوبی قرار دارد که با حفظ 
نسبی آزادیِ فردی، شفافیت و استفاده از ابزارهای مدرن رصد و مراقبت عمومی و تست 
سریعِ همه افراد )در واقع سریع ترین در جهان(، مبتلایان را شناسایی و تحت پوشش خدمات 
درمانی قرار داد. به دلیل شفافیت و اطلاع رسانی کامل، مردم نیز به راحتی افرادِ در قرنطینه را 
 شناختند و نیازهای آنها را تامین  کردند. در ابتدا رشد سریعی را در اپیدمی تجربه کرد. اما در 
ادامه، به دلیل وجود یک تصویر بزرگ و مشترک بین دولت و مردم، این کشور به سرعت از رتبه 
دوم  به رتبه 16 با 203 ابتلا در هر 1 میلیون جمعیت رسید. برای مقایسه، اکنون ایران دارای 
رتبه 7 است و تعداد ابتلا 765 در هر میلیون نفر است و آمریکا حائز رتبه اول با  1315 ابتلا در 
هر میلیون نفر است. نکته مهم در اینجا آن است که این دستاورد موفقیت آمیز در کره جنوبی 
بدون تعطیلی فعالیت ها و محدود شدن آزادیِ افراد حاصل شده است. در میانه این طیف 
نیز کشورهایی مانند ایتالیا قرار می گیرند. در ایتالیا، نه از تعطیلی کامل و ابزارهای حداکثری 
انتظامی استفاده شد و نه به طور موفق از روش های کنترل سریع با ابزارهای مدرن و مشارکت 
خود مردم بهره گرفته شد. به علاوه کندی در واکنش به مسأله سبب عوارض جبران ناپذیر 
نیز شد. در همین چارچوب در شب اعلام تعطیلی در شهرهای اصلیِ مرکز شیوع در شمال 
کشور، ده ها هزارنفر با استفاده از خلأ های موجود به سوی جنوب )یعنی زادگاه شان و یا برای 
تفریح( رفتند. میزان ابتلا نیز به  2375 ابتلا در هر میلیون نفر رسید. این دست از کشورها 
بین امنیت و آزادی مانده اند. دو نکته در این تجربیات قابل توجه است. نخست، حضور قوی 
دولت ها در فرایند ایجاد امنیت و مقابله با یک تهدید خارجی، بدون محدود کردن حقوق و 
آزادی افراد هم می تواند اتفاق بیفتد. عکس آن یعنی تحدیدِ آزادی به بهانه ی امنیت، اغلب 
نتیجه ی معکوس به دنبال دارد. دوم، اگر سرمایه اجتماعی، رابطه ی دولت و مردم به قدر 
کافی قوی نبوده و نهادهای مدنی و سیاسی از کارآمدی و سرعت لازم در واکنش به تهدیدات 
برخوردار نباشند، اشتباه است انتظار داشته باشیم که تصمیمات دولت با صِرف اعلامِ احترام 
به حق انتخابِ مردم، از اثربخشی کافی و همراهی مردم برخوردار باشد. تجربه ی ایتالیا نشان 
می دهد صریح نبودن و رفتار پاندولی بین امنیت ملی و آزادی فردی مشارکت کمترِ مردم و 
توفیقِ کمتر در مدیریت بحران را به همراه دارد. نمی توان گاهی برای کنترل دسترسی به 
شبکه های ماهواره ای به زور و با راپل وارد خانه ی مردم شد )لابد برای دفاع از امنیت ملی( 
و گاهی از آنها خواست که به اختیار و انتخابِ خود به محل کار و یا به مسافرت نروند. با 
همه ی این ها، شرایط جاری در کشور فرصتی برای تعریف یک تعادل جدیدِ امنیت-آزادی 
و استفاده بهینه از ابزارهای در اختیار دولت است. امکانات کشور در فناوری اطلاعات این 
اجازه را می دهد که رصد و مراقبت الکترونیک افرادِ در معرض خطر همراه با نوع جدیدی 
از مشارکت مردم به طور کامل انجام و درکنار سایر روش ها، هم بیماری کنترل شود و هم 

فعالیت های اقتصادی جریان یابند.
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی

کرونا ومسئولیت اجتماعی
نمی  دانم کدام شیرپاک خورده ای گفته است که مهانی 
گرفتن مساوی کرونا گرفتن نیست. کرونا را آنقدر با شعور 
فرض کرده اند که فکر می کنند وقتی او می آید و دایی، خاله و 

عمه را می بیند، بیخیال می شود و راه خود را به سمت بازار و مترو کج می کند.
مورچه ها را دیده اید؟ وقتی قند یا شیرینی روی زمین افتاده باشد، به سمت آن قطار 
می شوند. کرونا هم همین است وقتی جمع ما آدمیان را می بیند، ذوق می کند. دوست دارد 
همه ما را در آغوش بگیرد. استوری گذاشته است که ما با با تمام خانواده یعنی ) مادربزرگ، 
پدربزرگ، عمه، دایی، عمو، خاله، زن دایی و....( در قرنطیه ایم. بعد هشتگ کرونا را شکست 
می دهیم را هم گذاشته است. نه عزیزم تو کرونا را شکست نمی دهی، تو به کرونا کمک 
می کنی تا پشت مردم را به خاک بمالد.  همین الان که دارید این یادداشت را می خوانید 
برخی در حال برنامه ریزی برای مهمانی های شبانه هستند. واقعا یاللعجب از این مردم. فکر 
می کنند با گذشتن یک تب سنج و گرفتن تست های 850 هزار تومانی، کرونا دیگر با آنها کاری 
ندارد. این آدم ها فقط به فکر خودشان هستند. ساعتی خوش باشیم، بی خیال بقیه. اصلا 
فکر نمی کنند ممکن است یک خانواده، یک محله، یک منطقه و یا یک شهر را درگیر کرونای 
لامذهب کنند. کرونا زبان نفهم است. از پشت پنجره نگاه نمی کند و نمی گوید: »آخی، این 
بیچاره ها مهمانی گرفته اند. تولد این دخترک زیباست.« نه، در نزده وارده می شود و همه را 
آلوده می کند و با یک لبخند ملیح خانه را ترک می کند. به همین سادگی شما می مانید و 
بیماری و مشکلات بعد از آن. به شما قول می دهم همین آدم ها در مهمانی های کرونایی خود، 
موبایل به دست دارند و آنهایی که سفر رفته اند و گزارش گران تلویزیون با آنها حرف زده اند را 
محکوم و مسخره می کنند. دوران کرونا، زمان دندان روی جگر گذاشتن است. ندیدن خانواده 
سخت است. خانه نشینی سخت تر اما چاره چیست. آنقدر باید در خانه بمانیم تا کرونا سایه 
منحوسش را از سر ایران و جهان کم کند. صبر کردن تلخ و دشوار است اما نتیجه شیرین 
دارد. چه خوش گفته است سعدی که :»منشــین ترش از گردش ایام که صبر/ تلخ است و 
لیکن بـــــــرِشیرین دارد« الان شرایط جهان عادی نیست و در شرایط غیرعادی، رفتار عادی 
نکوهیده است. لطفا تا پایان کرونا، کمی از خودخواهی ها خود بکاهیم و سعی کنیم با پذیرش 
مسئولیت اجتماعی خود در قبال کرونا، به شکست این دیو چند سر کمک کنیم. کنکوری ها 
را ببیند. یک سال از همه لذت های زندگی خود می زنند که به دانشگاه برسند و طعم موفقیت 
را بچشند. حالا هم همان است با کمی سختی دوباره به روزهای غیرکرونایی می رسیم. 
نمی گویم روزهای آرامش که متاسفانه به دلیل مشکلات عدیده اقتصادی زیاد آرامشی وجود 
ندارد اما حداقل می توانیم دست بدهیم، بیرون برویم و وقتی دلمان گرفت زیر باران قدم بزنیم.

یک عضو کمیسیون اجتماعی مجلس:

 حداقل مزد تعیین شده برای کارگران
 عادلانه نیست

یک عضو کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: عادلانه نیست که بدون لحاظ کردن خط 
فقر جامعه و در ذیل ارقام خط فقر تعریف شده توسط مرکز پژوهش های مجلس، حداقل 

دستمزد برای کارگران تعیین شود. 
 محمدرضا بادامچی، از افزایش 21 درصدی حقوق کارگران، همچنین از این نحوه 
تصمیم گیری برای کارگران انتقاد کرد و گفت: عادلانه نیست بدون لحاظ کردن خط 
فقر جامعه و در ذیل ارقام خط فقر تعریف شده توسط مرکز پژوهش های مجلس، حداقل 
دستمزد برای زحمت کشان)کارگران( تعیین شود. بدیهی است در سالی که جهش تولید 
نام گذاری شده است چنین تصمیماتی نمی تواند نیازمندی ها و حداقل معیشت کارگران 

را تأمین کند. 
این عضو کمیسیون اجتماعی مجلس در ادامه گفت: نمایندگان کارگران در مجلس 
شورای اسلامی، طرحی را پیگیری می کنند تا کارگران به طور برابر در مجامع تصمیم گیری 
حضور داشته باشند. توصیه نامه های سازمان جهانی کار، تأکید به حضور برابر نمایندگان 

کارگران در کنار سایر شرکای اجتماعی آنها)کارفرمایان و دولت( هستند.
 

وزیر بهداشت:
 طرح ترافیک تهران لغو شد

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از لغو طرح ترافیک در تهران خبر داد و گفت: در 
حال حاضر یکی از مطمئن ترین وسیله ها برای رعایت فاصله گذاری اجتماعی، استفاده از 

وسیله نقلیه شخصی است. 
سعید نمکی روز شنبه درباره آخرین تصمیم های ستاد ملی مقابله با کرونا افزود: مصوبات 
ستاد ملی مقابله با کرونا لازم الاجراست. طرح ترافیک نه امروز و نه فردا و نه در روزهای 
آتی اجرایی نخواهد بود. بنابراین چیزی به نام طرح ترافیک در تهران نداریم. البته اگر راه 

بندان های شدید مشاهده شود، در این زمینه تجدید نظر خواهد شد.

معاون وزیر بهداشت مطرح کرد: 

احتمال مهار کرونا در اواخر اردیبهشت
 معاون کل وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: پیش بینی ها این است که در 
حدود اوایل اردیبهشت تا اواخر اردیبهشت بیماری کرونا رو به کاهش برود نه اینکه بیماری صفر 

شود و نه اینکه ویروس از بین برود. 
ایرج حریرچی روز شنبه در نشست خبری که به صورت ویدئو کنفرانس از وزارت بهداشت 
برگزار شد، در پاسخ به پرسش ایرنا درباره دوره اپیدمی در ایران افزود: در مورد زمان اپیدمی 
از ابتدا دانشمندان وزارت بهداشت و دانشگاهها سناریوهای مختلفی را شامل عدم اقدام، 

اقدامات ضعیف، متوسط و بسیار شدید پیش بینی کردند.
وی افزود:  اقدام بسیار شدید تقریبا معادل حکومت نظامی و عدم خروج از خانه و مشابه 
ووهان بود. که در هیچ کشوری انجام نشد ما اقدام متوسط و متوسط به بالا را انجام دادیم و 
در اکثر استانها منحنی ابتلا نزولی شده است در برخی استانها افزایش شیوع هم داریم که 

شدید نیست.
حریرچی گفت: انتظار ما این است که اردیبهشت یا اواخر اردیبهشت شاهد مهار اپیدمی 
باشیم و رفتارهای ویروس و مردم و دولت در بازگشایی ها و تغییرات آب و هوایی نیز در این روند 
موثر است و تا زمانی که واکسن، دارو و یا مصونیت عمومی نداشته باشیم نمی توانیم از پایان 

بیماری در کوتاه مدت صحبت کنیم.
معاون وزیر بهداشت گفت: مهار اپیدمی کرونا و نزولی شدن منحنی ایپدمی به معنای از بین 

رفتن ویروس و پایان کرونا نیست.
حریرچی گفت: فعلا پیش بینی ما با  توجه به بازگشایی ها این است که تا آخر اردیبهشت 
روند صعودی نداریم مگر اینکه اتفاق غیر مترقبه بیافتد. تمهیدات لازم برای وضعیت های 
مختلف دیده شده اما بازگرداندن مغازه های بازشده در گام دوم فاصله گذاری اجتماعی به 

حالت قبل مشکل است.
وی افزود: کارخانه های تولیدی به خصوص کارخانه های تولد غذا و دارو در نوروز نیز اکثرا 
باز بودند و تعطیلات در نوروز همگانی نبوده است . به هر حال بازگشایی ها با احتیاط انجام 

می شود و باید به سلامت و اقتصاد با هم توجه کنیم و البته سلامت مردم در اولویت است.
حریرچی در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه چطور در چین با وجود خروج 5 میلیون نفر از 
ووهان قبل از قرنطینه این بیماری در یک استان محدود شد و حتی در پکن اپیدمی نداشتیم 
اما این بیماری پاندمی و جهانی شد گفت: در این مورد حساس نباشید که در کشورهای دیگر 
چطور شده است اما در چین نیز حدود نیمی از مبتلایان و مرگ و میر بیماری در خارج از 

ووهان و شهرها و استانهای دیگر بوده است.
نگرانی از بازگشایی ها

وی گفت: اگر مدارس و سایر مغازه ها باز شود، باید وضعیت را بررسی کنیم. امروز فقط 
ادارات دولتی با دو سوم ظرفیت و مغازه های ضرروی باز بودند اگر هفته آینده مغازه های کم 
ریسک باز شوند حتما موجب نگرانی است. یکی از عوامل بازگشایی فقظ خطر شغل نیست 
میزان ریسک حمل و نقل عمومی هم باید در نظر گرفته شود. بازگشایی مشاغل مختلف باید 
بررسی شود که چقدر خطر دارد و دوم بار حمل و نقل عمومی باید محاسبه شود که بر اساس 

آن اقدام می شود.
کرونا از بهمن در ایران بوده است

حریرچی گفت: گزارش های جامعی درباره رفتار کرونا در کشور و در استانهای مختلف 
داریم. شواهدی وجود دارد که ویروس از بهمن ماه در ایران بوده است. وقتی انتهای بهمن 

فوتی داشتیم همان روز که مبتلا نشده اند. دوره بیماری و کمون را طی کرده است.
وی افزود: شواهدی که داریم نشان می دهد ویروس کرونا در بهمن احتمالا در چند استان 
بوده است ولی علایم قابل تشخیص نبوده است. در مورد صحت آمار، خود انتقادی ما خیلی 
خوب است. روزهایی که گزارش های عمده محدود به ایران و چین بود. این حرفها زده می 
شد البته قبل از ایران 20 کشور گزارش کرده بودند که کرونا دارند اما برخی آمار را کتمان 

می کردند.
تهران پاشنه آشیل اپیدمی کرونا

حریرچی درباره آمارهای کرونا گفت: اینکه می گوییم روند نزولی شد به معنای کاهش 
مبتلایان یا به معنای صفر شدن تعداد مبتلایان نیست. معنای آن این است که تعداد بهبود 

یافتگان بیشتر شده است و تعداد مبتلایان جدید نسبت به گذشته کمتر است.
وی افزود: نگرانی در مورد تهران با توجه به اینکه روزانه چند میلیون نفر به شهرهای اطراف 
و مناطق حاشیه ای تردد دارند زیاد است. تهران می تواند پاشنه آشیل کرونا در ایران باشد و 

دوباره بیماری را به مناطق دیگر استان و کل کشور گسترش دهد.

سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت :

روند بهبودی بیماران کرونایی در کشور 
چشمگیر است

رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اعلام 
کرد: تاکنون 70 هزار و 29 نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و با فوت 
125 نفر در 24 ساعت گذشته، تعداد جان باختگان کرونا در کشور به 4 هزار و 357 نفر رسیده 

است. 
کیانوش جهانپور روز شنبه درباره آخرین آمار ابتلای قطعی به ویروس کرونا و موارد فوت 
ناشی از آن در کشور بیان کرد: از دیروز تا امروز 23 فروردین 1399 و بر اساس معیارهای قطعی 
تشخیصی 1837 بیمار جدید مبتلا به کووید19 در کشور شناسایی شد. با در نظر گرفتن موارد 

جدید، مجموع بیماران کووید 19 در کشور به 70029 نفر رسید.
وی ادامه داد: متاسفانه در طول 24 ساعت گذشته، 125 بیمار کووید19 جان خود را از 

دست دادند. تا کنون 4357 نفر از بیماران، جان باخته و دیگر در بین ما نیستند.
جهانپور بیان کرد: خوشبختانه روند بهبود یافتگان سرعت بالایی گرفته و تا کنون 41947 
نفر از بیماران، بهبود یافته و ترخیص شده اند. 3987 نفر از بیماران مبتلا به کووید19 در 

وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند.
وی اظهار کرد: تا کنون 251 هزار و 703 آزمایش تشخیص کووید19 در کشور انجام شده 

است.
سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت گفت: هرگونه تردد و سفر غیرضروری شهری 
و بین شهری نباید انجام شود و صنوفی باید برای بازگشت به چرخه اقتصادی در سامانه 
salamat.gov.ir ثبت نام کنند. بیش از 80 پروتکل ابلاغی برای صنوف مختلف در سایت 
موجود است که رعایت آنها ضروری و قطعی بوده و اگر رعایت نشود، نقض حقوق عامه و 

سلامت عمومی محسوب شده و از طریق دستگاه قضایی قابل پیگیری خواهد بود.
وی ادامه داد: روند بهبودی بیماران کووید 19 در کشور چشمگیر است. روند بیماری تا این 
لحظه مدیریت شده است، اما نمی توان در مورد ابتلا به کاهش محسوس اشاره کرد. البته 
در برخی استان ها روند کاهشی مشاهده شده و در 6 تا 8 استان از جمله تهران، آذربایجان 
شرقی، آذربایجان غربی، کرمانشاه، فارس و خراسان رضوی روند ابتلا با شیب قبلی ادامه 
دارد. مراکز این استان ها به نوعی کلانشهرها محسوب می شوند و این موضوع باید در ترددها و 

رفت و آمدها مورد نظر قرار بگیرد.

فرمانده ستاد عملیات ستاد مقابله با کرونا در تهران:

 گرمی هوا تضمینی برای شکست کرونا نیست
 فرمانده ستاد عملیات ستاد مقابله با کرونا در تهران گفت: تضمینی وجود ندارد که شرایط 
متفاوت اقلیمی خصوصا گرم شدن هوا بتواند وضعیت بقای ویروس کرونا را متحول کند، 
بنابراین بیشتر از اینکه منتظر گرم شدن هوا باشیم باید بر نحوه مداخلات مدیریتی و رعایت 

صحیح اصول بهداشتی تمرکز کنیم. 
علیرضا زالی روز شنبه با اشاره به ضرورت استفاده از ماسک اظهار کرد: تا زمانی که در بحران 
شیوع کرونا در کشور قرار داریم، تا جائیکه لازم است باید احتیاط کرد از وسایل حفاظتی 

استفاده کنیم.
 وی افزود: افرادی که تردد های متنوع و زیادی در بخش های مختلف درمانی دارند حتما 

لازم است که از ماسک به عنوان یک وسیله حفاظتی بهره ببرند.
 فرمانده ستاد عملیات ستاد مقابله با کرونا در تهران با تاکید بر ناشناخته بودن ویروس کرونا 
خاطرنشان کرد: تعارض نظریه های درمانی و یا توصیه های پیشگیرانه موضوعی جهانی است 
و صرفا مربوط به متخصصان و کارشناسان کشور ما نیست و بسیاری از کشورهای دنیا در ابعاد 

گوناگون کووید 19 هنوز به وحدت رویه نرسیده اند.
زالی توضیح داد: ماسک ها می توانند حفاظت قابل قبولی در مقابل ویروس کرونا ایجاد 
کنند و نکته اساسی اینجاست که بیماران در گروهی قرار دارند که می توانند با استفاده از 

ماسک بیشترین بهره را از این وسیله حفاظتی ببرند.
 فرمانده ستاد عملیات ستاد مقابله با کرونا در تهران ادامه داد: به دلیل این که قطرات تنفسی 
کمتر از ماسک عبور می کند و یا با کمترین احتمال ازماسک عبور می کند بنابراین بیماران 

مبتلا به کرونا در آلوده کردن محیط نقش کم رنگ تری می توانند داشته باشند.
وی با بیان اینکه در برخی موارد استفاده از ماسک به تنهایی ممکن است امنیت خاطر کاذب 
ایجاد کند، گفت: ممکن است فرد احساس کند به دلیل این که از ماسک استفاده کرده از 
حفاظت کامل برخوردار شده و ملاحظات بهداشتی را کمتر رعایت کند بنابراین از این زاویه 

ممکن است استفاده از ماسک حتی یک تهدید بزرگ تلقی شود.  
 زالی ادامه داد: باید توجه کرد که صرفا استفاده از ماسک حفاظت ایجاد نمی کند و اگر 
توصیه ها رعایت نشود حتی ممکن است ماسک معمول عاملی باشد برای این که بیش از 
حد معمول دست ها با صورت تماس داشته باشد و به مثلت خطرناک صورت که در کووید 19 

عامل ابتلاست بیش از حد معمول  دست بزنیم.

رئیس پلیس راهور ناجا اعلام کرد: 

 مبادی شهرها را تا ۳۱ فروردین کنترل می شود
رئیس پلیس راهور ناجا اعلام کرد: مبادی ورودی به تمام شهرها تا 31 فروردین ماه توسط 

پلیس کنترل می شود و تمدید آن منوط به تصویب ستاد ملی مقابله کرونا است. 
سردار سید کمال هادیانفر در حاشیه بازدید از معابر ورودی استان البرز در آزادراه تهران - 
قزوین، با حضور درجمع خبرنگاران اظهار کرد: از ابتدا تا انتهای طرح نوروزی سال گذشته 
565 میلیون تردد در کشور داشتیم که امسال این عدد به 214 میلیون ترددکاهش پیدا کرده 

است.
وی افزود: در سفرهای نوروزی امسال حدوداً کاهش  60 درصدی ترددها و 63 درصدی 
جانباختگان تصادفات را داشتیم، و درحال حاضر نیز بالغ بر 56 درصد کاهش را در جاده های 

کشور شاهد هستیم که جا دارد از هموطنان عزیز به خاطر این همیاری تشکر کنیم.

 رییس جمهوری با بیان اینکه طرح فاصله گذاری 
بهداشت  وزارت  نظر  اساس  بر  اجتماعی  هوشمند 
آغاز  کرد:  تاکید  می شود،   اجرا  پلکانی  صورت  به  و 
فعالیت کسب و کارهای کم ریسک به معنای تغییر 
شرایط فاصله گذاری اجتماعی و عدم رعایت دقیق 

پروتکل های بهداشتی نیست. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز شنبه 
امنیتی،  اجتماعی،  روسای کمیته های  با  در جلسه 
آموزشی، اداری، بهداشتی، آموزش عالی، پشتیبانی، 
اصناف و اقتصادی ستاد ملی مقابله با کرونا گفت: 
اساس  بر  کشور  پزشکان  و  متخصصان  خوشبختانه 
مطالعاتی که در ایران انجام دادند و با تبادل تجارب 
زیادی  تا حدود  با سایر کشورها  پژوهش های خود  و 
توانسته اند به روش های رفتاری این ویروس و راههای 
این بسیار حائز  با شیوع آن نزدیک شوند که  مقابله 

اهمیت است.
وی با بیان اینکه باید بدانیم پس از پشت سر گذاشتن 
محدودیت های حداکثری برای مقابله با ویروس، رعایت 
پروتکل های بهداشتی باید مورد توجه قرار گیرد، اظهار 
داشت: بر این اساس، آموزش و اطلاع رسانی از اهمیت 
پروتکل های  بتوانند  مردم  تا  است  برخوردار  ویژه ای 
که  مشاغلی  دسته  آن  و  خود  کار  و  کسب  با  مرتبط 
احتیاجات آنان را تامین می کنند، فراگرفته و نسبت به 

آن آگاه باشند.
وزارت  که  سامانه ای  کرد:  اضافه  رییس جمهور 
بهداشت و درمان برای ثبت نام کسب و کارها راه اندازی 
اقدام بسیار موثر و مفیدی است که هم  کرده است 
می تواند تا اندازه زیادی ما را به نقطه اطمینانی برای 
رعایت بهداشت و مدیریت مقابله با ویروس نزدیک کند 
و هم به وسیله آن کسب و کارها به نوبت شروع به کار 

کنند.
جدید  مرحله  در  آنچه  شد:  یادآور  روحانی 
فاصله گذاری هوشمند اجتماعی دارای اهمیت است 
این است که طرح مذکور با مطالعه سبک زندگی ایرانی 
و با مدلی بومی و  در عین حال منطبق بر اصول مصوب 

بهداشت جهانی انجام می شود.
طرح  کرد:  خاطرنشان  دوازدهم  دولت  رییس   
و تلاش  کار  با  که  اجتماعی  فاصله گذاری هوشمند 
فشرده ستاد ملی مقابله با کرونا و روسای کمیته های 
آن به  انجام رسیده، مدلی کنترلی است که به صورت 

پلکانی بر اساس نظر وزارت بهداشت و درمان در حال 
اجرای آن هستیم.

روحانی افزود: آنچه در این جلسه به آن رسیدیم این 
است که تمامی روسای کمیته ها باید ارزیابی های دقیق 
از اجرای طرح فاصله گذاری هوشمند اجتماعی داشته 
باشند و موانع و مشکلات آن را در تمامی استان هایی 
که در حال اجرا است، بررسی و نسبت به رفع آنها در 

کوتاه ترین زمان اقدام کنند.
با اشاره به ماموریت های محول شده به وزارت  وی 
بهداشت و معاونت علمی ریاست جمهوری خاطرنشان 
کرد: ماموریت بسیار مهمی به وزارت بهداشت و درمان 
و معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری داده شده 
که با تقویت و پشتیبانی شرکت های دانش بنیان و مراکز 
دارو،  تهیه  پزشکی در  مطالعاتی دانشگاههای علوم 
تشخیص و تست و نیز تهیه واکسن این ویروس فعالیت 
متخصصان  علمی  بنیه  و  توان  به  توجه  با  که  کنند 
کشورمان دستیابی به دارو و واکسن دور از دسترس 

نخواهد بود.
آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزرات  به  رییس جمهور 
پزشکی و معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
دستور داد تا در راستای عملیاتی شدن طرح استفاده 

از کیت جدید، برای مشخص شدن افرادی که دارای 
مصونیت هستند، بررسی سریع داشته باشند.

روحانی ادامه داد: همانطور که مردم در مرحله اول 
و دوم فاصله گذاری اجتماعی و اجرای محدودیت ها  
با همکاری و همیاری بسیار خوب خود با مسئولان 
توانستند کمک شایانی در کنترل ویروس انجام دهند 
در مرحله فاصله گذاری هوشمند اجتماعی نیز انتظار 
پروتکل های  اجرای  در  چه  آنان  همراهی  مسئولان 
بهداشتی و چه نظارت بر اجرای آن از سوی کسب و 

کارها و اصناف است.
باید بدانند که  اینکه مردم شریف عزیز  با بیان  وی 
برای  تنها  اجتماعی  هوشمند  فاصله گذاری  اجرای 
فعالیت کسب و کارهای کم ریسک است، ابراز داشت: 
به هیچ وجه نباید این طور تلقی شود که این ویروس 
و اپیدمی آن به طور مطلق از بین رفته است و همه 
پروتکل های بهداشتی باید با جدیت رعایت شود. بر این 
اساس کماکان در خصوص اجتماعات و مراکز پرریسک 
کارهای  برای  نباید  مردم  و  دارد  وجود  محدودیت ها 
غیرضروری از منزل بیرون بیایند. مسئولان کماکان از 
مردم انتظار دارند در رعایت پروتکل ها دقت کرده و در 

شرایطی که کار ضروری ندارند، در منزل بمانند.

رئیس جمهور در جلسه با رؤسای کمیته های ستاد ملی مبارزه با کرونا؛

طرح فاصله گذاری هوشمند پلکانی اجرا می شود 
مردم پروتکل های بهداشتی را با جدیت رعایت کنند

پرورش  و  آموزش  وزارت  سلامت  و  بدنی  تربیت  معاون 
به  درس ها  محتوای  درصد   85 حاضر  حال  در  گفت: 
دانش آموزان تدریس شده است و حتی اگر روند تعطیلی 
مدارس ادامه یابد، این آمادگی را داریم که سال تحصیلی را 
به اتمام برسانیم و امتحانات را برگزار کنیم و در 15 شهریور 
دوباره مدسه ها را بازگشایی و 10درصد دیگر را جبران کنیم. 
زمان  و  تحصیلی  سال  وضعیت  حمیدیدرباره  مهرزاد 
موضوع  این  اظهارداشت:  مدارس  بازگشایی  احتمالی 
بستگی به نظر ستاد ملی مبارزه با کرونا دارد و در این راستا 
چند سناریو پیش بینی کردیم؛ ما بر مبنای اعلام این ستاد 

تصمیم گیری می کنیم و برای همه حالت ها آمادگی داریم.
وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر 85 درصد محتوای 
دروس آموزش داده شده است، و حتی اگر روند تعطیلی 
ادامه پیدا کرد، این آمادگی را داریم که سال تحصیلی را 
به اتمام برسانیم و امتحانات را برگزار کنیم و در نیمه اول 
شهریور، 15شهریور دوباره مدارس را بازگشایی و 10درصد 

دیگر را جبران کنیم.
معاون تربیت بدنی و سلامت وزیر آموزش و پرورش افزود: 
تلویزیونی  آموزش های  به  دانش آموزان  از90درصد  بیش 
و اینترنتی دسترسی دارند و مابقی که این دسترستی را 
ندارند، راهنمای تعلیماتی با بسته های آموزشی پوشش 

می دهند.

آغاز  از  روز پس  از معلمان کشور که چند  با تشکر  وی 
تعطیلات کرونایی به آموزش دانش آموزان از طریق فضای 
مجازی پرداختند و در جهاد آموزشی شرکت کردند، یادآور 
شد: مدارس از پنجم اسفند تعطیل شدند و از همان زمان 
پیگیری آموزش ها با صدا و سیما آغاز و از دهم اسفند اولین 
کلاس های آموزشی پخش شد و شبکه های دیگر نیز وارد 

شدند.
دبیر ستاد ملی کرونا در آموزش و پرورش خاطرنشان کرد: 
90درصد دانش آموزان تحت پوشش آموزش های تلویزیونی 
و مجازی معلمان قرار داشتند، البته قبل از ورود کرونا به 
کشور 70 درصد محتوای آموزشی به دانش آموزان آموزش 
آموزش  محتوا  از80درصد  بیش  اکنون  و  بود  شده  داده 
داده شده است و در برخی دروس این عدد به 85درصد 
می رسد؛ در پایه دوازدهم نیز 90درصد محتواها آموزش 

داده شده است.
اظهار  و  کرد  اشاره  رصد  سامانه  اطلاعات  به  حمیدی 
آموزشی  فعالیت  کشور،  مدرسه  هزار   107 از  داشت: 
در  97هزار مدرسه جریان دارد و روزانه از فعالیتشان به ما 
هنرجویان  و  هنرآموزان  اینکه  ضمن  می دهند؛  گزارش 
هنرستان های کشور، روزانه 53 هزار ماسک تولید می کنند.
مراقبان  خودجوش  اقدامات  و  زحمات  از  تقدیر  با  وی 
آمده،  وجود  به  شرایط  در  آنها  فعالیت  درباره  سلامت، 

افزود: مراقبان سلامت ما یک کار خوب انجام داده اند، با 
ظرفیت یک و نیم میلیون دانش آموز سفیر سلامت اقدام 
به راهنمایی های آموزشی و بهداشتی، راه اندازی پویش هر 
دانش آموز یک سفیر سلامت، نه به سفر کرده اند، با برگزاری 
مسابقات برای دانش آموزان درون منازل 250هزار اثر در 
این مورد جمع آوری شده و حتی برخی مراقبان سلامت 
ما نیز به مجموعه مدافعان سلامت پیوستند. وی با تشکر از 
معلمان کشور که چند روز پس از آغاز تعطیلات کرونایی به 
آموزش دانش آموزان از طریق فضای مجازی پرداختند و در 
جهاد آموزشی شرکت کردند، افزود: مدارس از پنجم اسفند 
تعطیل شدند و از همان زمان پیگیری آموزش ها با صدا و 
سیما آغاز و از دهم اسفند اولین کلاس های آموزشی پخش 

شد و شبکه های دیگر نیز وارد شدند.
دبیر ستاد ملی کرونا در آموزش و پرورش در ادامه به تشریح 
سیاست های حوزه تربیت بدنی و سلامت آموزش و پرورش 
در ایام تعطیلی کرونا پرداخت و از خانواده ها خواست که در 
هنگام تماشای تلویزیون و کارهای خانه، فعالیت حرکتی 
داشته باشند و نرمش و ورزش را فراموش نکنند تا باعث 

افزایش نشاط خانواده  و افزایش ایمنی بدن شود.
حمیدی یادآور شد: 33هزار دبیر تربیت بدنی، فعالیت های 
ورزشی در خانه را طراحی می کنند و پیشنهادهای خود را به 

دبیرخانه استان ارائه می دهند.

معاون تربیت بدنی و سلامت وزارت آموزش و پرورش :

آموزش و پرورش برای اتمام سال تحصیلی آمادگی دارد
 ۸۵ درصد محتوای درس ها تدریس شده است 

مصطفی داننده*

عیسی منصوری*

 منتخب مردم تهران در یازدهمین مجلس شورای اسلامی گفت: در شرایط فعلی جای 
بحث های مرسوم سیاسی و جناحی نیست. 

اسلامی  انجمن  اتحادیه  پاسخ  و  پرسش  آنلاین  جلسه  در  الامینی  روح  عبدالحسین 
دانشجویان اروپا با موضوع مروری بر مدیریت بحران کرونا در ایران، گفت: تیم واکنش سریع 
که در زمان مدیریت اینجانب در انستیتو پاستور راه اندازی شده بود، از همان ابتدای ورود 
ویروس کرونا به ووهان چین، پیگیر اتفاقات این شهر بود و آمادگی علمی کاملی در هنگام ورود 

این ویروس به کشور وجود داشت.
او ادامه داد: اگر توان تبدیل این توانایی علمی به آمادگی لجستیکی می بود، بسیار خوب 
عمل می شد. منتخب مردم تهران در مجلس یازدهم اظهار کرد: متأسفانه روز های اول در 
بحث تأمین ماسک، ژل ضدعفونی کننده و نیاز های کادر درمان خوب نبودیم که با گذشت 

زمان عملکرد ما بهتر شدیم و در حال حاضر آرامش نسبی در بازار حاکم هست.
روح الامینی افزود: روز 6 اسفند مجموعه کاملی از نظرات اپیدمی لوژیست های سراسر 

کشور رو جمع بندی کردم و به اطلاع تمامی بزرگان کشور و شورای امنیت ملی رساندیم.
او تاکید کرد: تقریباً تمام اتفاقاتی که ما در همان سناریویی که 6 اسفند پیش بینی کرده 
بودیم، با توجه به سطح مداخلات دولت اتفاق افتاد. همان روز اول پیش بینی کردیم که 
این ویروس خطی نیست و لگاریتمی رشد می کند. رئیس خانه احزاب تصریح کرد: در حال 
حاضر که من در حال صحبت با شما هستم، از لحاظ تست هیچ مشکلی در کشور نداریم، اما 

روز های اول ورود ویروس به کشور این امکان را نداشتیم.
روح الامینی عنوان کرد: همان طوری که حضرت آقا فرمودند، اگر تصمیمی قاطعانه به 
مردم گفته شده و تقاضا شود که به آن تصمیم پایبند باشند، احتمالًا تصمیم از جانب مردم 

اجرایی می شود. در بحث سیزدهم فروردین ما نمونه ای برای دنیا بودیم.
او با اشاره به عدم مدیریت صحیح در موضوع مسافرت های برون شهری در تعطیلات عید 

خاطرنشان کرد: از نظر همراهی مردم در بازه زمانی بیستم اسفند تا 29 فروردین می شد بهتر 
عمل کرد. اما باید این نکته را مدنظر داشت که بازگشت مردم از سفر ها و بازگشت به کار مردم، 
شاید تأثیرات خود را در هفته های بعد نشان دهد. منتخب مردم تهران در مجلس یازدهم بیان 
کرد: مشکلات و ناهماهنگی هایی که در روز اول در کشور وجود داشت امروز دیگر وجود ندارد 
و شاید از لحاظ خودترمیمی در بحران ها، کشور نمونه دنیا باشیم. امروز تمامی ارکان حاکمیت 

هفته هاست که بر اولویت این بیماری تاکید می کنند.
روح الامینی اضافه کرد: در همان هفته اول شروع بحران، انستیتو پاستور در مورد وضعیت 
کشور های همسایه ما مثل ترکیه، عراق و افغانستان اخطار داد که رشد این روز های بیماری در 
ترکیه نشان دهنده صحت آن پیش بینی ها بود. او با اشاره به تبعات اقتصادی کرونا بر کشور 
گفت: در مورد تبعات اقتصادی کرونا بسته به نوع نگاه ما به موضوع دارد. اگر با نگاه مثبت و 
سازنده وارد موضوع شویم، می شود این تهدید را به فرصت هایی تبدیل و تمام این مشکلات 
را حل کرد. منتخب مردم تهران در مجلس در پاسخ به سوالی در زمینه عملکرد مجلس در 
مواجهه با کرونا گفت: مجلس ما عملکرد بسیار بدی در مورد کرونا داشت. حتی اگر مجبور به 

تعطیلی مجلس بودیم، می شد به گونه ای برنامه ریزی کرد که وظایف مجلس تعطیل نشود.
روح الامینی افزود: در شرایط فعلی جای بحث های مرسوم سیاسی و جناحی نیست.

او با اشاره به عملکرد خوب آلمان در مبارزه با کرونا اظهار داشت: آن چیزی که از نظر من 
باعث شده است که آلمان تا به اینجا کشور نمونه در بحث مبارزه با کرونا باشد، نظم و انضباط 
آهنین آن کشور در اجرای تصمیمات و داشتن تجهیزات بیشتر بوده است. منتخب مردم 
تهران در مجلس یازدهم در خاتمه تاکید کرد: برای روز های آینده به شدت نگران حمل و نقل 
عمومی در تهران و بازگشایی دوباره مشاغل هستیم. هر کشوری مدل خودش را برای مقابله با 
کرونا در نظر دارد و هر مدلی زیان ها و سود هایی دارد؛ اما به نظر من برخورد سینوسی با کرونا 

بدترین اتفاق است و شل کن سفت کن درآوردن در برخورد با کرونا صحیح نیست.

روح الامینی منتخب مردم تهران در مجلس یازدهم:

شرایط فعلی جای بحث های سیاسی نیست

دبیرکل حزب آزادی، افزایش حجم تولید و ارتقاء میزان 
بهره وری را دو عامل اصلی »جهش تولید« عنوان کرد و 
گفت: بالا رفتن کمیت و کیفیت تولید داخلی موجب 

اشتغالزایی، امنیت شغلی و افزایش صادرات می شود. 
»مجید محتشمی« درباره نامگذاری سال 99 با عنوان  
اظهار  اسلامی،  انقلاب  رهبر  سوی  از  تولید«  »جهش 
کرد: نامگذاری امسال و سال های قبل از سوی رهبری، 
نشان دهنده عزم نظام برای ارتقاء اقتصادی و تحول در 

تولید داخلی است.
دبیرکل حزب آزادی افزود: جهش تولید به دو بخش، 
افزایش حجم تولید و همچنین بالابردن میزان بهره وری 
تولید   (  GDP یا  تولید  حجم  افزایش  می شود.  تقسیم 
ناخالص داخلی( در سال 99 نسبت به سال گذشته، ارتقا 
یابد. محتشمی ادامه داد: به  طور مثال اگر در سال های 
است  قرار  اگر  داشتیم،  درصدی   8 تا   4 رشد  گذشته 
جهش تولید داشته باشیم باید با برنامه ریزی های وزارت 
جهادکشاورزی، حجم و مقدار تولید بخش کشاورزی را از 
حدود 150 میلیون تن به 170- 180 میلیون تن افزایش 
دهیم. وی افزود: یا اگر می خواهیم 3 میلیون بیکار کشور 
کاهش یابد باید تلاش شود حجم تولید افزایش پیدا کند 
که این افزایش حجم تولید یا به عبارتی مجموعه تولیدات 
کشور یا GDP، نیازمند برنامه ریزی است. عضو شورای 

هماهنگی جبهه اصلاحات، افزایش مجموعه تولیدات 
موجب  را  خدمات  و  صنعتی  کشاورزی،  بخش های 
جهش تولید دانست و گفت: اگر این جهش تولید، روند 
خود را حفظ کند، وضع GDP یا تولید ناخالص داخلی 
در سال های آینده ارتقاء یافته و موجب افزایش اشتغال 
و ثبات شغلی می شود. محتشمی اظهار کرد: بنابراین 
بخش عمده جهش تولید، افزایش حجم و مقدار تولید 
است که امیدواریم این جهش برای سال 99 اتفاق بیفتد. 
هر چند ورودی سال 99 تاکنون با وجود ویروس کرونا در 
کشور پاسخگوی انتظارات نبوده است. وی افزود: عملا 
بعد از مهار ویروس کرونا باید تلاش مجدانه و بیشتری 
داشته باشیم. شاید در فصل بهار حرکت ما خیلی عمیق 
برنامه ریزی  با  باید  بعد  به  تابستان  از فصل  ولی  نباشد 
بخش  حتی  و  سازمان ها  و  دستگاه ها  و  وزارتخانه ها 
خصوصی و تعاونی این اتفاق بیفتد. این فعال اصلاح طلب 
خاطرنشان کرد: همه تلاش ها باید در این جهت صورت 
بخش های  در  داخلی  تولیدات  مجموعه  که  بگیرد 
کشاورزی، صنعتی و خدمات افزایش چشمگیری داشته 
تولید،  یادآور شد: بخش دوم جهش  باشد. محتشمی 
بالابردن میزان بهره وری است. ما در تولید داخلی یک 
ورودی از محصولات و مواد اولیه داریم که باید از خروجی 
مناسب با تکنولوژی و بهره وری بالایی برخوردار باشد که 

این اتفاق در کشور ما در 40 سال گذشته محدود بوده 
است. وی تصریح کرد: باید تلاش کنیم میزان بهره وری 
یا همان توجه به نیروی انسانی، تشویق و تسهیل در ایجاد 
نقدینگی برای بنگاه های کشاورزی، صنعتی و خدمات بالا 
رود تا میزان خروجی ما به لحاظ کیفیت نسبت به ورودی 
آزادی  دبیرکل حزب  باشد.  داشته  افزایش چشمگیری 
اضافه کرد: اگر در تولیدات کشاورزی، صنعت و خدمات 
از نظر فناوری ارتقا داشته باشیم، طبیعتا منجر به افزایش 

صادرات خواهد شد. 
تاکنون توجه ما بیشتر  بر صادرات نفت خام بوده و حتی 
فرآوری نفت خام را کمتر مدنظر داشتیم. اگرچه به دلیل 
شده  نزدیک  صفر  به  ما  نفتی  صادرات  عملا  تحریم ها 
است. محتشمی ادامه داد: به هر حال استراتژی و تلاش 
تصمیم سازان کشور باید به نوعی باشد که خروجی منابع 
انسانی و جوانان با توجه به ارتقای سطح تحصیلات آنها 
در دانشگاه ها، میزان بهره وری در محصولات کشاورزی و 

صنعت و خدماتی را تضمین کند.
وی اضافه کرد: همین عامل موجب بهره وری و افزایش 
بخش  می شود.  کشاورزی  و  صنعتی  محصولات  تولید 
خدمات، گردشگری و صنایع دستی نیز باید تلاش کنند 
که هر سال کالا و خدمات مطلوب تر و بهتری را در جامعه 

عرضه کنند.

یک عضو شورای هماهنگی جبهه اصلاحات:
»جهش تولید« در گرو ارتقای تولید و بهره وری است
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چگونه از دندان خود در مقابل کرونا 
محافظت کنیم؟ 

متخصص دهان و دندان با تأکید بر رعایت بیشتر بهداشت دهان و دندان با توجه به 
شیوع کرونا، گفت: مردم در این روزها فقط برای موارد اورژانسی همچون دردهای حاد 

دندانی و آبسه به دندان پزشک مراجعه کنند. 
همزمان با روز دندان پزشکی الهه قاسم زاده، متخصص دهان و دندان در شبکه خبر با 
اشاره به ضرورت توجه مردم به رعایت نکات بهداشتی در دهان و دندان، اظهار داشت: 
حفره دندان ساختار گیرندگی دارد که این گیرنده ها در حالت عادی پوشیده شده اند اما 

در مواردی این گیرنده ها از بین می رود و ویروس ها به راحتی وارد می شوند.
وی با بیان اینکه دهان مملو از بیماری و باکتری است، گفت: در افرادی که بهداشت 
دهان و دندان را رعایت نمی کنند، باکتری موجود ایجاد آنزیم کرده و پوشش گیرنده ها را 
از بین می برد و ویروس وارد بدن می شود. این دندان پزشک با اشاره به موارد مهم در ارتقاء 
سلامت دهان و دندان، خاطرنشان کرد: سه بار مسواک زدن و استفاده از نخ دندان در 
روز توصیه می شود؛ به ویژه قبل از خواب به این موضوع باید توجه خاصی کنیم؛ چرا که 
سیستم ایمنی داخل دهان ضعیف تر است و ویروس داخل حفره ها و دهان وجود دارد و 

حفره دهان اولین مرحله ورود این مواد به بدن است.
علاوه بر دندان سقف و زبان را هم مسواک بزنید

قاسم زاده افزود: باید مسواک را علاوه بر دندان، زبان، کام و سقف دهان مورد استفاده 
قرار دهیم و حتی توصیه می شود مسواک را پس از شستن دندان تمیز کرده و پس از آن 

سقف و روی زبان را  با آن شستشو کنیم.
روزی چند بار دهان را با آب و نمک شستشو دهید

وی با تاکید بر قرقره کردن دهان توسط دهانشویه ها به صورت روزانه و به ویژه در چنین 
روزهایی، بیان داشت: می توانیم از آب جوشیده ولرم در روز استفاده کنیم؛ ضمن اینکه 
استفاده از آب نمکی توصیه می شود و افرادی که فشار خون ندارند، می توانند در روز 
چندین بار از محلول آب نمک استفاده کنند؛ البته این محلول نباید شور باشد؛ نسبت 

آب و نمک به نسبت یک دوم نمک در یک فنجان آب باید مورد استفاده قرار گیرد.
پرهیز از مراجعه در موارد غیر اورژانسی به دندان پزشکی

این دندان پزشک با اشاره به موارد مهمی که با توجه به شیوع کرونا در مراجعه افراد 
به دندان پزشکی مورد توجه قرار گیرد، گفت:  توصیه می شود مردم فقط برای شرایط 
اورژانسی مانند دردهای حاد دندانی، آبسه دندان و لثه و هر گونه تورم و ضربه خوردن به 
صورت که باعث ایجاد شکستگی شود، به دندان پزشکی مراجعه کند و از مراجعه به موارد 
غیر ضروری مانند زیبایی خودداری کنند؛ البته افرادی که ارتودونسی را آغاز کردند باید 

این روند را ادامه دهند.
به تغییر رنگ و زخم دهان توجه کنید

قاسم زاده با بیان اینکه تغییر رنگ ها و زخم های دهان که بیشتر از دو هفته از زمان آن 
گذشته باشد باید یک مورد اورژانسی تلقی شود، گفت:  در چنین حالتی فرد باید حتما به 
دندانپزشک مراجعه کند. وی یادآور شد: دندان پزشکان باید در مطب های دندانپزشکی 

باید از وسایل محافظتی مانند گان، عینک، دستکش برای خود و بیمار استفاده کنند.

دودِ اسپند، خاصیت ضدویروسی دارد؟
معاون تعالی دفتر طب ایرانی وزارت بهداشت،درباره روش های طب سنتی برای 

ضدعفونی کردن هوای منازل توضیح داد. 
دکتر علیرضا عباسیان در خصوص روش های طب سنتی برای ضد عفونی کردن 
هوای منزل، گفت: به طور کلی بر اساس مطالعات صورت گرفته مشخص شده است که 
موادی که بوهای قوی و تند داشته باشند می توانند خواص ضد میکروبی، آنتی باکتریال 
و بعضا ضد ویروس داشته باشند. به طور مثال در خانواده گیاهانی با ترکیبات گوگردی 

همچون سیر، موسیر، پیاز و انواع کلم ها می توانند خاصیت ضد ویروسی داشته باشند.
وی با بیان اینکه در طب ایرانی دودهایی با همین خاصیت ضد میکروبی و ویروسی 
نیز وجود دارند، تصریح کرد: در گذشته های دور مردم مواد مختلفی را دود می دادند که 
این اصطلاح رایج بخور برای همین موضوع به کار برده می شد که مردم اشتباها اکنون 
استنشاق ماده ای جوشیده در آب را بخور می نامند اما، در طب ایرانی به استنشاق دود 
ناشی از آتش زدن یک ماده، بخور گفته می شود. عباسیان با تاکید بر اینکه مقالاتی در 
خصوص خواص اسپند و عنبرنسارا وجود دارد، ادامه داد: به عنوان مثال برای ماده 
عنبرنسارا هم برای خاصیت ضد التهابی آن و هم برای خاصیت ضد ویروسی اش مقالاتی 
وجود دارد؛ به شکلی که در مواردی مشخص شده حتی در خاصیت ضد ویروسی قوی 
تر از اسپند است. به این صورت نمی توان به صورت مطلق منکر خاصیت ضد ویروسی 
این مواد شد، همانطور که نباید این تصور به وجود بیاید که اسپند یا عنبرنسارا داروی 
درمان کرونا هستند. وی با بیان اینکه در خصوص دفع بیماری کووید 19 هنوز تحقیق 
مستقیمی بر اثر بخشی اسپند و عنبرنسارا صورت نگرفته است، اظهار کرد: این ویروس 
بسیار نو ظهور است و اکنون در این مدت کم نمی توان گفت در از بین بردن قطعی کرونا 
موثر هست یا نه؛ اما چون تاکنون مشخص شده است بر طیفی از ویروس توانسته موثر 
عمل کند و آنها را از بین ببرد، گمان می رود که ممکن است بر روی ویروس کرونا نیر 
اثراتی داشته باشد ولی همه این ها در حد گمان است و نمی توان در حد یقینی راجع به 
آن نظر داد. معاون تعالی دفتر طب ایرانی وزارت بهداشت، افزود: در گذشته های دور در 
مناسبات خاصی از اسپند استفاده می شده است که مثال بارز آن دود کردن اسپند در 
مراسمات شادی، مذهبی و... بوده است؛ با اندکی دقت متوجه می شویم وجه اشتراک 
این موضوع می تواند تمرکز جمعیتی قابل توجه در یک محل باشد که با دود کردن اسپند 
به مقابله با بیماری های احتمالی در اجتماعات می رفتند. اکنون نیز می توان تا هفته ای 
دوبار اقدام به دود کردن اسپند کرد. وی در ادامه در خصوص باورها و بایدها و نبایدها 
پیرامون عنبرنسارا، خاطرنشان کرد: یکی از باورهای غلط در مورد عنبر نسارا این است که 
عده ای بنابر نوع تهیه آن، گمان می کنند یک ماده میکروبی است در حالی که این تفکر 
اشتباه است وقتی چیزی می سوزد و تبدیل به ذغال می شود هر جانداری که در محیط 
آن وجود داشته باشد از بین می رود، این در حالی است که در دود عنبرنسارا هیچگونه 
میکروبی وجود ندارد. عباسیان با تاکید بر اینکه استفاده از اقلام دود کردنی همچون 
اسپند و عنبرنسارا برای همه افراد توصیه نمی شود، گفت: مصرف این دود کردنی ها به 
صورت مکرر می تواند تا حدی به مخاطات دستگاه تنفسی آسیب برساند، به همین دلیل 

هر دو هفته یکبار دود کردن عنبرنسارا می تواند مشکلی نداشته باشد.

یک متخصص مغز و اعصاب  :

آیا هر نوع تنگی نفس نشانه ابتلا به 
کروناست؟ 

متخصص مغز و اعصاب گفت: تنگی نفس هایی که به صورت حمله های ناگهانی 
باشد؛ به طوری که فروکش کرده و دوباره پس از مدتی به وجود می آید، ناشی از اضطراب 

و استرس است و به ویروس کرونا ربطی ندارد.
حسین آقا میری، فوق تخصص مغز و اعصاب و عضو هیأت علمی دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی با اشاره به اینکه اضطراب و استرس در شرایط بحرانی امری 
طبیعی است، اظهار کرد: از زمان شیوع پاندمی ویروس کرونا افراد زیادی با علائم شدید 

تنگی نفس به مراکز درمانی با تصور این که به کرونا مبتلا شده اند مراجعه می کنند.
وی با بیان اینکه تنگی نفس علل مختلف دارد، افزود: تنگی نفس می تواند به دلیل 
ابتلا به بیماری های ویروسی نظیر کرونا باشد و یا به دنبال استرس ناشی از ابتلا به 
بیماری ایجاد شود. این فلوشیپ درمان سکته های مغزی توضیح داد: تنگی نفس ناشی 
از کرونا، دائمی است و با فعالیت بیشتر می شود و علائم همراه با این تنگی نفس تب، 

سرفه های خشک و درد بدن است.
  آقا میری با بیان اینکه تب از علائم کروناست، خاطرنشان کرد: این موضوع که فردی 
دچار تب می شود و یا  احساس گرما یا داغی شدید در بدن دارد، کاملا متفاوت است. وی 
افزود: بالا رفتن تب صرفا به معنای بالا بودن درجه حرارت بدن است که باید با دماسنج 
تشخیص داده شود؛ بنابراین مردم هر گُرگرفتگی یا احساس داغی را به منزله ابتلا به 

کرونا یا بالا رفتن دمای بدن تلقی نکنند. 
عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی تاکید کرد: تنگی نفس در 
افرادی که این روزها استرس های شدید ناشی از ابتلا به کرونا را تجربه می کنند یا پیش 
از این نیز به این بیماری دچار بوده اند، با انجام فعالیت ذهنی و جسمی بهتر می شود؛ 
در حالی که در افراد مبتلا به ویروس کرونا با فعالیت و یا حتی راه رفتن، این تنگی نفس 

هر لحظه بیشتر می شود.
    آقا میری گفت: تنگی نفس هایی که به صورت حمله های ناگهانی باشد؛ به طوری 
که فروکش کرده و دوباره پس از مدتی به وجود می آید، به احتمال زیاد ناشی از اضطراب 
و استرس است و به ویروس کرونا ربطی ندارد. این متخصص مغز و اعصاب  به افرادی 
که دچار علائم اصلی کرونا یعنی تب، تنگی نفس مداوم با سرفه های خشک شدید، 
می شوند توصیه کرد: با شماره 4030 تماس گرفته و به توصیه ها توجه کنند و در صورت 
بیشتر شدن علائم با رعایت اصول بهداشتی و ایمنی به بیمارستان مراجعه کرده و مورد 

درمان قرار بگیرند.

تب یونجه عارضه ای فصلی است که میلیون ها نفر در دنیا با آن درگیر هستند. تب 
یونجه سبب خارش چشم ها، عطسه و سرفه می شود. شیوع ویروس جدید کرونا نیز با 
فصل گرده افشانی گیاهان هم زمان شده و همین مسئله ذهن خیلی از افراد را درگیر این 
کرده که علائم تب یونجه یا آلرژی خود را چگونه از علائم COVID-19 تشخیص بدهند 

و از کجا بفهمند علائمی که دارند مربوط به کدام عارضه است؟
تب یونجه یک واکنش آلرژیک نسبت به گرده هاست که معمولًا زمانی بروز می کند که 
گرده ی گیاهی در تماس با دهان، بینی، چشم ها و گلو قرار می گیرد. تب یونجه زمانی 
بدتر می شود که هوا گرم است و باد می وزد و این درست زمانی است که تعداد گرده ها 
در بیشترین حد خود است، یعنی حدوداً اوایل بهار تا اواخر تابستان. تب یونجه معمولًا 
هفته ها تا ماه ها طول می کشد.  هر چند هر دو عارضه ی کرونا و تب یونجه منجر به تنگی 

نفس می شوند؛ اما مشکل در تنفس معمولًا در موارد جدی تر ویروس کرونا شایع است
علائم تب یونجه چیست؟

علائم تب یونجه شامل موارد زیر می شود:
. عطسه و سرفه

. آبریزش و گرفتگی بینی

. خارش، قرمزی و آبریزش چشم ها
. خارش گلو، دهان، بینی و گوش ها

. از دست دادن حس بویایی
. درد در اطراف شقیقه ها و پیشانی

. سردرد
. گوش درد

. احساس خستگی
علائم تب یونجه در افرادی که آسم دارند چگونه است؟

آن هایی که مبتلا به آسم هستند ممکن است تب یونجه را به صورتی متفاوت تجربه 
کنند:

. احساس گرفتگی در سینه
. تنگی نفس

. خس خس سینه و سرفه
آیا علائم تب یونجه شبیه علائم ویروس کرونا هستند؟

دو تا از شایع ترین علائم ویروس کرونا، سرفه های خشک ادامه داری هستند که قبلًا 

نداشته اید و البته تب! سایر علائم این بیماری خطرناک شامل تنگی نفس، سردرد، 
گرفتگی بینی و احساس خستگی می شوند. همه ی این علائم را افرادی که دچار تب 
یونجه هستند نیز می توانند تجربه کنند، بنابراین به راحتی ممکن است یک بیماری 

بی خطر مانند تب یونجه را با بیماری خطرناکی مانند کرونا اشتباه بگیرید.
از کجا می توانید بفهمید تب یونجه دارید نه کرونا؟

شما می توانید با نوشتن لیست علائمی که دارید، فرق تب یونجه را با کرونا تشخیص 
دهید. تب یونجه برخلاف ویروس کرونا سبب افزایش درجه حرارت نمی شود یا به شما 
احساس ناخوشی و ضعف نمی دهد. اگر تب و سرفه های خشک دارید، احتمال اینکه 
ناشی از ویروس کرونا باشد بیشتر است تا به دلیل تب یونجه. هر چند هر دو عارضه ی 
کرونا و تب یونجه منجر به تنگی نفس می شوند؛ اما مشکل در تنفس معمولًا در موارد 
جدی تر ویروس کرونا شایع است. شایع ترین علائم تب یونجه که شامل گرفتگی بینی و 
آبریزش بینی و خارش چشم ها می شوند، در بیماران کرونایی به ندرت دیده می شوند. 
اگر باز هم نگران این هستید که مبادا دچار ویروس جدید کرونا شده باشید، با مرکز 

درمانی که معرفی شده است تماس بگیرید.
تب یونجه را چگونه می توان درمان کرد؟

درمانی برای تب یونجه وجود ندارد و از آن پیشگیری نیز نمی توان کرد. اما راه هایی 
وجود دارند که با کمک آن ها می توانید علائمی را که طی فصل گرده افشانی تجربه 

می کنید کنترل نمایید:
. اطراف سوراخ های بینی تان وازلین بزنید تا گرده ها را گیر بیندازید

. از عینک های آفتابی قوس دار که روی چشم ها را کاملًا می پوشانند استفاده کنید تا 
گرده ها وارد چشم هایتان نشوند

. بعد از ورود به خانه دوش بگیرید و لباس هایتان را عوض کنید تا گرده هایی که احتمالًا 
با خود آورده اید از بین بروند

. تا جایی که ممکن است کمتر در فضای بیرون باشید
. تا جایی که ممکن است پنجره ها را بسته نگه دارید

. به طور مرتب جاروبرقی بکشید و با دستمال نمدار همه  جا را گردگیری کنید
. برای تهویه ی اتومبیل تان از فیلتر مخصوص گرده استفاده کنید و جاروبرقی تان را 

مجهز به فیلتر HEPA نمایید
. روی علف ها راه نروید

. زمان زیادی را بیرون سپری نکنید
. گل های تازه را در خانه نگهداری نکنید

. سیگار نکشید و در معرض دود دست دوم سیگار هم قرار نگیرید
. لباس هایتان را برای خشک شدن بیرون پهن نکنید تا گرده به آن ها نچسبد

. اجازه ی ورود حیوان خانگی را به خانه تان ندهید
چه می توانید بکنید وقتی امکان مراجعه به پزشک را ندارید؟

اگر می توانید با پزشکتان تماس بگیرید و علائمی که دارید را با او درمیان بگذارید. 
پزشک داروساز نیز می تواند در این زمینه به شما کمک کند. در میان انواع قطره ها و 
قرص ها و اسپری های آنتی هیستامین بالاخره راه حلی می تواند برای شما وجود داشته 

باشد تا از شدت علائم رهایتان کند.

کووید 19 یا تب یونجه؟

تفاوت سرفه های آلرژیک با سرفه های کرونا

مشکلاتی که می توانند به سلامت قلب آسیب برسانند، 
نقطه ضعفی هستند که کروناویروس جدید می تواند از آنها 

سوء استفاده کند. 
بدون در نظر گرفتن این که کجا زندگی می کنیم، تقریبا تمام 
کشورهای جهان درگیر مبارزه با بیماری کووید-19 هستند. 
افزون بر دستورالعمل های چگونگی قطع زنجیره گسترش 
بیماری، کارشناسان همچنان درباره مشکلات سلامت زمینه 
می  هشدار  کووید-19  بیماری  به  ابتلا  خطر  افزایش  و  ای 

دهند.
به نقل از "ایزی هلث اپشنز زمانی که موضوع کروناویروس 
جدید مطرح می شود، اگرچه سن می تواند به میزان جزئی در 
میزان خطر ابتلا به بیماری تاثیرگذار باشد، اما سلامت قلب و 

رگ های خونی نقش مهمی در این زمینه ایفا می کند.
کلسترول بالا، فشار خون بالا، و دیگر عوامل خطر 

برای کروناویروس جدید 
به گفته کارشناسان، یک فرد 75 ساله سالم پس از ابتلا به 
بیماری کووید-19 نسبت به فردی 60 ساله مبتلا به مشکلات 
قلبی مزمن، از شانس به مراتب بهتری برای بقا برخوردار است.

بیماری قلبی یک عامل خطر اصلی محسوب می شود و می 
تواند موارد زیر را شامل شود:

- سابقه یک حمله قلبی
- نارسایی قلبی

- ریتم های نامنظم قلب
- بیماری سرخرگ محیطی

- فشار خون بالا
و  قلبی  بیماری  خطر  توانند  می  نیز  دیگر  شرایط  برخی 
تضعیف رگ های خونی را افزایش دهند که از آن جمله می 

توان به موارد زیر اشاره کرد:
- کلسترول بالا

- دیابت
- پیش دیابت

به بیان دیگر، مشکلاتی که می توانند به سلامت قلب آسیب 
برسانند، نقطه ضعفی هستند که کروناویروس جدید می تواند 

از آنها سوء استفاده کند.
افرادی که به این قبیل مسائل سلامت مبتلا هستند باید 

هوشیارتر بوده و در حال حاضر، مراقبت بیشتری از خود داشته 
باشند.

مراقبت از سلامت قلب 
برای مراقبت از سلامت خود در برابر بیماری کووید-19، در 
ابتدا باید به دستورالعمل هایی که مقامات بهداشت و سلامت 
برای پیشگیری و کاهش خطر  ابتلا به این بیماری ارائه کرده 

اند، توجه داشته و آنها را رعایت کنید.
شستشوی منظم دست ها با آب و صابون، پرهیز از لمس 
خانه،  از  بیرون  آنها  دادن  قرار  و  ها  کفش  درآوردن  صورت، 
ضدعفونی کردن سطوحی که زیاد با آنها در تماس هستید و 
استفاده از ماسک از جمله مواردی هستند که طی چند وقت 

اخیر برای پرهیز از ابتلا به بیماری کووید-19 زیاد شنیده اید.
اما اگر به یک بیماری زمینه ای مبتلا هستید، پشتیبانی از 
سلامت قلب اهمیت ویژه ای دارد. کروناویروس جدید به ریه ها 
حمله می کند و این شرایط فشار مضاعفی را بر قلب برای پمپاژ 

خون سرشار از اکسیژن در سراسر بدن وارد می کند.
برخی مواد مغذی می توانند به تقویت سلامت قلب کمک 
کنند که از جمله مهم ترین آنها می توان به موارد زیر اشاره کرد:

K2 ویتامین
ویتامینK توانایی خود در کمک به پشتیبانی از سلامت رگ 
های خونی و جریان خون سالم را نشان داده است. ویتامین 

K2 فواید قابل توجهی را در این زمینه ارائه می کند.

اکسید نیتریک 
در سال 1998، سه دانشمند برای اکتشافات خود پیرامون 
اکسید نیتریک، مولکولی که به طور طبیعی در اندوتلیوم، 
دیواره داخلی سرخرگ ها تولید می شود، برنده جایزه نوبل 
شدند. اکسید نیتریک سیگنال هایی را به سرخرگ ها ارسال 
می کند تا برای دریافت جریان خون منبسط شده و سپس 
دوباره منقبض شوند که به حفظ گردش خون سالم و سطوح 
فشار خون در یک محدوده عادی کمک می کند. پژوهش ها 
نشان داده اند که در 70 سالگی تولید اکسید نیتریک تا 75 
درصد کاهش می یابد. مقادیر مناسب از ال-آلرژنین به بدن 
در تولید اکسید نیتریک مورد نیاز برای پشتیبانی از سلامت 
سرخرگ ها کمک کرده، از سلامت اندوتلیوم پشتیبانی کرده و  

به حفظ سطوح سالم اکسید نیتریک کمک می کند.
ناتوکیناز 

ناتوکیناز آنزیمی است که به تقویت جریان خون کمک می 
کند. بیش از 17 مطالعه، از جمله آزمایش هایی با حضور سوژه 
های انسانی در ژاپن و آمریکا نشان داده اند که ناتوکیناز در 

تقویت سلامت گردش خون موثر بوده است.
کوآنزیم کیو۱۰ 

مطالعات بسیاری نشان داده اند که کوآنزیم کیو10 برای 
سلامت قلبی عروقی مفید است. به عنوان مثال، این ماده 
توانایی خود در پشتیبانی از سلامت سلولی، کمک به حفظ 
سطوح فشار خون در محدوده ای عادی، پشتیبانی از حافظه و 

مبارزه با رادیکال های آزاد را نشان داده است.
کوآنزیم کیو10 موجب تقویت انرژی سلولی، از جمله در 
سلول های قلب می شود. متاسفانه، تولید کوآنزیم کیو10 از 
حدود 20 سالگی به بعد شروع به افت کرده و سطوح آن تا 60 
سالگی به میزان قابل توجهی کاهش می یابد. مصرف مکمل 

روشی ساده برای تامین نیاز روزانه به این ماده است.
به خاطر داشته باشید که سلامت قلب شما می تواند نقش 
مهمی در مقابله با عوارض جدی ناشی از بیماری کووید-19 
از  پشتیبانی  با  که  کاری  هر  انجام  رو،  این  از  باشد.  داشته 
سلامت بدن و تقویت توانایی آن برای مبارزه با عفونت می تواند 

به کاهش خطر بیماری کمک کند، اهمیت ویژه ای دارد.

نقش سلامت قلبی عروقی در مقابله با کووید-۱9 

احتمالًا خانه نشینی در دوران شیوع کرونا باعث شده باشد که وزن ما اندکی بالا رفته باشد 
و به فکر کاهش وزن افتاده باشیم. اما آیا اینکه کاهش وزن باعث ضعف ایمنی بدن می شود 
درست است؟ با پرخوری این روزها چه کنیم؟ ما راهی زیادی برای جلوگیری از پرخوری 
پیش رو داریم که سلامت و تناسب اندام ما را تضمین کند؟ در این گزارش به این سوالات 
پاسخ خواهیم داد.  اکنون با گذشت تعطیلات عید و بازگشت به دورکاری و حتی بازگشت 
به کار با شرایط جدید، بسیاری از ما تجربه افزایش وزن داشته ایم. هر بار که نام رژیم کاهش 
وزن را برده ایم با مخالفت اطرافیان روبرو شده ایم که بگذار کرونا تمام شود و بعد ساز کاهش 
وزن را بزن. اما آیا اینکه رژیم کاهش وزن سیستم ایمنی بدن را ضعیف می کند و به زبان 
ساده تر بدن را در مقابل کرونا ضعیف می کند درست است یا ناشی از یک تفکر غلط است؟

رژیم های غذایی خاص
بدون شک داشتن رژیم های غذایی سرسختانه مانند رژیم های تک خوری، اسموتی و از 
این دست رژیم ها در این دوره توصیه نمی شود. بسیاری از رژیم ها کالری اندکی دارند که 
در حالت عادی هم به سلامت بدن، پوست و موی افراد آسیب می رسانند و در این دوره 
هم به هیچ وجه توصیه نمی شوند. اما تکلیف رژیم های غذایی درست که به عنوان مثال 

در زنان کم تر از 1200 کالری نمی باشد چیست؟
آیا رژیم کاهش وزن ایمنی بدن را پایین می آورد؟

این تفکر که رژیم کاهش وزن ایمنی بدن را کاهش می دهد تفکر درستی نیست. 
بسیاری از رژیم های غذایی مانند رژیم غذایی سبک مدیترانه ای با خوردن مواد مفید به 
بالا بردن ایمنی بدن هم کمک می کنند. بنابراین کافی است سبک و روش متعادل و 

درستی را انتخاب کنیم.
چطور از پرخوری جلوگیری کنیم؟

همه ما می دانیم از علت های چاق شدن در دوران خانه نشینی و قرنطینه پرخوری و 

عدم تحرک است که به همین علت ورزش های شخصی در خانه و تمرین های مفید در 
این زمینه معرفی شده است و در دسترس عموم مردم قرار دارد. اما جلوگیری از پرخوری 
وقتی که اغلب افراد آشفته هستند و بسیاری از آن ها به علت اضطراب و کلافگی به 

خوردن پناه می برند، کار ساده ای نیست اما راه هایی دارد که به آن می پردازیم
۱. خوراکی ها را از بسته آن نخورید

یک بسته چیپس یا یک بسته کراکر نمکی؛ توجه داشته باشید که هر کدام از این 
خوراکی ها و اسنک ها اگر به طور مستقیم از بسته آن مصرف شود، هیچ کنترلی بر روی 
مقدار خورده شده وجود نخواهد داشت. بنابراین کاری که اهمیت زیادی دارد ریختن 
چیپس، پفک، کراکر و... داخل یک کاسه یا لیوان برای اندازه گیری و خوردن آن است. 

این کار از زیاده روی در خوردن به طور واضحی جلوگیری می کند.
2. یخچال خود را مجهز کنید

سبزیجات منجمد، میوه ها و مواد با ارزش غذایی را در یخچال خود به قدری داشته 
باشید که برای خرید آن لازم به خروج از منزل بیش از حد ضرورت نباشد. حتما با 
سبزیجات و مواد مفیدی مانند ماکارانی سبوس دار غذا درست کنید و به اندازه کافی 

پروتئین و مواد فیبردار بخورید.
3. در خرید دست ودلبازی نکنید

اگر هوس کوکی شیرین کرده اید، حتما به یک نوع از آن اکتفا کنید. هفت نوع کوکی 
نخرید زیرا در نهایت کالری بیشتری از آن دریافت خواهید کرد. نوشتن لیست خرید به 
شما کمک می کند انتخاب های درست تری داشته باشید. توجه داشته باشید که بهتر 

است مصرف شکر را به حداقل برسانید.
4. به خودتان اجازه ناپرهیزی بدهید

این سبک غذایی به رژیم 80 به 20 معروف است. در این نوع تغذیه افراد 80 درصد مواد 

مفیدی و ضروری میخورند و اما 20 درصد به خودشان اجازه می دهند که چیزهایی که 
دوست دارند را بخورند. ذرت بوداده یا کراکر غلات بسیار خوشمزه و خوب است و بهتر 
از تمرکز ما روی مواد سالم غذایی باشد اما اگر هوس بستنی کردیم در 20 درصد مواد 
غذایی خود آن را بگنجانیم. خوراکی های ناسالم را بیش از حد در مقابل خودتان قرار 

ندهید، آن ها را پنهان کنید.
۵. هدف خود را روی »سالم بودن« بگذارید

این دوره خواه ناخواه استرس زا است و با نشستن و خوردن بی وقفه آن را سخت تر 
نکنیم. این چرخه کاملا نابودکننده و ناامیدکننده خواهد بود. شما فکر می کنید پس از 
خوردن احساس بهتری خواهید داشت اما بعد از خوردن آن، پس از چند دقیقه احساس 

بدی می کنید.
بهتر است جملات تأکیدی را با خود تکرار کنید:» من می خواهم سالم باشم و هدف من 
این است. نمی خواهم این دوره مساوی با افزایش احساس بد و ناامیدی در من باشد. به 

خوردن بیش از حد جواب مثبت نمی دهم«.
6. سعی کنید برنامه غذایی روز بعد خود را بنویسید

نوشتن برنامه غذایی روز یا روزهای آینده به شما کمک می کند جلوی پریشانی و 
ناآگاهی را بگیرید. سعی کنید برنامه غذایی خود را با توجه به مواد مغذی و لازم برای 
بدن بنویسید. در این زمینه حتی اگر مهارت لازم را ندارید از برنامه های غذایی موجود در 

اینترنت ایده بگیرید و یا به متخصص آنلاین مراجعه کنید.
۷. به اندازه کافی آب بنوشید

تحقیقات نشان داده اند در زمان تشنگی ما بیش از حد گرسنه می شویم و احساس 
کاذبی از ولع به خوردن در ما به وجود می آید. به اندازه کافی مایعات غیر شیرین مانند 

آب، چای کمرنگ و قهوه بنوشید.

تکلیف رژیم کاهش وزن چیست؟

راه برای جلوگیری از پرخوری در دوران کرونا

متخصص مغز و اعصاب گفت: تنگی نفس هایی که به صورت 
حمله های ناگهانی باشد؛ به طوری که فروکش کرده و دوباره پس 
از مدتی به وجود می آید، ناشی از اضطراب و استرس است و به 

ویروس کرونا ربطی ندارد.
حسین آقا میری، فوق تخصص مغز و اعصاب و عضو هیأت 
اینکه  به  با اشاره  علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی 
اضطراب و استرس در شرایط بحرانی امری طبیعی است، اظهار 
کرد: از زمان شیوع پاندمی ویروس کرونا افراد زیادی با علائم شدید 
تنگی نفس به مراکز درمانی با تصور این که به کرونا مبتلا شده اند 

مراجعه می کنند.
وی با بیان اینکه تنگی نفس علل مختلف دارد، افزود: تنگی 
نفس می تواند به دلیل ابتلا به بیماری های ویروسی نظیر کرونا 

باشد و یا به دنبال استرس ناشی از ابتلا به بیماری ایجاد شود.
این فلوشیپ درمان سکته های مغزی توضیح داد: تنگی نفس 
ناشی از کرونا، دائمی است و با فعالیت بیشتر می شود و علائم 

همراه با این تنگی نفس تب، سرفه های خشک و درد بدن است.
 آقا میری با بیان اینکه تب از علائم کروناست، خاطرنشان کرد: 
این موضوع که فردی دچار تب می شود و یا  احساس گرما یا داغی 

شدید در بدن دارد، کاملا متفاوت است.
وی افزود: بالا رفتن تب صرفا به معنای بالا بودن درجه حرارت 
بدن است که باید با دماسنج تشخیص داده شود؛ بنابراین مردم 
هر گُرگرفتگی یا احساس داغی را به منزله ابتلا به کرونا یا بالا رفتن 

دمای بدن تلقی نکنند.
عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی تاکید 

کرد: تنگی نفس در افرادی که این روزها استرس های شدید ناشی 
از ابتلا به کرونا را تجربه می کنند یا پیش از این نیز به این بیماری 
دچار بوده اند، با انجام فعالیت ذهنی و جسمی بهتر می شود؛ در 
حالی که در افراد مبتلا به ویروس کرونا با فعالیت و یا حتی راه رفتن، 

این تنگی نفس هر لحظه بیشتر می شود.   
حمله های  صورت  به  که  نفس هایی  تنگی  گفت:  میری  آقا 
ناگهانی باشد؛ به طوری که فروکش کرده و دوباره پس از مدتی به 
وجود می آید، به احتمال زیاد ناشی از اضطراب و استرس است و 

به ویروس کرونا ربطی ندارد.
این متخصص مغز و اعصاب  به افرادی که دچار علائم اصلی 
کرونا یعنی تب، تنگی نفس مداوم با سرفه های خشک شدید، 
می شوند توصیه کرد: با شماره 4030 تماس گرفته و به توصیه ها 

اصول  رعایت  با  علائم  شدن  بیشتر  صورت  در  و  کنند  توجه 
بهداشتی و ایمنی به بیمارستان مراجعه کرده و مورد درمان قرار 

بگیرند.

آیا هر نوع تنگی نفس نشانه ابتلا به کروناست؟ 
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خیرین در خط مقدم کارزار کرونا ؛

 گام های ارزشمند برای رفع کمبودهای 
درمانی قم 

در واقع کرونا آمده بود تا نظام سلامت و درمان در قم را به چالش کشیده و به همه اثبات کند 
که نیرو و تجهیزاتی که برای شرایط عادی گاهی عالی شمرده می شود، با وقوع یک بحران 

چقدر می تواند ناکافی باشد. 
 از سی ام بهمن ماه که وجود کرونا در قم اثبات شد، تا چند روز اخبار ناراحت کننده ای از 
تلفات شدید بیماران تنفسی در بیمارستان ها شنیده می شد. آنچه از وضعیت بیمارستان ها 
در گوشه و کنار به گوش می رسید این بود که کمبود دستگاه ونتیلاتور یا همان دستگاه تنفس 

مصنوعی و زیادی بیماران کرونایی و شبه کرونایی از دلایل این تلفات است.
درواقع کرونا آمده بود تا نظام سلامت و درمان در قم را به چالش کشیده و به همه اثبات کند 
که نیرو و تجهیزاتی که برای شرایط عادی گاهی عالی شمرده می شود، با وقوع یک بحران 

چقدر می تواند ناکافی باشد.
مجمع خیرین سلامت اما پیش ازاین ماجرا کار خود را در قم آغاز کرده بود و در زمینه های 
مختلف مشغول کمک های فکری و مالی به سیستم درمانی قم بود. بحران کرونا اما این 

مجمع را به فکر انداخت تا قدم های بزرگ تری برای حل معضلات درمان در قم بیابد.
خیرین در خط مقدم کارزار کرونا 

ابتدای  از همان  رئیس مجمع خیرین سلامت استان قم اظهار داشت: این مجموعه 
اسفندماه وارد کارزار کرونا در قم شد و مشکلات را احصاء کرد. همان ابتدا چهار میلیارد و نیم 
بن معیشتی از طریق این مجموعه در اختیار آموزش وپرورش و مردم قرار گرفت تا به نیازمندان 
اهدا شود؛ همچنین جلساتی با خیرین و بازرگانان برگزار شد تا کمک های بیشتری جذب 

شود.
حسن آقاجانی با اشاره به اینکه این مجموعه تاکنون 15 میلیارد تومان برای مقابله با بیماری 
کرونا هزینه کرده گفت: تفاهم نامه ای با اتاق ایران امضا کردیم که 12 میلیارد و 500 میلیون 
تومان سهم اتاق ایران و همین مقدار سهم اتاق قم و مجمع خیرین سلامت باشد. هرقدر ما در 

این زمینه هزینه کنیم آن ها هم همان اندازه هزینه می کنند.
همچنین چندین دستگاه تب سنج، سی تی اسکن، لباس های محافظتی برای کادر درمانی 

و ... از سوی مجمع خیرین سلامت استان قم در اختیار بخش درمانی قرارگرفته است.
به گفته وی مجمع خیرین سلامت استان قم طی حکمی از سوی وزارت کشور تأییدشده و 

ناظران وزارت کشور هم بر عملکرد این مجموعه نظارت دارند.
»کاری که انجام  داده ایم ارتباط به صورت مرتب با دانشگاه علوم پزشکی و پرهیز از موازی 
کاری است. هرروز از دانشگاه علوم پزشکی آمار کمبودها را می گیریم و بر اساس آن حرکت 
می کنیم. تاکنون هم 150 دستگاه ونتیلاتور و 15 دستگاه دیالیز برای کمک به دانشگاه علوم 

پزشکی قم از سوی مجمع خیرین سلامت خریداری شده است. «
آقاجانی ادامه می دهد: تمام هزینه ها زیر نظر دانشگاه علوم پزشکی صورت می گیرد تا 
مبالغی که خیران اختصاص می دهند، بیشترین بهره وری برای مقابله با ویروس کرونا را داشته 

باشد.
انتقاد از برخی سیاست های دولت

این فعال اقتصادی استان قم این روزها انتقاداتی نسبت به برخی سیاست های اقتصادی 
دولت هم مطرح کرده بود که در رسانه ها انعکاس زیادی داشت. ازجمله نبود سرعت عمل 
برای استفاده از کالاهای ضبط شده قاچاق در گمرکات کشور یا گرفتن فرانشیز از بیماران 

کرونایی که بار روانی بدی برای آن ها دارد.
کاهش  برای  قم  بازرگانی  اتاق  و  خیرین سلامت  مجمع  که  دیگری  موضوعات  به  وی 
مشکلات مردم در این شرایط پیگیری کرده اشاره و افزود: در گمرک کشور مشکلاتی وجود 
دارد که در این شرایط باید برای آن فکری کرد. مشکل این است که اجناس قاچاق در گمرکات 
از بین می رود. دولت باید راهی پیدا کند که دارو و مواد غذایی قاچاق که ضبط می شود به 
کار گرفته شود. رئیس مجمع خیرین سلامت استان قم به رایزنی با رئیس مجلس برای حل 
مشکلات درمانی قم اشاره کرد و گفت: با پیگیری ایشان توانستیم 160 میلیارد تومان برای 

تکمیل دو بیمارستان قم اعتبار بگیریم.
بسیاری این روزها نگران تبعات اقتصادی شیوع کرونا در قم و کشور هستند. از دست رفتن 
تعدادی زیادی شغل و کاهش درآمد صنوف مختلف می تواند کشور را با یک دوره مشکلات 
اقتصادی روبه رو کند که در این زمینه هم استفاده بیشتر و بهتر از ظرفیت های مادی و معنوی 

فعالان اقتصادی باید موردتوجه باشد. 
فاصله میان بخش خصوصی و دولت پر شود

رئیس اتحادیه صادرکنندگان استان قم با اشاره به مشکلات اقتصادی ناشی از شیوع کرونا 
در کشور اضافه کرد: مشکل این است که هنوز فاصله بین بخش خصوصی و دولت وجود 

دارد. قدم هایی برداشته شده اما این موضوع به طور کامل رفع نشده است.
آقاجانی با اشاره به قدم های مثبتی که در عرصه اقتصاد در قم برداشته شده بود، افزود: ما 
قبل از بحران کرونا در قم دیگر کارگر بیکار نداشتیم و کارگر از دیگر استان ها وارد می کردیم اما 

دولت باید فراتر از این ها نگاه کرده و آینده نگری بیشتری داشته شد.
وی اظهار داشت: جا دارد که دولت بیشتر با مردم مشورت کند و در تصمیم گیری ها بخش 

خصوصی را مدنظر قرار دهد.
وی با اشاره به اینکه مردم بیشترین نقش را در کنترل این وضعیت دارند، افزود: با کم  مصرف 

کردن، با درست مصرف کردن و در خانه ماندن می شود این بحران را مدیریت کرد.
رئیس اتحادیه صادرکنندگان استان قم اضافه کرد: دولت هم توانی دارد و در کنار انتقادات، 
مردم باید به کمک دولت آمده و آستین ها را بالا بزنند. هرچند کرونا یک شرایط ویژه و بحرانی 
برای استان قم ایجاد کرد اما حتی پیش ازاین هم وضعیت درمانی استان ازنظر تعداد تخت و 
تجهیزات به شرایط ایده آل نرسیده بود و این حوادث نشان داد که تعلل در تأمین زیرساخت ها 
گاهی می تواند چقدر گران تمام شود. بااین همه مجموعه هایی مانند مجمع خیرین سلامت 
در آن زمان هم نقش خوبی در عرصه پیشبرد مسائل درمانی قم ایفا کرده بودند و اگر همین 

تلاش ها نبود شاید مهار کرونا در قم انجام نشدنی به نظر می رسید.
محمدجواد آل احمد مدیرعامل مجمع خیرین سلامت استان قم، نیز با اشاره به اینکه 
نیازهای بیمارستان های قم توسط این مجموعه استخراج و برای تأمین آن برنامه ریزی شده 
اظهار داشت: مجمع خیرین و اتاق بازرگانی استان درزمینهٔ تجهیزات بیمارستانی کارهای 
بزرگی انجام داده است. هر موردی که دانشگاه علوم پزشکی اعلام کرده در اختیارشان قرار 
داده ایم و هیچ کم و کسری نداشتیم. وی افزود: همچنین بخشی از فعالیت های مجمع در 

راستای تغذیه مناسب و مقوی برای بیماران و پشتیبانی بعد از بیماری اتفاق افتاده است.
تعامل با سپاه و بسیج برای پاک سازی معابر و خانه هایی که در معرض ویروس کرونا بوده اند 

از دیگر اتفاقاتی است که به گفته آل احمد مجمع خیرین سلامت رقم زده است.
کمبودها هنوز هم وجود دارند 

مدیرعامل مجمع خیرین سلامت استان قم با اشاره به اینکه بزرگ ترین نیازهای مجموعه 
درمانی در حال حاضر نیازهای زیرساختی است، گفت: ما هنوز هم در قم دستگاه ونتیلاتور 
کم داریم و قیمت هر دستگاه 127 میلیون تومان است. همچنین باید برای تأمین تجهیزات 

رادیوتراپی و سی تی اسکن در بیمارستان های قم همت مضاعفی صورت بگیرد.
آل احمد ادامه داد: تعهد مجمع در این زمینه 50 میلیارد تومان است که 50 درصد آن 
تأمین شده است. حوادث سخت همیشه عیار انسان ها و مجموعه ها را روشن می کند. از 
طلاب جهادی و داوطلبان کمک رسانی در سطح شهر گرفته تا بزرگان و ثروتمندانی که در این 
شرایط سخت از وقت و سرمایه خود برای مردم هزینه می کنند، همه برگ های زرین افتخار 

ملت ایران در مقابله با این ویروس را تشکیل می دهند.
بر مبنای سخن قرآن کریم، هرکسی در هر لباس و جایگاهی که این روزها تلاشی در راستای 
نجات جان بیماری انجام می دهد، ارزشی به مثابه نجات دهنده کل بشریت را دارد و این 

افتخاری نیست که با تجلیل های مادی و دنیایی بتوان آن را پاسداشت.

اعضای شورای شهر قم در بازدید از سازمان توسعه و عمران تاکید کردند 

لزوم به کارگیری کارگران بومی 
در پروژه های شهری 

اعضای شورای شهر قم در بازدید از سازمان توسعه و عمران شهرداری بر تربیت و به کارگیری 
نیروهای پیمانکاری بومی در پروژه های شهری قم و جلوگیری از اختلاف حقوقی بین کارگران 

و مدیران شهری تأکید کردند. 
محسن محرری رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر قم در بازدید اعضای 
شورای شهر از سازمان توسعه عمران شهرداری قم اظهار داشت: یکی از رویکردهای مهم این 

سازمان، توجه به نیروی انسانی و بهره گیری از توان و تخصص لازم در اجرای پروژه هاست.
وی با بیان اینکه نیروهای جوان، متخصص و متعهد، سرمایه ای ارزشمند در توسعه و عمران 
شهری هستند و باید از این ظرفیت  مهم در تحقق پروژه های عمرانی استفاده کرد افزود: 
در این سازمان علاوه بر دیدگاه علمی و ایجاد کارگاه و مباحث فیزیکی در اجرای پروژه های 
عمرانی، به نیروی انسانی کارآمد و سالم و متخصص بهای زیادی داده شده است و دیدگاه 

توسعه منابع انسانی در این سازمان حاکم است.
زدن  کنار  کرد:  خاطرنشان  قم  شهر  شورای  معماری  و  شهرسازی  کمیسیون  رئیس 
پیمانکارانی که در دوره های مختلف نتوانسته اند کارآمدی و تعهد خود را اثبات کنند کار 

دشواری است و نیاز به حمایت شورای شهر و تدبیر و مراقبت دارد تا گرفتار حواشی نشویم.
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر قم گفت: توجه به عمران با نگاه علمی 
و استفاده از ظرفیت نیروهای بسیار توانمند و نیروی انسانی متخصص و رعایت انضباط مالی 
و توجه به مقررات از جمله انتظارات مهم از سازمان توسعه عمران شهرداری است که تا حد 
زیادی برآورده شده است. وی گفت: عدالت پرداختی به نیروها و پیمانکاران نیز از اهمیت 
بالایی برخوردار است و باید مراقب بود مانع تراشی ها مانع از اجرای عادلانه پرداخت ها نشود 
و با توجه به اینکه تجهیزات موتوری به این سازمان واگذارشده است باید تمهیداتی اندیشید 
و مانع از موازی کاری در سازمان ها و مناطق شد و از طرفی نیاز مدیریت شهری را در تأمین 

تجهیزات برآورد کرد.
شهرداری باید در حوزه عمران، پیمانکاران بومی را تربیت و تقویت کند

حجت الاسلام والمسلمین سید محمد آتش زر نیز در این بازدید اظهار داشت: در اجرای 
از  استفاده  و  مشکلات  رفع  جهت  در  که  دارد  وجود  دغدغه هایی  عمرانی،  پروژه های 
ظرفیت های موجود، شهرداری باید در حوزه عمران، پیمانکاران بومی را تربیت و تقویت کند.

عضو شورای شهر قم با تأکید بر اینکه اختلاف شدید میان حقوق کارگران و مدیران شهری 
امری پذیرفتنی نیست و نباید فاصله حقوق زیاد باشد، عنوان کرد: البته این به معنای نادیده 

گرفتن تخصص و توانمندی مدیران نیست.
وی گفت: همچنین سازمان توسعه عمران باید چالاک باشد و نیروهای کارآمد را انتخاب 
کند و به ظرفیت سازی مناسبی در جهت استفاده از توانمندی ها و تجربیات و تخصص 

بپردازد.

 
بیش از 50 روز است که در ایران با بیماری منحوس کرونا 
درگیر هستیم، در راستای جلوگیری از شیوع این ویروس 
تمامی نهادهای اجرایی، انتظامی، نظامی، دولتی، مردمی 
و … پای کار آمدند و با هماهنگی ستاد ملی مقابله با کرونا 

اقداماتی را انجام دادند.
یکی از نهادهایی که به جرأت می توان گفت اگر همکاری 
آنها نبود هیچکدام از تصمیمات اخذ شده برای جلوگیری 
گذاری  فاصله  طرح  اجرای  همچنین  و  کرونا  شیوع  از 
اجتماعی میسر نبود، نیروی انتظامی جمهوری اسلامی 

است.
مجموعه ناجا در کنار طرح نوروزی پلیس های تخصصی، 
اقدامات ضد کرونایی را هم در دستور کار خود قرار داد. 
پلیس امنیت اقتصادی، راهور، یگان ویژه و امنیت عمومی 
بیشتر از سایر پلیس ها تخصصی با این موضوع درگیر بودند.
ضدعفونی بیش از ۱۰ هزار کیلومتر با استفاده از 

64۰ خودروی آبپاش
یگان های ویژه با تهیه و تولید ماسک و محلول ضدعفونی 
و همچنین ضدعفونی کردن معابر شهری نقش مهمی در 

جلوگیری از شیوع این بیماری در کشور داشتند.
سردار حسن کرمی فرمانده یگان های ویژه در گفت وگویی 
در مورد اقداماتی که در راستای جلوگیری از شیوع کرونا 
انجام داده اند، اظهار کرد: تا به امروز بیش از 10 هزار و 575 
کیلومتر از معابر را با استفاده از حدود 4 میلیون لیتر مواد 
ضدعفونی که این مواد هم در مجموعه یگان های ویژه تهیه 
شده بود، گندزدایی کردیم. وی افزود: همچنین با استفاده 
از 640 دستگاه خودروی آبپاش سبک و سنگین تا الان 6 
هزار و 120 نقطه مانند پایانه های مسافربری، ایستگاه های 

اتوبوس و … ضدعفونی شده است.
هزار   6 از  بیش  ناجا  ویژه  یگان های  فرمانده  گفته  به 
نیروی آموزش دیده یگان ویژه از نخستین روز اقدامات ضد 

کرونایی یگان ویژه به میدان آمده اند.
کشف بیش از ۷2۰ هزار عدد انواع لوازم 

بهداشتی احتکار شده
با کمبود  ابتدایی شیوع کرونا در کشور  همان روزهای 
مواجه  کننده  ضدعفونی  محلول  و  دستکش  ماسک، 
شدیم که یک دلیل این موضوع احتکار این اقلام از سوی 
سودجویان بود، پلیس امنیت اقتصادی از همان روزهای 
زبده  نیروی ها  از  کارگیری  به  و  اطلاعاتی  بااقدامات  اول 
توانست بسیاری از این انبارها را در کشور کشف و اقلام 
آنها را تحویل علوم پزشکی دهد تا به جامعه برای رفع نیاز 
مردم تزریق شود. سردار محمدرضا مقیمی در گفت وگویی با 
اشاره به تشریح عملکرد قرار گاه مبارزه با قاچاق در یک هفته 
گذشته پرداخت و اظهار کرد: طرح تشدید مبارزه با احتکار 
و قاچاق کالاهای بهداشتی در سطح کشور، رصد اطلاعاتی 
مبدأ و مقصد کالاهای بهداشتی همچنان ادامه داشته و در 

دستور کار پلیس امنیت اقتصادی قرار دارد.
انجام  با  اقتصادی  امنیت  پلیس  کارآگاهان  افزود:  وی 
اقدامات اطلاعاتی، انبارها و مراکز متخلف پخش کالاهای 
بهداشتی را شناسایی و پس از کسب مجوز قضائی اقدام به 

بازرسی از انبارهای مورد نظر می کنند.
کرد:  نشان  خاطر  ناجا  اقتصادی  امنیت  پلیس  رئیس 
کارآگاهان پلیس امنیت اقتصادی در بازرسی از واحدهای 
صنفی، مراکز توزیع و عرضه تجهیزات بهداشتی و انبارها؛ 
720 هزار و 624 عدد انواع تجهیزات بهداشتی شامل 127 
هزار و 783 عدد دستکش ،211 هزار و 379 عدد انواع 
ماسک، 93 هزار و 127 لیتر مواد ضدعفونی کننده، مواد 

شوینده و لوازم بهداشتی، کشف شده است.
این مقام انتظامی با اشاره به اینکه تجهیزات بهداشتی 

به  استان ها  در  و  درمان  و  بهداشت  وزارت  به  مکشوفه 
دانشگاه های علوم پزشکی تحویل شد، عنوان کرد: در این 

رابطه 176 محتکر دستگیر و تحویل مراجع قضائی شدند.
رئیس پلیس امنیت اقتصادی ناجا در پایان ضمن تقدیر و 
تشکر از مردم فهیم و متعهد کشور که در شناسایی و کشف 
اقلام و تجهیزات بهداشتی کمک شایانی به پلیس کرده اند، 
قاچاق  و  احتکار  تاکید کرد: در صورت مشاهده هرگونه 
کالای بهداشتی، سریعاً موضوع را به مرکز فوریت های پلیس 

110 اطلاع دهند.
صدور جریمه ۵۰۰ هزار تومانی برای 4۰۱2۸ 

خودرو
مجموعه پلیس راهور هم با نظارت بر مقررات رفت و آمد 
بیشتر از هر نهادی در اجرایی شدن طرح فاصله گذاری 
در  هادیانفر  کمال  سید  سردار  داشت.  نقش  اجتماعی 
گفت وگویی اظهار کرد: از آغاز اجرای طرح فاصله گذاری 
اجتماعی تا امروز تعداد جریمه های صادره )جریمه 500 
وارد  غیربومی  پلاک  با  که  رانندگانی  برای  تومانی(  هزار 
شهرهای دیگر شده و به این طرح بی توجه بوده اند، 40 
هزار و 128 مورد اعلام شده است. وی ادامه داد: علی رغم 
تذکر پلیس راهور 5804 خودرو اصرار به تردد در شهرهای 
غیر محل سکونت خود داشتند که از سوی پلیس راهور 
ناجا  رانندگی  و  راهنمایی  پلیس  رئیس  شده اند.  توقیف 
افزود: مأموران پلیس راهور در 715 گلوگاه حضور داشتند 
که یک میلیون و 540 هزار و 19 خودرو را کنترل کرده اند؛ از 
این تعداد 359 هزار دستگاه به شهرهای محل سکونتشان 
راهور 34  پلیس  کرد:  بیان  هادیانفر  شده اند.  برگردانده 
ساعت و 8 دقیقه و 8 ثانیه در رسانه ملی حضور داشت و 
اقدام به اطلاع رسانی لحظه ای نسبت به وضعیت راه ها، 
آخرین قوانین اجرایی در طرح فاصله گذاری اجتماعی و … 
به شهروندان کرده است. به گفته وی، طرح فاصله گذاری 
باعث خلوتی معابر شده ولی متأسفانه اغلب  اجتماعی 
تصادفات در این بازه زمانی به دلیل عدم کنترل وسیله نقلیه 
و همچنین داشتن سرعت بالا و غیرمجاز بوده است که در 
همین جا به مردم توصیه می کنم درست است معابر خلوت 
شده و ترافیک چشمگیری بر معابر حاکم نیست، اما قوانین 
راهنمایی و رانندگی را رعایت و با سرعت مطمئنه حرکت 
کنید. هادیانفر گفت: یکی از گروه های مؤثر در مقابله با 
اگر  بوده چرا که  راهور  پلیس  ویروس کرونا، قطعاً  شیوع 
کنترل ها دقیق و با جدیت انجام نمی شد، مردم به ترددهای 
خود ادامه می دادند و نتیجه آن، پر شدن بیمارستان ها و 
افزایش این بیماری در جامعه بود. اگر پلیس راهور کمی در 
این طرح کوتاهی می کرد، آمار مبتلایان به این بیماری رو 

به کاهش نبود و شاید با یک بحران بزرگی در کشور مواجه 
می شدیم.

وی در پایان خاطرنشان کرد: شهروندان از ترددهای بی 
مورد جدا خودداری کنند و در خانه بمانند چراکه عدم توجه 
به این طرح، سلامت عموم جامعه را به خطر می اندازد و 
پلیس نیز با افراد متخلف و کسانی که طرح فاصله گذاری 

اجتماعی را رعایت نمی کنند، برابر قانون برخورد می کند.
9۵ درصد اصناف پایتخت با طرح فاصله گذاری 

اجتماعی همکاری داشتند
برای مقابله با کرونا نیاز به تعطیلی ادارات و واحدهای 
صنفی است که در همین راستا پلیس امنیت عمومی با 
همچنین  و  اصناف  تعطیلی  بر  روزی  شبانه  گشت های 
فعالیت اصنافی که نباید در این روزها تعطیل باشند و باید 

به مردم خدمات ارائه دهند، نظارت داشت.
از  داشت:  اظهار  گفت وگویی  در  مرادی  نادر  سرهنگ 
ابتدای طرح فاصله گذاری اجتماعی تاکنون پلیس اماکن 
از اصناف در  بازدید شبانه روزی  بالای 60 هزار  پایتخت 
این  در  اخطار  هزار   17 حدود  که  است  داشته  پایتخت 
بازدیدها به اصناف ابلاغ شده است. وی افزود: بالای 95 
درصد از اصناف با پلیس امنیت در راستای اجرای طرح 
فاصله گذاری اجتماعی همکاری داشته اند. به گفته رئیس 
پلیس اماکن پایتخت، 5 درصد از صنوفی که فعالیتشان 
نسبت به لیست ارائه شده فعالیت صنوف در طرح فاصله 
خلاف  بر  است،  بوده  غیرضروری  اجتماعی  گذاری 
تذکرات مکرر پلیس، همچنان اقدام به بازگشایی واحد 
صنفی و فعالیت داشته اند که این 5 درصد هم بعد از چند 
بار تذکر پلمب شدند. سرهنگ مرادی در پایان گفت: از 
تمام تجار، کسبه تشکر و قدردانی می کنیم چرا که همکاری 
این افراد با پلیس اماکن برای اجرای طرح فاصله گذاری 
اجتماعی به منظور مقابله با ویروس کرونا و کاهش مبتلایان 

به این بیماری بسیار خوب بوده است.
امسال ناجایی ها حتی در ایام تعطیلات در حالت 

آماده باش قرار داشتند
مأموران ناجا امسال برخلاف سال های گذشته فعالیت 
بیشتری در ایام تعطیلات داشتند و حتی زمانی هم که 
شیفت حضورشان در محل کار نبود، در حالت آماده باش 
قرار داشتند تا بتوانند هرچه زودتر کشور را از لوث وجود این 

ویروس منحوس پاک کنند.
بی  کرونا،  شیوع  از  جلوگیری  برای  مختلف  طرح های 
توجهی مردم به اطلاعیه ها و ادامه داشتن سفرهای نوروزی 
و… زحمت پلیس را در ایام تعطیلات چند برابر کرد اما هنوز 

هم پلیس های تخصصی با تمام قوا پای کار هستند.

مسول مرکز مشاوره دانشگاه علمی کاربردی جهاد دانشگاهی استان قم :

با تنش های زناشویی روزهای کرونایی 
چه کنیم؟ 

مسول مرکز مشاوره دانشگاه علمی کاربردی جهاد دانشگاهی استان قم  گفت :تنش های 
خانوادگی در ایام کرونا مشکلات بسیاری برای برخی خانواده ها ایجاد کرده است که راه مقابله 

با آنها را باید در آموزش یک سری مهارت ها دانست. 
احمدی ترابی اظهارداشت : بنیان بسیاری از مشکلات و تنش های زناشویی در نوع 
برداشت ها و تفکرات )عدم شناخت صحیح(زوجین نسبت به هم و درنحوه تعاملاتشان نهفته 
است. وی افزود: درگیری های فردی در درون خانواده تقریبا اجتناب ناپذیراست. نزدیکی 
و شدت روابط خانوادگی همراه با اختلافات موجود میان اعضای خانواده درسطح دانش، 
تمایلات، تفاوت های فردی، ارزش ها،توانایی ها، انگیزه ها، دلیل قابل قبولی برای بسیاری 
ازاین کشمکش ها است. ارتباط سراسر زندگی انسان که موجودی اجتماعی است را در 
برگرفته است. انسان به کمک تعامل و ارتباط زنده می ماند، رشد و تکامل می یابد و سعادت 
و خوشبختی وی تا حدزیادی به چگونگی رابطه او با دیگران خصوصا همسرش در محیط 

خانه بستگی دارد.
ترابی افزود: در این بین، ارتباط زناشویی به عنوان عمیق ترین و طولانی ترین نوع ارتباط 
همواره موردتوجه بوده است، زیرا ازدواج رضایت بخش برای سلامت جسمی و روان شناختی 

همسران بسیار حایز اهمیت و حیاتی است.
مسول مرکز مشاوره دانشگاه علمی کاربردی جهاد دانشگاهی استان قم اظهارکرد: درحالی 
که بعضی ارتباط و تعامل ها موجب رشد و شکوفایی زوجین است، بسیاری از زن و شوهرها نیز 

می توانند به چالش ها و مصیبت هایی درمقابل یکدیگر بدل شوند.
وی افزود: ایجاد و حفظ روابط صمیمانه خصوصا در چنین شرایطی که ناشی از کرونا ویروس 
و ماندن درخانه، تعاملات بیشتر زناشویی است و طبعا زنان و مردان در خانه تلاقی حداکثری 
دارند هنرو مهارتی است که علاوه برشناخت صحیح تفاوت های فردی و انجام وظایف و 
تکالیف خاص هر کدام از زوجین، نیازمند داشتن نگرش های منطقی و سازگارانه، مهارت 

های ارتباطی، مهارت های زندگی و مهارت حل مسله می باشد.
وی گفت: ارتباط مثبت و مطلوب همسران بایکدیگر آنها را قادر می سازد تا نیازها، خواسته 
ها و علایق خود را بدون ترس از قضاوت بایکدیگر در میان گذارند. نکته حایز اهمیت در 
وهله اول شناخت سنخ روانی و تیپ شخصیتی در زندگی زناشویی در ارتباط زوجین است. 
این آگاهی به درک صحیح تفاوت های طرفین از یکدیگر و کاهش تنش ها و تعارضات یا 

سوءتعیبرها در زندگی خواهدشد.
 روانشناس بالینی بیان کرد: برای نمونه شناخت تیپ های  شخصیتی برون گرایی، درون 
گرایی، احساسی، منطقی، کنشگری،کنش پذیری، کلی نگری ،جزیی نگری و رفتارها و 
گرایشات ناشی از این سنخ های روانشناختی بسیار در ایجاد تفاهم و تعدیل اختلافات کمک 
کننده است. ماحصل این اگاهی پذیرش زوجین و احترام گذاشتن به علایقشان و تفاوت های 

رفتاری در ارتباطاتشان بایکدیگراست .
این کارشناس و مشاوره بیماری های رفتاری مرکز بهداشت دانشگاه علوم پزشکی گفت: در 
درجه دوم فراگیری مهارت های ارتباطی دارای اهمیت فراوانی است. معمولا زوج های آشفته 
و پرتنش، مهارت های ارتباطی کمتری را نسبت به زوج های غیرآشفته نشان می دهند و دید 
خوبی به ارتباطشان ندارند، این زوج ها بیشتر تمایل دارند بصورت هیجان مدارانه با مشکلات 

و چالش ها و اختلافات مواجه شوند.
وی افزود: بجای اینکه از طریق مذاکره و گفتگوی سازنده به حل مسله)تفکرمدارانه(
بپردازند.فراگیری مهارت های ارتباط موثر مانند، گوش دادن فعال، همدلی کردن، پذیرش بی 
قید و شرط، انعکاس احساسات، گفتگوی سازنده و... . در این ایام که درخانه هستیم ازطریق 
مطالعه کتاب های علمی )روان شناسی(ودیدن فیلم های آموزشی ،استفاده از مطالب معتبراز 

منابع صلاحیت دار در فضای مجازی راهنما و راهگشااست .
ایام زوجین وقت  این استاد دانشگاه بیان کرد: عنایت داشتن به این نکته که در این 
زیادی را درخانه سپری می کنند، مطلوب است فعالیت های هدفمندانه برای اوقات فراغت 
این فعالیت هابه  افزود: اساسا  بالینی  این پژوهشگر روان شناسی  خودمدنظرقراردهند. 
دوبخش تقسیم می شوند؛ نوع اول فعالیت های لذت بخش درمنزل که زوحین ازانجام آن 
احساس تفریح و شادی می کنند و باتوجه به سنخ روانی خودشان دست به انتخاب این 
فعالیت ها می زنند.فعالیت های لذت بخش دراین دوران عبارتند از، خریدکردن اینترنتی، 
مطالعه کردن کتاب های گوناگون، تماشای تلویزیون،گوش دادن به موسیقی،انجام بازی 

های فکری و حتی بازی در فضای مجازی ،کاشتن گل وگیاه،توجه و رسیدگی به حیوانات .
وی گفت: دومین گونه از این این فعالیت این است که فعالیت های تسلط بخش، لزوما 
منجربه لذت نمی گردنند، اماحس رضایت مندی و توانمندی و خودکارامدی شما را ارضا 
می کنند. فعالیت های تسلط بخش شامل نظافت خانه، رسیدگی کردن به ماشین ،تعمیرات 

وسایل منزل،ترجمه کردن،نوشتن، ورزش کردن، تمرین خطاطی،خیاطی و... می باشند.
این روان شناس بالینی در پایان تصریح کرد: عنایت داشتن زوجین به این نکته که شرایط 
ناشی از کرونا ویروس و قرنطینه خانگی قطعا ناپایدار و گذرا و متغییر است. بهره گیری زوجین 
از مشاوران خانواده و روان شناسان مجرب درجهت تعدیل اختلافات، تعارضات و غنی شدن 

روابط آنها امری ضروری و لازم به نظر می رسد.

مسئول بسیج سازندگی ستان قم خبرداد:

تولید روزانه ۲۲هزار ماسک توسط 
گروه های جهادی 

مسئول بسیج سازندگی ستان قم گفت: درحال حاضر 22 کارگاه تولید ماسک با تولید روزانه 
20 هزار ماسک بهداشتی درسطح استان به همت گروه های جهادی فعال است. 

سرهنگ علی دستوری درگفت و گویی بیان کرد:  تاکنون 300 هزار ماسک تولیدی این 
کارگاه ها بین مراکز درمانی و عموم مردم بویژه اهالی مناطق آسیب پذیر توزیع شده است.

وی ادامه داد: گروه های جهادی خواهر و برادر متشکل از بسیج طلاب، بسیج اقشار و 
اصناف، بسیج محلات، دانشجویی، دانش آموزی و دیگر مجموعه های بسیج درهماهنگی 
مشترک بین این سازمان و دانشگاه علوم پزشکی، طی هفته های اخیر به صورت شبانه روزی 

درموضوع کرونا به میدان آمدند.
و  از فعالیت گروه های جهادی برشمرد  را بخش دیگری  توزیع سبدهای معیشتی  وی 
تصریح کرد: روزانه حدود 10 هزار بسته معیشتی هر یک با ارزش تقریبی 500 هزار تومان 
بین خانواده هایی که به سبب تعطیلی ناشی ازکرونا متحمل مشکلات شده اند، توزیع که در 

مجموع هزینه ای بالغ بر پنج میلیارد تومان را شامل می شود.
مسئول بسیج سازندگی استان قم با اشاره به طبخ و توزیع غذای روزانه ویژه کادردرمانی و 
بیماران توسط گروه های جهادی افزود: ایجاد تونل های ضدعفونی خودرو در قم و پردیسان و 
ورودی های شهر قم و نیز یاری رسانی به کادر درمانی در اقداماتی همچون تب سنجی، حضور 
در 17 درمانگاه سطح استان و سامانه مشاوره کرونایی 4030 و همچنین مشارکت با نیروی 
انتظامی دربحث کرونا، نمونه های دیگر فعالیت گروه های جهادی می باشد که البته زمینه این 

همکاری، با آموزش 1100 تن از بسیجیان فراهم شد.
وی ادامه داد: تعدادی از طلاب جهادی نیز درآرامستان بهشت معصومه )س( مستقر 
شده اند و با توجه به حساسیت شیوع ویروس کرونا، در زمینه غسل و کفن و نماز میت و دفن 
اموات کرونایی فعالیت می کنند. دستوری خاطرنشان کرد: سازمان بسیج سازندگی قم علاوه 
بر موضوع اخیر کرونا، ساماندهی گروه های جهادی و کمک به سیل زدگان استان لرستان و 
خوزستان و ساخت وساز مسکن سیل زدگان در این دو استان و همچنین کمک رسانی به زلزله 

زدگان استان کرمانشاه را در کارنامه خود داشته است.
وی افزود: درحال حاضر 260 گروه جهادی پایگاه محور و جغرافیا محور در سطح استان 
قم فعالیت دارند که نسبت به دو سال قبل که 50 گروه جهادی در قم فعال بود، افزایش بیش 
از 400 درصدی را نشان می دهد.  مسئول بسیج سازندگی قم تصریح کرد: هر پایگاه بسیج 
یک گروه خدمت رسان 5 تا 10 نفره و گروه های جغرافیامحور نیز گروه های 10 نفره به بالا را 
تشکیل می دهند و درحال حاضر سه هزار تن در گروه های جهادی قم در حال خدمت رسانی 

هستند.
 وی محورهای 6 گانه خدمت رسانی گروه های جهادی را فنی و عمرانی، به سازی مساجد 
و مدارس، فرهنگی، اقتصاد مقاومتی، اشتغال زایی و کار آفرینی و به ویژه بهداشت و درمان 
نام برد و افزود: گروه های جهادی در سطح گسترده ای در موضوع بهداشت و درمان و تهیه 
شوینده ها و ضد عفونی معابر و اماکن عمومی با بودجه خودشان و کمک های خیرین اقدام 

می کنند.

معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان قم :

امدادرسانی هلال احمر قم
 به ۷۶ حادثه دیده سیلاب 

معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان قم گفت: در 48 ساعت گذشته عملیات 
تخلیه آب از منازل در چهار نقطه از سطح شهرهای قم و کهک انجام گرفت که به 18 خانوار و 

در مجموع 76 نفر حادثه دیده امدادرسانی شد. 
هادی سلیمی در گفت و گویی افزود: با توجه به هشدارهای هواشناسی مبنی بارش متناوب 
باران در سطح استان و برف در ارتفاعات، این جمعیت از ساعت 14 روز 19 فروردین نسبت 

به فراخوان امدادگران و نجاتگران عملیاتی و بارگیری تجهیزات سیل و آبگرفتگی اقدام کرد.
وی ادامه داد: در فراخوان 20 نجاتگر در قالب چهار تیم سیلاب در شهرستان قم، 15 
نجاتگر در قالب سه تیم سیلاب در شهر کهک، پنج نجاتگر در قالب یک تیم سیلاب در شهر 

جعفریه و در مجموع 40 نجاتگر و هشت تیم سیلاب استان در آماده باش کامل بودند.
معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان قم بیان کرد: در 21 فروردین ماه سه مورد 
عملیات امداد و نجات شامل انتقال اعضای یک خانواده به منطقه امن، رفع آبگرفتی معابر و 

تخلیه آب منازل و رهایی خودرو از داخل رودخانه انجام شد.
سلیمی خاطرنشان کرد: در 22 فروردین ماه سه مورد عملیات امداد و نجات شامل آبگرفتی 
معابر در شهر کهک و تخلیه آبگرفتگی منزل و همچنین رفع آبگرفتی زیر پل جنت آباد محور قم 

به بخش قنوات و رهاسازی فرد داخل خودرو توسط تیم سیلاب انجام شد.
وی بیان کرد: مسدود شدن راه ارتباطی روستای شاه اسماعیل از توابع بخش کهک با وقوع 
سیلاب و توزیع جیره غذایی برای 50 نفر )15 خانوار( از افراد گرفتار شامل آب معدنی 48 

بطری، خرما پنج کیلوگرم و بیسکوییت 45 بسته از دیگر اقدام های این روز بود.
سلیمی گفت: در عملیاتی دیگر، یک نقطه از معابر و راههای بین شهری، پل های زیرگذر 

آزادراه ها و جاده های فرعی توسط تیم های سیلاب تخلیه شد.
بارش باران و برف به همراه ریزش پر حجم تگرگ که از روز سه شنبه هفته گذشته در تمام 
سطح استان آغاز شده در اواخر هفته به اوج خود رسید به گونه ای که بسیاری از روستاها و 
تعدادی از بخش های استان شاهد بارش برف شدید و شهر قم نیز در ساعت های گذشته 

شاهد بارش باران و تگرگ بود.

نیو صدر:

در_خانه_ بمانید، حتما در روزهای گذشته بارها با این عبارت روبه رو شده اید، هشتگی که انجام 
آن موثرترین راه مقابله با کروناویروس است، اما فرایند در خانه ماندن به این سادگی ها هم نیست و 

سختی های زیادی برای مردم به وجود آورده است.
اصلی ترین  از  یکی  روبه رو شده است،  آن  با  بارها  زندگی  در  تنهایی، احساسی که هرکسی 
قسمت های سبک زندگی جدید این روزهای شهروندان است. برای مقابله با شیوع کروناویروس 
طرح فاصله گذاری اجتماعی به شکل های مختلفی در حال اجرا در کشورها مختلف است و 
همانطور که از اسم این طرح مشخص است، افراد زیادی بخاطر این طرح در چند ماه گذشته با 

تنهایی مواجه شده اند.
برخلاف کروناویروس، تنهایی پدیده ناشناخته ای برای دانشمند نیست و در طی سال های 
گذشته پیامدهای مختلفی از آن شناخته شدند. افرادی که احساس وصل شدن به دیگران ندارند، 
به احتمال بیشتر درگیر سرماخوردگی، سکته قلبی، افسردگی و ... می شوند و حتی طول عمرشان 

کوتاه است.
براساس نتایج مطالعه ای که 10 سال پیش انجام شده بود، تنهایی در بلندمدت اندازه چاقی و 

مصرف سیگار، به انسان ها آسیب وارد می کند.
تنهایی؛ احساسی مشابه با گرسنگی

اما تحقیقی که چند روز پیش منتشر شد، ابعاد جدیدتری از تنهایی را مشخص کرده است، 
ابعادی که علل دردناکی در خانه ماندن را نشان می دهد.

در این تحقیق افراد برای 10 روز در محلی قرنطینه و گشنه نگه داشته شدند و بعد دانشمندان با 
روش های مختلف مغز آن ها را مورد مطالعه قرار نگرفت، مطالعه ای که نتیجه عجیبی همراه داشت؛ 
تنهایی و گرسنگی در اعماق بخش از مغز انسان سیگنال مشترکی دارند، بخشی که مسئول قسمت 
پاداش و انگیزه مغز است. به زبان ساده تر نیازمان برای ارتباط با دیگران به اندازه نیازی که به غذا 
داریم، بنیادی است. به شکل اتفاقی این مطالعه در زمانی منتشر شده است، که ده ها میلیون نفر 

در سرتاسر دنیا گرسنه برقراری ارتباط هستند.
جمیل زکی، استاد روان شنانسی دانشگاه استنفورد در این رابطه به سایت ساینتیفیک آمریکن 
می گوید: »نتایج این مطالعه دقیقا مشابه همان چیزی است که این روزها میلیون ها نفر تجربه 

می کنند؛ میل اجتماعی، در زمانی که برای محافظت از سلامت عموم باید در خانه ماند.
خودکشی بخاطر قرنطینه خانگی

همین احساس گرسنگی اما پیامدهای مرگباری هم برای افراد آسیب پذیر به همراه داشته است. 
نیویورک پست گزارش داده است که دنیل فورنیس، انگلیسی، بخاطر فشار تنهایی ناشی از قرنطینه 

خودکشی کرده است.
به گفته خواهرش، این مرد 34 ساله بوده و پیش از شیوع کروناویروس دچار افسردگی 2 قطبی 

بود و بعد از طرح فاصله گذاری اجتماعی خودش را می کشد.
او در این رابطه می گوید: »با قرنطینه شدنش نگرانش شده بودیم و ارتباطمان را با او به نوعی حفظ 

کردیم، اما نمی توانستیم به دیدارش برویم.«
به جز افرادی که با مشکلات روانی گوناگونی روبرو هستند، سالمندان هم با مشکلات مختلفی 
مواجه شدند تا جایی که در بریتانیا خیریه ها به شکل های مختلف به سالمندان قرنطینه شده کمک 

می کنند، برای مثال یک گروه 20 نفره از روان شناسان در بریتانیا به اندازه 10 دقیقه به سالمندان 
مشاوره رایگان می دهند.«

راهکار چیست؟
قطعا برای پاسخ به این سوال، اولین چیزی که به ذهنتان می آید، درباره فضای مجازی نیست. 
اما پاسخ به این سوال به این سادگی ها هم نیست. مطالعات مختلفی در سال های گذشته منتشر 

شده اند که نشان می دهند، فضای مجازی تنهایی و افسردگی را تشدید می کند.
مطالعه ای که سال 2018 در نشریه روان شناسی بالینی و اجتماغی منتشر شد نشان می دهد که 
افرادی که میزان احساس تنهایی در افرادی که استفاده از فضای مجازی را کاهش دادند، کم شده 
است. اما حالا در روزهایی که تکنولوژی تنها راهکار ارتباط با دیگران است، شاید بتوان از آن به شکل 
دیگری استفاده کرد. براساس تحقیقی که یک سال پیش توسط دانشگاه هاروارد منتشر شد، نحوه 
استفاده شما از فضای مجازی در تاثیرگذاری آن روی ارتباطات شما نقش مهمی دارد. براین اساس 
سایت سانیتیفیک آمریکن پیشنهادی ارائه داده تا در روزهای قرنطینه کمتر احساس تنهایی کنیم.

رودررو اما از دور؛ تماس ویدیویی بهترین راهکار ارتباط دو یا چند نفر هنگام قرنطینه است، چراکه 
زبان بدن و صورت نقش فراوانی در ایجاد ارتباط دارد. با استفاده از این تماس ها شما می توانید 

اقدامات مختلفی انجام بدهید، برای مثال سعی کنید با دوستانتان به شکل مجازی شام بخورید.
مهربانی یک دقیقه ای؛ لایک شدن، قطعا به افراد احساس خوبی می دهد، اما از آن مهم تر باز 
کردن پیامی محبت آمیز است. دیگر در صفحه مجازی افراد نچرخید و به جای این کار، برای آن 
چند کلمه زیبا بفرستید. به هر حال برای مقابله با استرس کروناویروس همه ما به مهربانی نیازمندیم.
وارد جامعه شوید؛ اساس ارتباط وجود بخش های مشترک است، برای هر یک علایق شما قطعا در 
فضای مجازی انجمن یا گروهی وجود دارد که بی صبرانه منتظر شدیدن حرف های شما هستند. 
پس از فضای مجازی استفاده کنید تا در علایق خود درگیر شوید. عمیق یا گسترده تر شوید؛ اساسا 
دو راه برای غلبه بر تنهایی وجود دارد؛ روابطتان را تقویت کنید و یا روابط جدیدی شکل دهید. برای 
عمیق تر شدن کافی است با دوستانی که از آن ها دور شدید ارتباط برقرار کنید و برای گسترده تر 

کردن دایره اطرافتان به دنبال دوستان جدید در فضای مجازی بگردید.

»تنهایی« با »گرسنگی« تفاوتی ندارد

در روزهای قرنطینه چگونه با تنهایی کنار بیاییم؟

ناجا تمام قد پای مبارزه با کرونا؛

 جنگ شهر به شهر با ویروس منحوس

طلبه ها را نگاه می کنم؛ طوری مشغول غسل دادن هستند 
انگار یکی از نزدیک ترین بستگان خود را غسل می دهند، با 
تمام دقت و رعایت آداب مشغول غسل هستند، اطلاع دارم 
بعضی از آن ها روزه هم هستند، واقعاً آدم احساس کوچکی 

می کند مقابل این عظمت. 
ساعت حوالی 9 صبح است که به بهشت معصومه رسیدم، 
حسابی باران می آید. از کنار قبور مطهر شهدای مدافع حرم 
زینبیون پاکستان و فاطمیون افغانستان رد می شوم، سلامی 
می دهم و فاتحه ای زیر لب می خوانم. به غسالخانه بهشت 
معصومه که می رسم می بینم طلبه ها مشغول تعویض لباس 
خود هستند، لباس مخصوص را به تن می کنند تا به غسل 
میت بپردازند. هوا به واسطه باران سرد شده است ولی داخل 
غسالخانه هوا کمی گرم تر است. یکی از طلبه ها قبل از شروع 
کار غسل، صوت مناجات را روشن می کند. با گفتن »بسم الله 
الرحمن الرحیم« مشغول به کار می شوند.  صدای مناجات 
عیفُ  به گوشم می خورد: »مَوْلایَ یا مولای انت الْقَوِیُّ وَ اَنَا الضَّ
«، ناخودآگاه نگاهم به چهره  عیفَ اِلا الْقَوِیُّ وَ هَلْ یَرْحَمُ الضَّ
میتی می افتد که بر سنگ غسالخانه است، میانسال است، 
چشم هایش بسته است، کاملًا ساکت و البته کمی مبهوت 
به نظر می آید، شاید باور نداشته به این زودی به اینجا برسد! 
به فکر فرو می روم و روزی به ذهنم می رسد که من هم ممکن 
است بر روی همین سنگ، ساکت باشم و دستم از دنیا خالی: 
»مَوْلایَ یا مولای انت الْغَفُورُ وَ اَنَا الْمُذْنِبُ وَ هَلْ یَرْحَمُ الْمُذْنِبَ 
غسل  مشغول  طوری  می کنم.  نگاه  را  طلبه ها  الْغَفُورُ«.  اِلا 

دادن هستند انگار یکی از نزدیک ترین بستگان خود را غسل 
می دهند، با تمام دقت و رعایت آداب مشغول غسل هستند، 
اطلاع دارم بعضی از آن ها روزه هم هستند، واقعاً آدم احساس 
کوچکی می کند مقابل این عظمت کار طلبه ها. چنان با دقت 
و احترام این کار را می کنند که گویی دارند عبد صالح خدا را 
برای ملاقات با او آماده می کنند مثل پوشیدن بهترین لباس 
برای دیدن یک دوست عزیز! قبل از غسل، بدن میت با کلر 
ضدعفونی می شود سپس سه غسل سدر و کافور و آب مطلق 
که تمام می شود، باید میت حنوط شود و کفن، سپس در کاور 
مخصوص قرار گیرد تا به سمت قبرستان برای دفن برده شود. 
شده  کمتر  کمی  کرونایی  اموات  ورودی  امروز  شکر  را  خدا 
است، کار غسل که تمام می شود طلبه ها به محل استراحت 
می آیند تا کمی خستگی در کنند، لباس های مخصوص را که 
در می آوردند دو طلبه جوان را می بینم که برادر هستند و عین 
هم! دوقلو هستند. بی اختیار خنده ام می گیرد، می روم جلو 
و سلام می کنم و  اسمشان را می پرسم. می گویند: حسن و 
عبدالکریم؛ می پرسم ازدواج کرده اید؟ می گویند که متأهل 
دوقلو  خواهر  دو  خودشان  مثل  هم  همسرشان  و  هستند 
هستند! به شوخی می پرسم قاطی نمی کنید خانم هاتون 
رو؟ می خندند و می گویند: این سؤال خیلی تکراری هست 
برای ما، نه داداش! از خانواده هایشان می پرسم که مشکلی 
ندارند با این کار؟ می گویند: خدا رو شکر نه. عبدالکریم با 
خنده ادامه می دهد: البته یک نفر در خانواده خبر ندارد، مادر 
خانومامون! مادر خانومامون یک نفر است دیگه! جفتمون هم 

از ایشون خیلی حساب می بریم و هنوز بهش نگفتیم، با هم 
دیگر می خندند.   انسان وقتی این افراد را می نگرد که اینقدر 
خوش مشرب و خوش خنده هستند فکر نمی کند این طلبه ها 
غسال اموات کرونایی باشند و این جا غسالخانه، ولی باور کنید 
اینجا گوشه ای از بهشت است و این ها هم مومنان بهشتی. 
با آن ها خداحافظی می کنم و می روم به قسمت دیگر بهشت 
معصومه، جایی که نماز میت می خوانند و بعد از قرائت نماز، 
میت را به طرف محل دفن می برند.  در این ایام افراد زیادی 
برای مراسم تدفین نمی آیند و باز این طلبه های جان بر کف 
هستند که زیر تابوت را می گیرند و آن میت را به منزل ابدی خود 
رهنمون می سازند.  باران همچنان می بارد که می بینم یک فوت 
شده کرونایی را می آورند، که تازه غسل داده شده و برای نماز 
میت آورده اند، جمعیت کمی بیشتر است، بلافاصله طلاب 
بین آن ها ماسک و دستکش توزیع می کنند و با آرامش آن ها 
را کمی به عقب می برند که خدایی نکرده کسی کرونا نگیرد.  
به گزارش فارس از قم، بین طلابی که مشغول خدمت هستند 
اساتید روان شناسی نیز حضور دارند و با خانواده های متوفی 
صحبت می کنند و به آن ها آرامش می دهند که بسیار تأثیر گذار 
است. همراه یکی از فوت شدگان به قطعه 42 بهشت معصومه 
می روم برای تدفین، می بینم خانواده ها عقب می ایستند و باز 
طلبه ها هستند که پیش قدم شده اند.  یکی از طلبه ها وارد قبر 
می شود و جنازه را وارد می کند و دیگری تلقین را می خواند، 
خانواده ها بعد از دفن، خیلی از طلبه ها تشکر می کنند و می 

گویند خدا خیرتان دهد.

اینجا گوشه ای از بهشت است و این ها هم مومنان بهشتی ؛

روایت طلبه های دوقلو از مراحل غسل کرونایی ها 
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هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان 

و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139860330002027761 شماره  1-رای 
1397114430002001388 آقای حسین پارسا اصل فرزند شعبانعلی در 3 دانگ 
مشاع از / ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 60 مترمربع 
پلاک شماره 1964 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 
خریداری مع الواسطه از براتعلی گل محمدی ثبت دفتر 530 صفحه 430 )م الف 5646(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139860330002027762 شماره  رای   -2
1397114430002001391 آقای مهدی پارسا اصل فرزند شعبانعلی در سه دانگ 
مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 60 مترمربع 
پلاک شماره 1964 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم طی مبایعه 
نامه عادی خریداری مع الواسطه از براتعلی گل محمدی ثبت دفتر 530 صفحه 430)م 

الف5647(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139860330002027327 شماره  رای   -3
 / از  قسمتی  در  صفرعلی  فرزند  موسالو  احمد  آقای   1398114430002000588
ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  72 مترمربع پلاک شماره 
1958 و 1962 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه خریداری از آیت اله یوسفی ثبت دفتر 217 صفحه 304 )م الف5648(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139860330002028982 شماره  رای   -4
1398114430002000060 آقای حسن سبحانی فرزند جعفر صادق در ششدانگ 
یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 51/80 مترمربع پلاک شماره 
1694 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 
الواسطه از وراث مهدی عبدالهی پور و احمد عمو عبدالهی ص80 دفتر 8 )م الف5649(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139860330002026050 شماره  رای   -5
1398114430002001206 آقای علیرضا حسنی راد فرزند حیدرقلی در قسمتی از 
/ ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 105 مترمربع پلاک 
شماره  1876 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی 
)م  قم  دفترخانه 3  مورخ 69/9/17  شماره 79050  به  رسمی  سند  طی  خریداری 

الف5650(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139860330002027214 شماره  رای   -6
1397114430002002795 آقای موسی تارویردیان تازه کند فرزند اصغر در قسمتی 
از / سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 

ششدانگ 135 مترمربع پلاک شماره 275 فرعی از 1953 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از ابوالقاسم کردلو ثبت شده 

در صفحه 127 دفتر 141)م الف5651(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139860330002027213 شماره  7-رای 
1397114430002002794 آقای فیروز تارویردیان تازه کند فرزند اصغر در قسمتی 
از / سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
ششدانگ 135 مترمربع پلاک شماره 275 فرعی از 1953 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از ابوالقاسم کردلو ثبت شده 

در صفحه 127 دفتر 141 )م الف5652(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139860330002027489 شماره  رای   -8
از/  قسمتی  در  علیرضا  فرزند  رشیدی  جعفر  آقای   1398114430002001100
ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 58 مترمربع پلاک شماره 
1974 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه از مهدی شاکری )م الف5653(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139860330002026527 شماره  رای   -9
1397114430002000695 آقای علی اکبر حاتم نژاد فرزند احمد در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 72/40 متر مربع پلاک 
شماره 2373 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از محمدعیسی نجفی )م الف 5655(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139860330002027850 شماره  رای   -10
از  قسمتی  در  محمد  فرزند  راد  قادری  سعید  آقای   1397114430002001847
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 60 مترمربع پلاک شماره 
2180 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه از علی محسنی ثبت دفتر 385 صفحه 344)م الف 5656(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139860330002028659 شماره  رای   -11
1398114430002000566 آقای روح الله محمدی فرزند قربانعلی در قسمتی از 
ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده است به مساحت 100 مترمربع 
پلاک شماره 18 فرعی  2173 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 
نامه عادی خریداری مع الواسطه از رضا مطیع ثبت شده در صفحه 82 دفتر 403)م 

الف5657(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139860330002028927 شماره  رای   -12
1398114430002001624 خانم پری چراغی فرزند محمد در قسمتی از/ ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 50 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2334 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری از غلام 
عباس زند مثبوتی 225 ص43)م الف5659(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139860330002027953 شماره  رای   -13
1397114430002002823 آقای حسن خلیلی فرزند تقی در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 150 مترمربع پلاک شماره 2283 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه از غلامرضا منصوری ثبت دفتر 88 صفحه 564)م الف 5660(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139860330002028226 شماره  رای   -14
از  قسمتی  در  تیمور  فرزند  ملتزمی  حسین  آقای   1398114430002000650
ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 123/83 مترمربع پلاک 
شماره 1946/70 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی 
طی سند مالکیت مشاعی ثبت دفتر 559 صفحه 5 و خریداری عادی بمیزان 1/83 متر 

از تیمور ملتزمی دفتر 159 ص 20)م الف 5661( 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139860330002029390 شماره  رای   -15
از  قسمتی  در  خداوردی  فرزند  نیا  ملکی  اکبر  آقای   1398114430002000328
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 118/93 مترمربع پلاک 
شماره 2307 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از فضلعلی اله مرادی و محمدرضا مرادی )م الف5663(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139860330002027676 شماره  رای   -16
1398114430002000607 آقای امیر آدینه فرزند مجید در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 49/20 مترمربع پلاک شماره 2281/1 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه از محمد دارابی و اسداله سعادت زینی )م الف5664(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی 
دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت 
به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره 
تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: ۱399/۰۱/24 تاریخ انتشار دوم: ۱399/۰2/۰۸
عباس پورحسنی حجت آبادی رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه 
یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد 

مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
به  مربوط   139860330001016728 شماره  رای    -1
فاطمه  خانم   1398114430001001542 کلاسه  پرونده 
ساختمان  باب  یک  ششدانگ  در  ابوالفضل  فرزند  رمضانی 
از  فرعی  شماره 1135  پلاک  مترمربع  مساحت 62/50  به 
11135 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک 
قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از عبداله توسلی 

سند صادره در دفتر 198 صفحه 166)م الف 5641(
به  مربوط   139860330001016286 شماره  رای   -2
محمد  آقای   1398114430001001470 کلاسه  پرونده 
صباغی قمی فرزند غلام در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت77 مترمربع پلاک شماره باقیمانده 
10473 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک 
قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از فاطمه جوادی کلکلو به 
موجب سند قطعی 12371 مورخ 1324/02/20 دفتر خانه 

4 قم )م الف 5642(.

به  مربوط   139860330001016287 شماره  رای   -3
فاطمه  خانم   1398114430001001472 کلاسه  پرونده 
سادات حسینی مطلق فرزند سید احمد در سه دانگ مشاع 
ششدانگ 77  مساحت  به  ساختمان  باب  یک  ششدانگ  از 
مترمربع پلاک شماره 10473 اصلی واقع در قم بخش یک 
حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 
الواسطه از فاطمه جوادی کلکلو به موجب سند قطعی 12371 

مورخ 1324/02/20 دفترخانه 4 قم )م الف 5643(
به  مربوط   139860330001016574 شماره  رای    -4
محمد  آقای   1398114430001001544 کلاسه  پرونده 
حضرتی فرزند اسماعیل در ششدانگ یک باب ساختمان به 
مساحت66/50 مترمربع پلاک شماره 10473 اصلی واقع در 
قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از علی اکبر خلیلی )م الف 5644(
5- رای شماره 139860330001016880 مربوط به پرونده 
کلاسه 1398114430001001553 آقای رضا مرادی فرزند 
حسینعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت123 
مترمربع پلاک شماره 10877 اصلی واقع در قم بخش یک 
حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند قطعی به 

شماره 137128 مورخ 1384/10/25 دفترخانه 3 قم)م الف 
)5645

به  مربوط   139860330001017468 شماره  رای   -6
مهناز  خانم   1398114430001001624 کلاسه  پرونده 
به  ساختمان  باب  یک  ششدانگ  در  محمود  فرزند  غفاری 
مساحت45/50 مترمربع پلاک شماره 10346 اصلی واقع در 
قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی 
خریداری مع الواسطه از حسن مسیب سند صادره در دفتر 
253 صفحه 564 به موجب سند قطعی شماره 27689 مورخ 

1398/07/07 دفترخانه 40 قم )م الف 5654(
به  مربوط   139860330001017041 شماره  رای   -7
آب  علا  آقای   1398114430001001538 کلاسه  پرونده 
روشن فرزند خلیل در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
60/25 مترمربع پلاک شماره 11003 اصلی واقع در قم بخش 
یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه 
خریداری از محمد حامیان فر سند صادره در دفتر 396 صفحه 

575)م الف 5658(
8- رای شماره 139860330001016762 مربوط به پرونده 
جعفری  امیر  آقای   1398114430001001742 کلاسه 

فرزند حسین  در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
167/25مترمربع پلاک شماره 3 فرعی از 6047 اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی 
سند الکترونیکی 139720330001007826 به موجب سند 
قطعی شماره 42458 مورخ 1397/03/13 دفترخانه 52 قم 

)م الف 5662(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از 
نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد 
با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ 
و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه 
مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا 
به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر 
اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: ۱399/۰۱/24
تاریخ انتشار دوم:۱399/۰2/۰۸
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

یک کارشناس اقتصادی با طرح پیشنهادی مطرح کرد
خروج از رکود در شرایط کرونایی امکان پذیر است؟
اقتصاد  برای عبور  ابزارهای در اختیار دولت  به  اشاره  با  اقتصادی  یک کارشناس 
از شرایط کرونا، گفت: اگر بتوانیم طرف تقاضا و عرضه را با تزریق پول تحریک کنیم، 

اقتصاد را از رکود خارج کردیم.
غلامرضا سلامی در گفت وگویی درباره بهترین سیاست برای عبور اقتصاد از کرونا 
اظهار داشت: چاره اول این است که ما ابتدا تلاش کنیم که تحریم ها برداشته شود؛ 
چراکه تحریم ها فشار مضاعفی به اقتصاد اعمال می کند. با توجه به کاهش قیمت نفت، 

همان میزانی هم که می توانستیم صادر کنیم، شاید این قدر فشار مالی وارد نمی کرد.
وی افزود: قبل از این که کرونا مطرح شود، مشکل اقتصادی شدیدی داشتیم و کسری 
بودجه سال 99 پیش بینی می شد در حدود 100 تا 200 هزار میلیارد تومان باشد و این 
رقم کمی نیست؛ تازه به شرط این که تمام درآمدها محقق شود که تازه این هم با توجه 
به شرایط کرونایی محل ابهام است. ما دیگر نمی توانیم به میزانی که پیش بینی شده، 
مالیات بگیریم و درآمدهای دیگر تامین شود، بنابراین کسری بودجه خیلی بیشتر از این 
رقم ها خواهد بود. این کارشناس اقتصادی با تاکید بر این که در چنین شرایطی باید 
ابتدا تلاش های دیپلماسی را تقویت کنیم تا تحریم ها برداشته شود، تصریح کرد: با این 
حال، رفع تحریم ها به نظر می رسد دور از دسترس باشد، بنابراین تنها راه این است که از 

ابزارهایی که در اختیار دولت قرار دارد، استفاده کنیم.
تزریق پول به اقتصاد

سلامی با بیان این که مهم ترین ابزاری که در اختیار دولت است، تزریق پول به اقتصاد 
از طریق بانک مرکزی است، گفت: در کشورهایی که اوراق بدهی گسترش دارد، رقم 

بالایی را بانک مرکزی اوراق می خرد و در حقیقت پول به جامعه تزریق می کند.
وی افزود: ین در حالی است که در ایران فاقد چنین ابزاری هستیم، ولی الان می شود 
یک سری از مطالبات بانک ها را تبدیل به اوراق بدهی کرد. برای مثال، مطالبات بانک 
مسکن تبدیل به اوراق با پشتوانه مسکن است یا طلب های بانک های دیگر از فعالان 
اقتصادی تبدیل به اوراق بدهی شود و این اوراق را بانک مرکزی بخرد و پول آن را به 
اقتصاد تزریق کند. این کارشناس اقتصادی با بیان این که تزریق پول آثار تورمی برجای 
خواهد گذاشت، تصریح کرد: با این وجود، بدون این کار هم تورم وحشتناکی داریم. 
اگر این موضوع به درستی مدیریت شود، شاید پول در جاهایی مصرف شود که بتوانیم 

بخش عرضه را متعادل کنیم. در این صورت، آثار تورم کمتر خواهد بود.
اهمیت خروج از رکود

سلامی عنوان کرد: اگر بتوانیم طرف تقاضا و عرضه را با تزریق پول تحریک کنیم، 
اقتصاد را از رکود خارج کردیم. در واقع اگر کالایی را در مقابل این اضافه پول جدید تولید 
کنیم، تورم به حداقل می رسد. وی متذکر شد: این کار را در آمریکا انجام می دهند. وقتی 
می گویند 2 تریلیون دلار دولت و 4 تریلیون دلار بانک مرکزی پرداخت خواهد کرد، یعنی 
بانک مرکزی آمریکا برای اولین بار غیر از اوراق قرضه و اوراق با پشتوانه مسکن، اوراق 
تجاری شرکت ها را می خرد. این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: ما هم در ایران می توانیم 
چنین کاری را انجام دهیم. این رقم در اقتصاد آمریکا کم نیست و نگران تورم آن هم 
نیستند، چون برای آنها شاید مساله خروج از رکود و کاهش نرخ بیکاری مهم تر باشد. 

ضمن این که جلوی کاهش نرخ تولید ناخالص داخلی را می گیرند.
طراحی برنامه استراتژیک برای حمایت از خانوار و تولید

سلامی گفت: دولت از همین الان باید یک برنامه استراتژیک برای خرید بدهی های 
فعالان اقتصادی داشته باشد و این طریق بتواند پولی را به اقتصاد تزریق کند.

وی با بیان این که ما باید هم به خانوارها کمک کنیم که بیکار می شوند و هم این که 
طرف تولید و عرضه را مورد حمایت قرار دهیم، افزود: ما البته با خلاء نهادهای مردمی 
نیز مواجه هستیم که این بخش باید تقویت شود تا منابعی که ایجاد می شود، به نیازمند 
واقعی برسد. این کارشناس اقتصادی عنوان کرد: متاسفانه ما هیچ گاه در بخش توزیع 
موفق نبودیم و در اغلب موارد بازسازی توزیع درآمدها جنبه رانتی پیدا کرده است. این ها 

باید شناسایی شوند و این موضوع تنها از طریق نهادهای مردمی امکان پذیر است.
سلامی تصریح کرد: خیلی از مشاغل همچون راننده ها که درآمدشان که در اثر کرونا و 
قرنطینه یا از دست رفته یا کاهش پیدا کرده، باید شناسایی شوند. این کار هم از طریق 

دولت و هم از طریق نهادهای مردمی امکان پذیر است.
وی متذکر شد: نهادهای مردمی در عین حال می توانند غیر از منابع دولت، منابع 
مردم را هم جذب کنند. رقم منابع مردم خیلی می تواند بالا باشد. اگر بتوانند اعتماد 
با  مردم را جلب کنند، رقم بالایی جذب خواهد شد؛ آن هم در شرایطی که دولت 

چالش های زیادی روبه رو است.

وزیر اقتصاد اعلام کرد:

ایجاد رونق به چرخه اقتصاد با ورود
 ۲۰ درصد دارایی های دولت 

وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه ارزش دارایی های دولت هفت میلیون میلیارد 
تومان برآورد می شود، گفت: اگر تنها 20 درصد از دارایی های دولت ارزیابی شده و در 

چرخه اقتصاد قرار گیرد، باعث رونق می شود. 
فرهاد دژپسند روز شنبه در نشست با معاون اول رییس جمهوری، افزود: باید همه 

مسائل سرمایه گذار در دفترش قابل حل باشد و نیاز به مراجعه نداشته باشد.
وی ادامه داد: سال 98 تلاش قابل توجهی انجام شد. امسال قرار است با موافقتی 
که از رئیس قوه قضائیه گرفته شده دادگاه تجاری ایجاد شود. هم چنین پنجره واحد 
الکترونیک برای تجارت ایجاد می شود و سرمایه گذار برای گرفتن مجوزها نباید از 

دفترش بیرون برود و بسیاری از مجوزهای غیر ضروری هم باید لغو شود.
دژپسند با بیان اینکه هنوز گرفتار مکاتبات با دستگاه های اجرایی هستیم، افزود: 
برخی از این مجوزها نقش مانع دارند که باید اینها جمع شود. نباید وقت سرمایه گذار 

برای مجوزها تلف شود و بابت آن هزینه بدهد.
وی با بیان اینکه هدف از جذب سرمایه گذاری خارجی تنها پر کردن شکاف سرمایه 
گذاری در بازار سرمایه نیست، افزود: سرمایه گذاری خارجی، ابزار و کانالی برای انتقال 

فناوری به کشور و نیز کمک به رشد و توسعه موثر و افزایش بهره وری است.
دژپسند گفت: ما در غل و زنجیر حرکت می کنیم و هر چه تلاش می کنیم این غل و 
زنجیر آن را می بلعد، مگر من چقدر می توانم وزیر باشم. بالاخره اگر کوپنی هم باشد، 
کوپن ما تمام می شود بنابراین باید فضای کسب و کار را روان کنند، زیرا سرمایه گذار 
گاهی کلافه می شود. وی یادآور شد: در زمان رای اعتماد، شعار اقتصاد هوشمند را 
مطرح کردم که خیلی ها فکر می کردند فانتزی است، در حالی که تنها راه میان بر برای 

افزایش و جهش تولید از مسیر اقتصاد هوشمند است.
دژپسند گفت: مالیات و خزانه  داری باید هوشمند و الکترونیکی شود و سامانه تدارکات 
زیر نظر ذیحسابان باشد و خریدهای دولتی در محیط الکترونیکی و با حضور مشتریان 
انجام شود. وی افزود: در حال حاضر 70 درصد بانکداری کشور ما دولتی یا اصل 44 
است که باید اینها دیجیتالی شوند. در سال قبل معیارهای بانکداری دیجیتالی را ابلاغ 

کردیم. باید همه مشتریان پیشین و پسین بانکداری به محیط الکترونیکی برگردند.
وزیر اقتصاد گفت: در گمرک همانگونه که گزارش دادیم امروز 58 درصد از فعالان در 
مسیر و کریدور سبز گمرک قرار دارند و اگر کریدور آبی هم فعال شود، نظارت های مضر 

در گمرک را برمی داریم و گمرک باید هوشمند شود.
وزیر امور اقتصادی و دارایی همچنین در مورد مولدسازی دارایی های دولت اینگونه 
عنوان کرد: بر اساس گزارشی که مسئول خزانه داری در آبان 97 ارائه کرد، دارایی های 
دولت هفت میلیون میلیارد تومان برآورد شده بود که البته نمی توان همه این دارایی ها را 
ارزیابی کرد. وزیر اقتصاد افزود: اما اگر تنها 20 درصد از دارایی های دولت ارزیابی شود و 
در چرخه اقتصاد قرار گیرد، باعث رونق می شود. امروز بیش از 2 هزار و 800 هزار میلیارد 

تومان شرکت دولتی ارزیابی شده و بروز شده در کشور داریم که قابلیت واگذاری دارند.
وی ادامه داد: اگر 20 درصد مازاد دارایی های دولت را عرضه کنیم، مانند دارایی های 

پروژه امید شهر می توان رونق ایجاد کرد.
دژپسند گفت: دارایی های زیادی وجود دارند که راکد مانده اند. وقتی به فلان دستگاه 
اجرایی می گوییم چرا این دارایی ها راکد مانده اند، می گویند بعدا طرح توسعه اجرا 

می کنیم.

معاون سازمان امور مالیاتی کشور خبر داد:

تمدید سر رسید پرداخت مالیات بر 
ارزش افزوده تا پایان اردیبهشت ماه

از  حمایت  هدف  با  گفت:  کشور  مالیاتی  امور  سازمان  مالیاتی  درآمدهای  معاون 
بخش های اقتصادی کشور، مهلت تسلیم اظهارنامه مالیات بر ارزش افزوده زمستان 
1398 تا پایان فروردین  امسال برای تمامی مودیان و همچنین زمان سررسید پرداخت 
مالیات بر ارزش افزوده برای برخی گروه های اقتصادی تا پایان اردیبهشت امسال تمدید 

شده است. 
محمد مسیحی با اشاره به شیوع بیماری کرونا در کشور و پیامدهای اقتصادی ناشی از 
آن تاکید کرد: با توجه به درخواست های مودیان مشمول نظام مالیات بر ارزش افزوده و 

به منظور فراهم کردن زمینه اجرای تکالیف قانونی برای آنها، این تصمیمات اتخاذ شد.
وی اضافه کرد: بنا به اختیار حاصل از قانون و مقررات مالیات بر ارزش افزوده، مهلت 
تسلیم اظهارنامه فصل زمستان 1398 تا پایان فروردین ماه تمدید شده و ادارات کل امور 
مالیاتی موظفند در مورد مودیان مالیاتی که اظهارنامه مالیات بر ارزش افزوده مربوط 
به دوره چهارم مالیاتی )فصل زمستان( سال 1398 را تا پایان روز یکشنبه مورخ 31 
فروردین ماه 1399 تسلیم کنند، امکان برخورداری 100 درصد بخشودگی جرایم عدم 
تسلیم اظهارنامه در موعد مقرر برای دوره مزبور و همچنین جریمه تاخیر در مدت یاد 

شده را در صورت درخواست کتبی برای مودیان فوق الذکر فراهم کنند.
معاون درآمدهای مالیاتی سازمان امور مالیاتی کشور همچنین یادآور شد: برخی گروه 
های اقتصادی از سوی کارگروه مقابله با پیامدهای اقتصادی ناشی از شیوع ویروس 

کرونا، به عنوان فعالیت های بسیار آسیب دیده معین شده اند.

آثار ویروس کرونا بر سلامت مردم و  با اشاره به تبعات و  معاون اول رییس جمهور 
پیامد های اقتصادی و اجتماعی آن گفت: مهمترین وظیفه وزارت اقتصاد و دارایی 
تدوین سیاست های متناسب با این شرایط برای کاستن از فشار های اقتصادی بر مردم و 

بنگاه های آسیب دیده است. 
دکتر اسحاق جهانگیری دیروز در دیدار معاونین و مدیران وزارت امور اقتصادی و دارایی 
با اشاره به اینکه دولت پس از اعمال تحریم های آمریکا مجبور به تغییر برخی سیاست 
های اقتصادی شد، گفت: متاسفانه در هفته های اخیر نیز با آثار و تبعات ویروس کرونا 
در کشور مواجه شده ایم که نیازمند تدوین سیاست ها و برنامه های جدید اقتصادی با 

مشورت صاحبنظران و اقتصاد دانان کشور هستیم.
معاون اول رییس جمهور گفت: یکی از مهمترین سیاست های دولت افزایش تاب 
آوری مردم در برابر فشارهای ناشی از تحریم های ظالمانه آمریکا بود. امروز باید بتوانیم 

این تاب آوری را در برابر فشارهای ناشی از شیوع بیماری کرونا نیز افزایش دهیم.
وی با اشاره به تبعیت همه دستگاه ها،  قوا و مردم از مصوبات لازم الاجرای ستاد ملی 
مقابله با کرونا اظهار داشت: اجرای طرح فاصله گذاری اجتماعی و طرح های دیگر 
منجر به تعطیلی و آسیب خوردن بنگاه های کشور شد. علاوه بر آن افرادی نیز که زندگی 
شان از طریق کار روزمره تامین می شد دچار مشکل شدند که باید برای این بخش ها 

راهکار مشخص شود.
دکتر جهانگیری با بیان اینکه برای دسترسی دولت به منابع مالی اش به دلیل تحریم 
ها محدودیت هایی ایجاد شد، گفت: با این وجود از همان ابتدای بحران کرونا، دولت 
برنامه ریزی لازم برای پرداخت تسهیلات با نرخ سود ترجیحی 12 درصدی به بنگاه های 
آسیب دیده اتخاذ کرد و به دنبال فراهم کردن شرایطی برای رفع نیازهای اقشار آسیب 

پذیر است.
معاون اول رییس جمهور افزد: مکرر گفته ام که ایران کشور ثروتمندی است و اگر در 
جهت رفاه مردم نتواند از این ثروت به بهترین نحو استفاده کند اشکال از مدیران ما است. 
مجموعه دارایی های کشور 7 هزار هزار میلیارد تومان است و این به غیر از منابع نفت و 
گاز و دارایی های کشور در حوزه معادن و فلزات است که ما جزو کشورهای برتر در دنیا 

هستیم. 
وی با تاکید بر اینکه یکی از مهمترین برنامه های وزارت امور اقتصاد و دارایی در برهه 
کنونی این است که مردم در مضیقه و فشار قرار نگیرند، اظهار داشت: 49 میلیون نفر از 
مردم ما دارای سهام عدالت هستند که امروز ارزش شرکت ها و سهام آنها افزایش یافته 
است. ارزش یک سهم یک میلیونی متعلق به اقشار بی بضاعت امروز معادل 8 میلیون 
تومان شده است و ارزش سهم 500 هزار تومانی سایر سهامداران نیز به 4 میلیون تومان 

رسیده است. 
دکتر جهانگیری افزود: ارزش سهام یک خانواده 4 نفره معادل 32 میلیون تومان شده 
است. در این شرایط که اگر برخی طبقات 2 تا 3 میلیون تومان پول وارد چرخه زندگی 
آنها شود مشکلاتشان تا حدی مرتفع می شود باید امکان فروش این دارایی فراهم شود. 
معاون اول رییس جمهور افزود: باید راهکاری فراهم شود تا صاحبان سهام عدالت 
بتوانند بخشی یا همه دارایی خود را به فروش برسانند. مطمئن هستم مهمترین نکته 
در پیام رهبر معظم انقلاب نیز که در روز پنجشنبه اعلام شد یافتن راهکاری برای کمک 

به مردم بود. 
وی با اشاره به جلسه روز چهارشنبه خود با دستگاه هایی که می توانند به مردم کمک 
کنند گفت: ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره(، بنیاد مستضعفان، آستان قدس 
رضوی و سپاه پاسداران و دستگاه های دیگر به خوبی به صحنه آمدند تا از فشار بر مردم 
کاسته شود اما به نظر من مهمترین امکان در این شرایط برای کمک به مردم استفاده از 

امکان سهام عدالت است. 
دکتر جهانگیری در ادامه از زیرمجموعه های وزارت امور اقتصادی و دارایی خواست تا 
بر روی حل مشکلات بنگاه های خرد و متوسط تمرکز لازم را انجام دهد تا در بحران کرونا 

این بنگاه ها دچار فروپاشی نشوند. 
معاون اول رییس جمهور همچنین دیگر ماموریت وزارت امور اقتصاد و دارایی را برنامه 

ریزی برای احیای اقتصاد در دوران پساکرونا ارزیابی کرد و گفت: این وزارتخانه باید همان 
طور که در اهداف آن مشخص شده است برای اشتغال زایی، رشد پایدار، کاهش تورم و 

افزایش منابع بودجه هدف گذاری لازم را انجام دهد. 
وی افزود: وزارت امور اقتصاد و دارایی در شرایطی که نقش نفت در بودجه کشور 
کمرنگ شده است مسئول اصلی تامین درآمد کشور است و باید در خصوصی سازی، 
 مولد سازی دارایی ها، ایجاد درآمد از گمرک و تحقق اهداف مالیاتی به خوبی ایفای نقش 

کند. 
دکتر جهانگیری بحث تامین منابع بودجه و اقتصاد را موضوعی مهم توصیف کرد و 
گفت: خوشبختانه در شروع سال 99 سهام شرکت های دولتی در سازمان بورس و اوراق 
بهادار به خوبی عرضه شده و با واگذاری شرکت های دیگر منابع خوبی برای دولت ایجاد 

خواهد شد. 
فروش اموال مازاد بانک ها، رسالت مهم نظام بانکی است 

معاون اول رییس جمهور همچنین گفت: فروش اموال بانک ها نیز نقش تعیین کننده 
ای در اقتصاد کشور دارد زیرا با افزایش منابع بانکها قدرت پرداخت تسهیلات افزایش می 

یابد که این موضوع رسالت مهم نظام بانکی در شرایط جدید کشور است.
وی توانمند سازی بخش خصوصی آسیب دیده از کرونا در حوزه صنعت، کشاورزی و 
خدمات را برنامه دولت دانست و گفت: باید بتوانیم با بهبود فضای کسب و کار مطابق 
پیش بینی ها شرایطی را فراهم کنیم تا رشد بخش کشاورزی در سال 99 ادامه یابد و 
صنایع بزرگ در بورس و شرکت های عمومی و خصوصی که در تولید کشور و خدمات 

نقش دارند به عملکرد مثبت خود ادامه دهند. 

دکتر جهانگیری با بیان اینکه باید بازار سرمایه روال رو به رشد خود را ادامه دهد اظهار 
داشت: همزمان با عرضه سهام شرکت های جدید، شرکت هایی که هم اکنون در بورس 
حضور دارند باید سهام شناورشان را بیشتر کنند. بازار سرمایه یکی از نقاطی است که می 
تواند در جهت دهی به نقدینگی کشور سهم بسزایی ایفا کند و مانع از حرکت نقدینگی 

به سمت بازارهای دیگر شود.
باید  دولت  اینکه  بر  تاکید  با  خود  سخنان  ابتدای  در  جمهور  رییس  اول  معاون 
دستاوردهای مثبت خود را مطرح و از آن دفاع کند گفت: در سه ماهه پایان سال 1398 
رشد اقتصادی کشور با نفت و بدون نفت مثبت بود، اشتغال کشور روند خوبی گرفت و 

بیش از 400 هزار شغل جدید ایجاد شد و بیکاری در روند کاهنده قرار گرفت.
وی با اشاره به نقش و جایگاه وزارت امور اقتصادی و دارایی در بخش های مختلف 
به گزارش های ارائه شده در جلسه از سوی معاونان  وزیر درخصوص عملکرد دبیرخانه 
مناطق آزاد، خزانه داری کل کشور، سازمان خصوصی سازی، بیمه مرکزی، سازمان امور 
مالیاتی،  سازمان اموال تملیکی،  سازمان بورس و اوراق بهادار اشاره کرد و گفت: در سال 
98 عملکرد وزارت امور اقتصادی و دارایی قابل قبول بوده است و دولت توانست بدون 
استقراض از بانک مرکزی رقم 432 هزار میلیارد تومان برای بودجه کشور که در جلسه 

سران قوا 386 هزار میلیارد تومان تعیین شده بود را محقق کند. 
دکتر جهانگیری گفت: در حوزه مالیات اگرچه ممکن است ظرفیت مالیاتی کشور 
بیش از 140 هزار میلیارد تومان باشد ولی در سال سخت 98 که سال شکوفایی به دلیل 
تحریم ها نبوده بیش از 143 هزار میلیارد تومان مالیات وصول شده که 30 درصد بیشتر 

از سال گذشته است. 
بازارسرمایه درایران در مسیر صحیحی قراردارد

معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه امروز بازارهای سرمایه دنیا دچار ریزش و سقوط 
شده اند گفت: خوشبختانه رشد شاخص ها و حرکت نقدینگی در بازار ایران در مسیر 

صحیحی بوده است.
وی افزود: در خصوصی سازی با وجود فضاسازی ها علیه واگذاری بنگاه های دولتی 
حرکت رو به رشدی انجام شده است و نباید مسئولان به دلیل فضاسازی ها از برنامه ریزی 

در این زمینه دست بردارند. 
دکتر جهانگیری ادامه داد: عده ای اگر شرکت های دولتی در بازار برای فروش ارائه 
نشوند مدعی هستند که دولت نمی تواند کشور را اداره کند و اگر ارائه شود هم علیه آن 
جو سازی می کند. ممکن است در یکی دو مورد هم نقد آنها وارد باشد اما اگر به کلی 
از خصوصی سازی ناراحت هستند بهتر است که از مقام معظم رهبری بخواهند که از 

سیاست های اصل 44 صرف نظر کنند. 
وی با اشاره به خاطره ای از دوران وزارت خود درباره سقف بزرگ شدن بخش خصوصی 
گفت: وقتی این پرسش را در جلسه ای از رهبر معظم انقلاب پرسیدم ایشان فرمودند که 
سقفی برای بزرگ شدن بخش خصوصی در کشور وجود ندارد که معنایش این است که 
باید به بخش خصوصی اعتماد کنیم و بخش خصوصی دلسوز و علاقمند به کشور می 

تواند تا هر جا که می خواهد بزرگ شود. 
دکتر جهانگیری گفت: بخش خصوصی می تواند مالک صنایع بزرگ، کشتیرانی و 

بانک ها باشد زیرا در سیاست های اصل 44 بر آن تاکید شده است. 
معاون اول رییس جمهور همچنین حجم فعالیت بانک های دولتی و بانک های 
زیرمجموعه اصل 44 را در اقتصاد کشور مثبت برشمرد و از ادغام بانک ها و موسسات 
اعتباری زیرمجموعه بخش نظامی کشور در بانک سپه پس از موافقت رهبر معظم انقلاب 
بعنوان اتفاقی بزرگ پس از انقلاب یاد کرد و گفت: امروز بانک سپه بانکی بزرگ و اثرگذار 

در کشور است. 
وی ادامه داد: حجم و قیمت مجموع شرکت های دولتی بسیار بزرگ و چند برابر بودجه 
کشور است که البته بازدهی مناسب را ندارند. ارزش این شرکت ها 2700 هزار میلیارد 
تومان می باشد که متاسفانه دارای مشکل مدیریتی هستند و دولت هر سال باید مبلغی 
بعنوان رفع زیان آنها پرداخت کند که امیدوارم با ایجاد سامانه یکپارچه شرکت های 

دولتی، عملکرد آنها شفاف در اختیار افکار عمومی باشد.  

معاون اول رییس جمهور تاکید کرد:

باید امکان فروش سهام عدالت فراهم شود

   آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

 رییس کل بانک مرکزی با اشاره به برنامه های حمایتی نظام بانکی برای کنترل اثرات 
اقتصادی گسترش کرونا، گفت: این بانک، تمامی تلاش خود را کرده و خواهد کرد تا 

اقتصاد کشور با کمترین آسیب از این گذرگاه عبور کند. 
عبدالناصر همتی روز شنبه با انتشار یادداشتی در اینستاگرام افزود: تمام خواسته و 
آرزوی دولت و بانک مرکزی، ارائه کمک های بیشتر در سطح وسیع تر و بلاعوض است، اما 
تحریم های ناجوانمردانه آمریکا به همراه کاهش قیمت نفت، هزینه های مقابله با ویروس 
کرونا و آثار درآمدی آن، امکانات داخل و خارج از بودجه دولت را به شدت در تنگنا قرار 
داده است. همتی اضافه کرد: با این حال، برای کمک به رفع نیازهای اولیه بخش بزرگی از 

مردم که دچار آسیب شده اند، سیستم بانکی باید به سرعت تسهیلاتی به اقشار یارانه بگیر 
اختصاص می داد؛ لذا چهار میلیون خانوار کم درآمد بین یک تا دو میلیون تومان وام قرض 
الحسنه چهار درصد دریافت خواهند کرد و مابه التفاوت آن تا 12 درصد را دولت می پردازد.
وی ادامه داد: علاوه بر آن بیش از 23 میلیون خانوار یارانه بگیر نیز وام خرید با نرخ 12 
درصد دریافت می کنند. نرخ 12 درصدی کارمزد این وام ها فقط با کمک بانک مرکزی و 
تعدیل نرخ های ذخیره قانونی میسر شده و کاهش بیش از این در نرخ کارمزد، با توجه به 

سایر تکالیف بانک ها امکان نداشت.
رییس کل بانک مرکزی اظهار کرد: علاوه بر 23 هزار میلیارد تومان وام به یارانه بگیران، 

بانک ها به کمک بانک مرکزی، 52 هزار میلیارد تومان ) از کل 75 هزار میلیارد تومان ( به 
بنگاه ها و مشاغل آسیب دیده نیز با همان نرخ 12 درصد وام می دهند.

وی خاطر نشان کرد: با توجه به تعویق سه ماهه اقساط و مطالبات جاری بانک ها و 
مشکلات ترازنامه ای آنها، این تلاش بسیار درخور توجه است.

رییس کل بانک مرکزی گفت: این اقدامات هم زمان، به دنبال پایدار کردن و حفظ 
زنجیره تولید و عرضه و تقویت قدرت خرید اقشار آسیب دیده اقتصاد است.

وی تصریح کرد: بانک مرکزی، تمامی تلاش خود را کرده و خواهد کرد تا اقتصاد کشور با 
کمترین آسیب از این گذرگاه عبور کند.

همتی تشریح کرد؛
برنامه های نظام بانکی برای کنترل اثرات اقتصادی کرونا
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کفاشیان: نمی خواهم در انتخابات کاندیدا شوم
 دوست دارم تجربیاتم را در فوتبال استفاده کنم

رئیس سابق فدراسیون فوتبال گفت: من از نایب رئیسی فدراسیون استعفای کتبی 
نداده ام اما برای بازگشت از سوی اعضای هیات رئیسه هم دعوت نشدم. 

علی کفاشیان در مورد برخی مباحث مبنی بر بازگشت او به فدراسیون به عنوان نایب 
رئیس اول اظهار داشت: فعلا که خبری برای بازگشتم نیست. دوست دارم تجربه ام را 
در اختیار فدراسیون قرار دهم اما هیچ اتفاق جدیدی برای بازگشت من رخ نداده است. 

قاعدتا اگر قرار باشد به فدراسیون بازگردم، باید اعضای هیات رئیسه از من بخواهند. 
وی افزود: من این وسط ذینفع نیستم. برای انتخابات بعدی هم نیت ندارم کاندیدا 
شوم و از اینکه در این مدت هم بخواهم تجربیاتم را در اختیار فوتبال قرار دهم، بدم نمی 

آید. برای بازگشت مشکل قانونی ندارم چون استعفای کتبی ندادم. 
رئیس اسبق فدراسیون فوتبال در مورد اینکه با محمد مهدی نبی در این مدت صحبتی 
داشته یا خیر تصریح کرد: در حد صحبت معمولی با هم حرف زدیم. حضور او می تواند 

به فدراسیون کمک کند. 
کفاشیان در خصوص اینکه چرا کمیته استیناف در مورد پرونده وی رای خود را اعلام 
نمی کند، اظهار داشت: من باید در کمیته استیناف حاضر شوم و توضیحات خود را 
بدهم اما هنوز نرفته ام. البته عجله ای هم نیست. من به سلامت کار خودم شک ندارم. 

جز برای منافع فدراسیون کاری انجام ندادم.
وی ادامه داد: پولی که روی هوا بود را برای فدراسیون گرفتم اما مثل چکی که چندین 
بار برای اعلام وصولش اقدام می کنید و نتیجه نمی گیرید، بخشی از این پول به 
فدراسیون بازگردانده نشد. در مقطعی کمیته اخلاق بدون اینکه از من دعوت کند و بدون 

شنیدن صحبت ها، رایی را صادر کرد و اکنون هم مشکلی برای توضیح دادن ندارم. 

ملی پوش المپیکی کشتی فرنگی استان قم :

با تعویق المپیک آماده تر راهی 
این بازی ها می شوم 

ملی پوش المپیکی کشتی فرنگی استان قم گفت: با تمرین در خانه برای حفظ 
آمادگی ام به منظور حضور در مسابقات داخلی و برون مرزی سال جدید تلاش می کنم.

 علیرضا نجاتی اظهار کرد: امیدوارم هر چه زودتر این بیماری کرونا رفع شود تا با شرایط 
بهتری تمرین کنم، این روزها ناچارا در خانه تمرین می کنم ولی برای هر تمرین با مربیان 

تیم ملی و همچنین مربیانم در استان قم هماهنگ هستم.
وی با بیان اینکه روزانه 2 تا 3 ساعت تمرین می کنم، در ادامه از حمایت های هیات 
کشتی استان قم از وی و دیگر قهرمانان کشتی قدردانی کرد و افزود: محسن وزیری 
رئیس هیات و مجموعه هیات کشتی خیلی خوب از ما حمایت می کنند و به ورزشکاران 
این رشته خوب می رسند.  دارنده مدال برنز مسابقات جهانی 2019 قزاقستان که با 
کسب این مدال سهمیه بازی های المپیک توکیو را نیز به دست آورد، در ادامه راجع 
به تعویق یک ساله این رویداد بزرگ تصریح کرد: این فرصت خوبی است که با تمرین 
بیشتر و رفتن به مسابقات مختلف، با تجربه تر و آماده تر راهی این بازی ها  شوم. وی 
خاطرنشان کرد: امیدوارم زودتر شاهد پایان بیماری کرونا باشیم تا شرایط اعزام تیم 
ملی کشتی فرنگی به تورنمنت های مختلف برون مرزی فراهم شود و روی تشک کشتی 
با حریفان مسابقه دهم و تجربه ام را برای مسابقات المپیک بیشتر کنم. گفتنی است: 
علیرضا نجاتی بعد از کسب مدال برنز مسابقات کشتی فرنگی قهرمانی نوجوانان آسیا 
در سال 2014، مدال برنز نوجوانان جهان در سال 2016 و مدال های طلا و نقره جوانان 
آسیا و جهان در سال 2018، شهریور ماه سال گذشته با کسب مقام سوم و مدال برنز 
از مسابقات جهانی 2019 در شهر نورسلطان قزاقستان به سهمیه بازی های المپیک 

2021 توکیو دست یافت و ورزش قم را بعد از سه دهه در المپیک صاحب سهمیه کرد.

عضو هیات رییسه سازمان لیگ:

 فسخ قرارداد اسکوچیچ شوخی است
عضو هیات رییسه سازمان لیگ می گوید مگر می شود 200 هزار دلار برای یک مربی 

هزینه کنند و به سفر برود و بدون این که حتی تمرینی برگزار شود با او تمام کنند. 
صادق درودگر در گفت و گویی، درباره اخبار مربوط به انتخاب کالدرون به عنوان 
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران، اظهار کرد: من قرارداد آقای اسکوچیچ را خودم دیده ام و 
اصلا قرارداد ایشان به این شکل نیست که اعلام شده است و مدت زمانش به این زودی 
به پایان نمی رسد. مگر می شود یک فدراسیون 200 هزار دلار برای یک مربی هزینه 
کند و به سفر بفرستد و بدون این که حتی یک جلسه  تمرینی برگزار شود، قراردادش 
فسخ کند. این معادله بچه گانه بازی یک ایجنت برای بازارگرمی و فروش ایشان به یک 
باشگاه داخلی یا حوزه خلیج فارس است. او ادامه داد: امکان ندارد چنین چیزی اتفاق 
بیفتد. فدراسیون یک شخصیت حقوقی دارای تجربه است و با این مشکلاتی که طی 
سال های اخیر برای مربیان خارجی در تیم های ملی و باشگاه ها پیش آمده است، کدام 
عقل سلیمی چنین تصمیم بچه گانه ای می گیرد؟ فکر می کنم دلالش می خواهد او را بر 
سر زبان ها بندازد تا ارزش قیمتش را بالا ببرد و دوباره مشتری جذب کند. من به عنوان 
رییس سازمان اقتصادی فدراسیون می گویم واقعا مسخره بازی است اگر فکر کنیم این 
اتفاق می افتد و واقعا نمی شود که این همه هزینه شود و بدون حتی یک جلسه تمرینی یا 
یک بازی دوستانه به به سرمربی تیم ملی بگویند برو! عضو هیات رییسه سازمان لیگ در 
پایان گفت: قطعا فدراسیون دارای تدبیر است و هیچ گاه چنین تصمیمی را نمی گیرد. 

اصلا این جوک باعت خنده ما در روزهای تلخ کورونایی شد.
  

آیا سعادتمند و فرهاد مجیدی اختلاف دارند؟
 

کادر مدیریتی جدید استقلال هنوز با سرمربی آبی پوشان پایتخت ارتباط رسمی برقرار 
نکرده و این مساله به حاشیه ها دامن زده است. 

استقلال این روزها، نسبت به ماه های گذشته، تکلیفش مشخص تر شده و با انتخاب 
مدیرعامل، وضعیت آبی پوشان پایتخت در حالت بهتری قرار گرفته است.

روز جمعه باشگاه استقلال جزئیات تمرینات مجازی این تیم را اعلام کرد و گفته شد که 
با GPS وضعیت بازیکنان به طور دقیق مورد ارزیابی قرار می گیرد.

در حال حاضر مدیرعامل جدید آبی پوشان پایتخت به دنبال اسپانسرهای جدید تیم 
است و قرار است طی روزهای آینده نتیجه این مذاکرات مشخص شود.

اما مساله ای که هواداران آبی را هم چنان نگران می کند، انتشار اخبار مختلفی که 
مبنی بر اختلاف فرهاد مجیدی با کادر مدیریتی جدید استقلال است. سعادتمند در 
این رابطه در ابتدای حضور خود به عنوان مدیرعامل استقلال گفت: » فرهاد دغدغه 
های مربوط به امور پشتیبانی تیمش را دارد. این دغدغه ها قابل حل است. شاید از این 
به بعد بازیکنان و کادرفنی با فراق بال و آرامش بیشتری کار کنند و به موفقیت و کسب 
قهرمانی برسند.« حدود 12 روز از حضور سعادتمند در استقلال می گذرد و هنوز ارتباط 
رسمی میان مدیرعامل جدید استقلال و سرمربی آبی پوشان پایتخت برقرار نشده است 
و این مساله به شایعات و اختلاف ها بیشتر دامن می زند که البته سعادتمند درباره این هم 

گفته بود که در آینده جلسه ای میان او و مجیدی برگزار خواهد شد.
با این وجود باید دید چه اتفاقی میان سرمربی استقلال و مدیرعامل آبی پوشان 
پایتخت می افتد. درباره این اختلافات برخی از پیشکسوتان و کارشناسان صحبت هایی 
را به میان آورده اند و حدس می زنند که این مسائل گذراست و قابل حل است اما اگر این 
سکوت میان مجیدی و سعادتمند ادامه دار باشد، ممکن است دردسرهایی را به وجود 

بیاورد که استقلال را دوباره در شرایط نامساعدی قرار دهد.

مدیر ورزشی باشگاه زنیت: 

مشکل مالی نداریم که آزمون را بفروشیم
خاویر ریبالتا اعلام کرد باشگاه زنیت تمایلی به فروش مهاجم ایرانی خود به ناپولی 

ندارد. 
به گزارش ایسنا و به نقل از سایت خبری تیم ناپولی، خاویر  ریبالتا مدیر ورزشی باشگاه 
زنیت سن پترزبورگ درباره فردش سردار آزمون به ناپولی در زمان نقل و انتقالات گفت: 
من هم یک سری از این اخبار را در روزنامه ها خواندم. تنها می توانم بگویم که پیشنهادی 
به دست ما نرسیده است. سردار آزمون مهاجم کاملی است و با توجه به سنی که در 
آن قرار دارد از تجربه بالایی برخوردار است. چه در باشگاه و چه در تیم ملی او بازیکن 
کاملی محسوب می شود و هم سرعت دارد و هم قدرت. او بازیکن مهمی برای ما بوده 
است و گلهای خوبی نیز به ثمر رسانده است و از نظر من مهاجم کاملی است. او در 
بخش دیگری از سخنان خود گفت: با وجود شیوع کرونا ما مشکل مالی برای فروش 
این بازیکن نداریم. خوشبختانه به زودی همه چیز در شرایط قبلی قرار خواهد گرفت 
و مشکلات برطرف می شوند. در هر صورت همانطور که گفتم ما قصد فروش بازیکنان 
خود از جمله سردار آزمون را نداریم و هر تیمی بخواهد برای او اقدام کند کار آسانی 

ندارد.
 

مقصد بعدی ویلموتس کجاست؟
رسانه های بلژیکی و ترکیه ای از دو مقصد احتمالی سرمربی سابق ایران سخن به 
میان آوردند.  به گزارش ایسنا و به نقل از سایت دالماپورتال، مارک ویلموتس سرمربی 
سابق تیم ملی فوتبال ایران که چند ماه هدایت تیم ملی را بر عهده داشت، بعد از پایان 
همکاری با تیم ملی ایران بدون تیم بوده است و قصد دارد برای فصل آینده تیم جدید 
خود را انتخاب کند. رسانه های بلژیکی خبر دادند آنتورپ مقصد بعدی این مربی است 
که در تیم ملی فوتبال بلژیک نیز کار کرده است و در جام جهانی 2014 برزیل و یورو 
2016 هدایت تیم ملی کشورش را بر عهده داشت. همچنین رسانه های ترکیه ای نیز 
خبر دادند باشگاه فنرباغچه ترکیه برای جذب این مربی با او وارد مذاکره شده است و 

مذاکرات دو طرف برای همکاری شروع شده است. 

بازیکن تیم ملی فوتبال ایران و باشگاه برایتون گفت: اگر مسیر من در برایتون تغییر نکند و 
شرایط به شکلی پیش برود که خوشحال نباشم، شاید هر تصمیمی بگیرم. 

 علیرضا جهانبخش در گفت و گو با بخش انگلیسی سایت )persian football( در 
خصوص مسائل مختلف صحبت هایی را انجام داده است.

* از دوران قرطنینه و کرونا شروع کنیم. این روزها وقتت را چگونه می گذرانی؟
من هم مثل همه کسانی که درگیر قرنطینه هستند سعی می کنم خودم را سرگرم کنم. 
قاعدتا روزهای سختی را پشت سر می گذرانیم به خصوص من که 6 روز در هفته را درگیر 
فوتبال هستم ولی الان شرایط کاملا عوض شده و ریتم روزانه من تغییر کرده است اما سعی 
می کنم از این وضعیت به بهترین شکل استفاده کنم. قبل از اینکه این اتفاقات رخ بدهد 
پدر و مادرم نزد من آمدند و سعی می کنم در کنار آنها هم وقت بگذرانم. در این شرایط هم 

کتاب می خوانم و هم سریال می بینم.
 با برایتون شروع کنیم، وقتی در آلکمار بودی فوق ستاره این تیم شدی، در آن 
زمان گمانه زنی های زیادی بود و حتی صحبت در مورد رفتنت به ناپولی هم مطرح 
شد ولی برایتون از همه جدی تر شد. در مورد لستر سیتی هم مباحثی مطرح شد. 

آیا این اسم ها صحت داشت؟
من سال اولی که به آلکمار رفتم می خواستم در یک فصل بالاتر خودم را محک بزنم. 
در نایمیخن که بودم پیشنهادات خوبی داشت که یکی از این تیم ها برایتون بود. آلکمار 
باشگاهی بود که به جوان ها بها می داد و از نظر دیسیپلین در هلند زبانزد خاص و عام 
است. این باشگاه همیشه بازیکنان زیادی را به تیم های بزرگ داده و در آن سال شرایطم 
خیلی خوب بود. راستش را بخواهید پیشنهادات خیلی خوبی داشتم و آژاکس و آیندهوون 
به من پیشنهادات خوبی دادند. یادم است که آژاکس بیشترین پول را در بین بازیکنانش به 
من پرداخت می کرد ولی آلکمار گفته بود که هرگز به من اجازه نمی دهد به باشگاه دیگری 
در کشور هلند بروم.آنها می گفتند اگر قرار است در هلند بمانی ما با تو تمدید می کنیم و 
پول خوبی هم می دهیم. البته من تصمیمم را برای جدایی گرفتم که باشگاه ناپولی هم 

پیشنهاد کرده بود.
 می شود اسم هم ببری؟

ترجیح می دهم اسمی از آنها نبرم ولی همینقدر بگویم که در آلمان تیم هایی پیشنهاد 
کردند که 2-3 تا از آنها همیشه در بین تیم های اول تا پنجم بودند. یکی از این تیم ها 
همیشه جزو بالانشین های لیگ آلمان است و حتی یکی از آنها باشگاهی بود که بازیکنان 
ایرانی قبلا در آن بازی کرده بودند. من فوتبال آلمان را خیلی دوست داشتم ولی من با 
باشگاه آلکمار قرارداد داشتم. وقتی آنها چنین پیشنهاداتی را دیدند رقم رضایتنامه من را 
بالا بردند و طبیعی بود که برخی از باشگاه های خواهان من سقف بودجه داشتند و کنار 
کشیدند.در نهایت باشگاه های آلمانی کنار کشیدند و تنها کشوری که می توانست پول 
رضایتنامه من را بدهد تیم های انگلیسی بودند. برایتون از همان سال دومم در نایمخن 
پیشنهادش جدی بود. من حتی به آنها با شوخی گفتم که وقتی شما به لیگ برتر صعود 
کردید به این تیم می آیم که به واقعیت تبدیل شد. در این بین لسترسیتی هم پیشنهاد کرد 
و شاید می توانستم در آنجا از نظر مالی شرایط بهتری داشته باشم ولی چند دلیل وجود 
داشت که برایتون را انتخاب کردم. مثلا مدیر برایتون خودش به هلند آمد تا با من مذاکره 
کند ولی مدیر لستر این کار را نکرد. مورد بعد این بود که مربی برایتون خواهان من بود ولی 
در لستر فقط مدیر باشگاه من را می خواست. برایتون احترام بیشتری به من گذاشت ولی 
لستر سیتی این کار را نکرد. من با کی روش، مهدوی کیا، پدرم و امیر هاشمی مقدم مدیر 
برنامه ام صحبت کردم. در این بین کی روش حرف قشنگی به من زد، او گفت در لستر تو 
یکی از بازیکنان بزرگ این تیم می شوی ولی در برایتون بازیکنی خواهی شد که همه به تو 

نگاه خواهند کرد. همه کسانی که با آنها مشورت کردم روی برایتون نظر مثبت داشتند.
 از اینکه به برایتون رفتی پشیمان نیستی؟

اصلا، در تمام نیم فصل اول که در تمام این سالها سخت ترین سال فوتبالی ام بود روی 
این موضوع تاکید کردم.در اینجا در فصل اول شرایط برای من خوب پیش نرفت.وقتی من 
به اینجا آمدم لیگ چند روز بعد شروع شد، در جام ملتهای آسیا که بودم حدود 10 بزی را 
از دست دادم. بهترین تمرینات فوتبالی ام را در تمرینات کردم و خود بچه ها تعجب کردند 
که چر بازی نمی کنم. حتی کاپیتان تیم با من صحبت کرد که نگران نباش و بازی به تو می 
رسد. حتی در دوره اوجم در آلکمار بهتر تمرین کردم.با همه داستانهایی که بر من گذشت 
شاید خیلی ها بگویند به خاطر غرور این حرف را می زنم ولی باز هم اگر شرایط برگردد 

برایتون را انتخاب می کنم. این موضوع را همیشه به پدرم و خانواده ام گفتم.
 به نظرت چرا اینقدر طول کشید تا جای خودت را پیدا کنی؟

فصل را طوری شروع کردیم که اصلا از وینگر استفاده نمی کرد. ما در تیم 5 وینگر بودیم 
که فقط یکی از آنها بازی می کرد. حتی 2 بازیکن ما در این پست باشگاه را ترک کردند. 
یک زمانی مربی ما با من صحبت کرد که می خواهم به عنوان پیستون از تو استفاده کنم 
ولی من نمی توانستم در سیستم دفاعی خودم را جا بیندازم. البته خیلی دوست نداشتم 
در آنجا بازی کنم. بعد از آن سیستم ما به   2-4-4 لوزی تغییر کرد و باز هم خیلی وینگرها 
تاثیری در آن نداشتند. مباحث و چالش های ما تا نیم فصل طول کشید و شاید خیلی ها 
این مسائل را نمی دانند ولی کلی با مربیمان بحث کردیم  اما در بازی با بورنموث به من 

فرصت رسید.
خیلی ها اعتقاد دارند شاید اگر اخلاق تو تند تر بود سریعتر به ترکیب تیم می 

رسیدی؟
همیشه به اطرافیانم می گویم به خاطر فوتبال از کشورم، دوستان، خانواده و ... گذشتم 
تا به مسیر خوبم ادامه بدهم. اینها باعث نمی شود از تلاشم بگذرم. نمی گذارم کسی این 
مسیر را از من بگیرد. فوتبال برای من شوخی بردار نیست و وقتی برای چیزی تلاش می کنم 
تا انتها می روم.دوستان نزدیک من به من گفتند باید طور دیگری رفتار کنی ولی این اتفاقات 

افتاده بود و بحث های زیادی شکل گرفت ولی خدا را شکر که توانستم حقم را بگیرم.
در بازی با بورنموث بهترین بازی را انجام دادی ولی باز هم به شرایط قبل 

برگشتی. چرا؟
بعد از آن 2 بازی بیرون از خانه را به میدان رفتم و 2 بازی خانگی را هم به عنوان بازیکن 
ذخیره وارد میدان شدم. فکر می کنم این سوال را باید از مربی تیم بپرسی. حتی کمک 
مربیان تیم به من می گفتند خیلی خوب تمرین می کنی.در آن چند ماه که بازی نکردم 
خیلی چیزها یاد گرفتم. مثلا اینکه حق گرفتنی است و باید بیشتر تلاش کنم. همه این ها 
باعث شد تا من بیشتر تلاش کنم. اینها نکات مثبتی بود که از نظر شخص فرد قوی تری 
شوم.به هر حال خیلی مواقع مربی تصمیم می گرفت کمتر از من استفاده کند ولی این را 

مربی باید جواب بدهد.
 کدورت شخصی که بین شما وجود نداشت؟

از طرف من هیچ بحثی وجود نداشت. هر صحبتی هم که مطرح شد فوتبالی بود و هیچ 
مساله شخصی وجود نداشت. شاید لحن و نوع صحبت ها می توانست ضعیف تر باشد 

ولی چیزی که داستان را شخصی کند وجود نداشت.
 آیا پیشنهاد PSV واقعیت داشت؟

دو، سه پیشنهاد خوبی داشتم و چون گذشته نمی خواهم زیاد در موردش حرف بزنم. 
حتی زمانی که بازی نمی کردم گفتم که از حضور در برایتون خوشحال هستم. این حس 
را داشتم که اگر قرار باشد یک در صد از تیم جدا شوم می توانم شرایط بهتر شود. بعد از 
آن 2 بازی که انجام دادم باشگاه اصلا موافق نبود که جدا شود.باشگاه با وجود اینکه من 
بازی نمی کردم به هیچ وجه اجازه نمی داد فکر جدایی داشته باشم. حتی ظاهرا مربی تیم 

گزارش تمرینات را به باشگاه می داد و از من تعریف می کرد.
 اگر این روند ادامه داشته باشد فصل آینده از برایتون می روی؟

این موضوع را از الان نمی توانم پیش بینی کنم چون 3 سال دیگر با باشگاه قرارداد داد. 
باید در ماه های آینده همه چیز را ببینم. چیزی که مهم است این است که من تلاشم 
را انجام می دهم. اگر مسیرم در برایتون تغییر نکند و اگر شرایط به شکلی پیش برود که 

خوشحال نباشم شاید هر تصمیمی بگیرم.
 خیلی ها می گویند لیگ انگلیس زیاد برای ایرانی ها مناسب نیست، مثلا 

باقری، آندو و دژاگه در آنجا خوب ظاهر نشدند. با این حرف موافقی؟
من با این حرف موافق نیستم. لیگ انگلیس یک تفاوت عمده با لیگ های دیگر دارد و 
آن این است که آنها انظار دارند بازیکن ها سریع با تیم هماهنگ شوند. بازیکنی که از لیگ 
روسیه، هلند، آلمان وقتی به انگلیس می آید طبیعتا زمان می خواهد که به اوج برسد. 
حتی رانندگی و آب و هوا هم در این کشور می تواند روی یک بازیکن تاثیر بگذارد. اینکه 
بگویم بازیکن ایرانی نمی تواند در اینجا موفق باشد را اصلا قبول ندارم. در هلند در فصل 
اول کمی سردرگم بودم ولی در فصل دوم و سوم فوق العاده کار کردم. در اینجا هم اگر 
بیشتر بازی می کردم می توانستم خیلی تاثیرگذار باشم. امسال مصدومیتهای کمتری 
داشتم ولی نظر مربی شرایط را برای من تغییر داد. در نیم فصل دوم هم داشتم همه چیز را 

تغییر می دادم که به داستان کرونا خوردیم.
بزرگترین چیزی که از کی روش یاد گرفتی چه بود؟

خیلی سخت است که در این مورد بگویم. به جز بحث فوتبالی خیلی چیزها به خصوص 
در زندگی شخصی یاد گرفتم. شجاعت و اینکه در زندگی آرزوهای بزرگ داشته باشی نکاتی 
است که از او یاد گرفتم. سخت است فقط یک مورد را بگویم.اگر چه او مدت طولانی در 
ایران حضور داشت ولی به شخصه امیدوار بودم که بیشتر از او استفاده کنیم و او خیلی 

چیزها داشت که به فوتبال ایران اضافه کند اما متاسفانه این اتفاق رخ نداد.
 بعد از کی روش مارک ویلموتس به تیم ملی آمد، کار کردن با او چطور بود؟

او مربی خوبی بود که فدراسیون را متقاعد کرد با او قرارداد ببندند. او از نظر تمرینی مثبت 
به نظر می آمد ولی  بیشتر مباحث به مدیریت او بر می گشت. متاسفانه چه فنی و چه در 
بیرون از زمین اتفاق می افتاد مدیریت نشد. ما به همه چیز کی روش عادت کرده بودیم و 
با ویلموتس همه چیز عوض شد. دلیل اصلی عدم موفقیت فوتبال ما این مساله بود. در 
واقع بازیکنان همان تیم قبلی بودند و چه بسا در زمان ویلموتس شرایط خیلی از بازیکنان 
بهتر از گذشته بود اما چون ویلموتس به یکباره همه چیز را عوض کرد در کوتاه مدت مثل 
بازی با کره و سوریه جواب گرفتیم اما بعد از آن این موضوع نتیجه نداد. ما در زمان کی 
وش اصلا قابل پیش بینی نبودیم و نسبت به سیستم رقبا، سیستم تیم عوض می شد ولی 
در زمان ویلموتس او بلافاصله می خواست تیم را جوان کند و باعث شد تیم ملی ما دوره 

ناکامی را سپری کند.

 بعد از حضور ویلموتس او تو را دعوت نمی کرد. دلیل این موضوع چه بود؟
قبلا هم این موضوع را گفته بودم.من به نظر مربی ام احترام می گذارم. حتی در اردوهایی 
که حضور داشتم ارتباط خوبی با وی گرفتم و سعی کردم اطلاعات خوبی را از همه نظر به 
وی منتقل کنم.وقتی مصدوم شدم در یک اردو دعوت نشدم و باشگاه برایتون جدی گفت 
به تیم ملی نروم ولی در اردوی بعدی می توانستم بازی کنم اما نظر ویلموتس این بود که 
دعوتم نکند. برخی مربیان مثل کی روش دوست دارند بازیکن اگر آماده هم نباشد دعوت 
شود که اتحاد تیمی حفظ شود و در این شرایط بازیکنان با خانواده خود در این فرصت 

دیدار کنند اما نظر ویلموتس متفاوت با کی روش بود.
 شناخت تو از دراگان اسکوچیچ چیست؟

ما به سورپرایزهای غیر منطقی در ایران عادت داریم. مثلا اسامی کاندیدای مربی تیم 
ملی نفرات دیگری بودند ولی با فراز و نشیب های مختلف اسکوچیچ که کاندیدا هم نبود 
انتخاب شد. همه این مسائل یک طرف ولی نوع انتخاب عجیب و غیرقابل قبول و خنده 
دار است. در زمان کی روش می گفتیم تیم اول آسیا هستیم ولی از نظر سخت افزار تیم 
پنجم آسیا هم نبودیم. اسکوچیچ از فرهنگ ما شناخت دارد و با توجه به تجربه ای که از 
مربیان کروات داشتیم خیلی بد نبوده است. الان باید از اسکوچیچ حمایت کنیم و مسیر را 
به بهترین شکل حمایت کنیم. شنیده ام کریم باقری هم به تیم ملی اضافه شده که به نظرم 
فوق العاده بود. من حدود 2 ماه پیش او را در فرودگاه دیدم و 15 دقیقه با هم حرف زدیم، 

در آن صحبت ها متوجه شدم او برنامه های خوبی دارد و امیدوارم که بتواند موفق شود.
 قرار نبود که اسکوچیچ به انگلیس بیاید تا تمرینات و بازی های تو را ببیند؟

چرا، اتفاقا آن زمان که در فرودگاه یکدیگر را دیدیم قرار بود راهی کویت شود که بازی 
استقلال را ببیند.برنامه این بود که راهی بلژیک و روسیه شود و به من گفتند که الان شرایط 
من سخت است که به انگلستان بیاد، دلیل این موضوع را من نمی دانم ولی گفتند که 

برنامه ریزی می کنند تا ماه آتی یک سفر به اینجا بیایند و بازی من را تماشا کنند.
 سرنوشت صعود ما به جام جهانی کمی گه خورده است. قلبا فکر می کنی تیم 

ما به جام جهانی صعود می کند؟
وقتی همه کشورها برنامه ریزی می کنند کار سخت است. ما در این دوره حتی در دور اول 
دچار چالش شدیم. باید منطقی فکر کنیم و بگوییم کار خیلی سخت است. تیم ما همان 
تیم زمان کی روش است و از نظر فنی می گویم که تیم ما می تواند به جام جهانی برود ولی 

همیشه بحث فنی دخلی نیست. ما امیدواریم و تلاش ما همین است.
 تو خیلی خوب زبان یاد گرفتی، چگونه با این مشغله اینقدر خوب زبان یاد 

گرفتی؟
وقتی من بعد از جام ملتهای زیر 19 سال از نایمخن پیشنهاد دریافت کردم در داماش 
بازی می کردم و آن پیشنهاد را جدی گرفتم. یک معلم زبان در رشت گرفتم و روزی 3-2 
ساعت با او کار می کردم. این اتفاق خیلی به من کمک کرد که در هلند کارم را شروع کنم. 
اوایل کار سخت بود ولی محیط خیلی تاثیرگذار بود و هر چه گذشت زبانم بهتر شد و با 
مربیان و بازیکنان راحت تر شدم. صحبت هایم خیابانی بود و به آن شکل زبان را یاد گرفته 
بودم.در سال آخر در این تیم حتی به زبان هلندی مصاحبه می کردم و خدا را شکر زبان 
انگلیسی من بهتر شد. خدا را شکر یادگیری زبانم نسبت به ویژگی های دیگرم سنگینی 

می کند.واقعیت این است که محیط خیلی تاثیر دارد.
 نمی خواهی زبان دیگری یاد بگیری؟

من زبان اسپانیایی را خیلی دوست دارم ولی دوست دارم زبان هلندی را کامل تر کنم 
چون 2 بازیکن هلندی هم در تیم ما حضور دارند. زبان اسپانیایی زبان اول یا دوم دنیا 
است و من دوست دارم با مونتایا، رناردو و اسپانیایی حرف بزنم ولی آنها با من انگلیسی 

حرف می زنند.
 زندگی در برایتون چگونه است؟

فوق العاده. خدا را شکر این شهر بین آب و جنگل است و هوای بهترین نسبت به مرکز 
و شمال انگلستان دارد. این شهر به لندن نزدیک است و همیشه من کاری برای انجام 

دادن دارد.
 معمولا آخر هفته ها برای تو چگونه می گذرد؟

یا با دوستان به خرید می رویم یا به رستوران و لندن. یکی دو دوست نزدیک در لندن دارم 
که یکی از آنها عراقی است و مادرش هم ایرانی هستند.من همیشه وقتم را با این نفرات می 

گذرانم. سعی می کنم پلی استیشن بازی کنم و غذا درست کنم.
 حالا که از پلی استیشن حرف زدی کدام بازیکن تیم ملی در فیفا بهتر از همه 

بازی می کند؟
من در سطح بالایی هستم ولی سعید عزت اللهی کمی از من بهتر بود.

 علیرضا جهانبخش مجرد است و آیا تصمیمی برای ازدواج دارد؟
ازدواج بحث مهمی است و در زندگی تاثیر زیادی دارد. من که در ایران نیستم و همیشه 
در آخر هفته بیرون از خانه هستیم. در نیمی از روز بیرون هستیم و وقتی به خانه می رویم 
خسته هستیم. ازدواج چیزی نیست که آن را مخفی کنم و بعضا به آن فکر می کنم ولی باید 

در تایم و زمان مناسب باشد که به زندگی خیلی کمک خواهد کرد.
 محبوب ترین غذا از نظر تو کدام است؟

من همه غذاهای شمالی را دوست دارم، شامی رودباری و فسنجان و باقاله خورشت را 
خیلی دوست دارم. درست کردن این غذاها خیلی سخت است. باویشکا و ماکارانی راحت 
است و من این غذاها را درست می کنم. البته قرمه سبزی و باقالی پلو غذاهایی است که 
من خیلی آنها را دوست دارم. در برایتون یک رستوران آرژانتینی هست که نوعی مرغ را با 
سبزیجات درست می کنند که من هفته ای یکبار هم که شده از آن غذا سفارش می دهم.
 خیلی ها می گویند مسیری که تو در دوران حرفه ای طی کرده فوق العاده 
بود. فکر می کنی چرا بازیکنان ما در ایران خیلی در لیگ های خوب اروپا نیستند و 

توصیه تو به بازیکنان جوان چیست؟
من در چند سالی که در اروپا حضور دارم از خودم سوال می کنم چرا بازیکنان ما با این 
سطح فنی در سطح اول فوتبال دنیا حضور ندارند. زمانی که بازیکنان ما در بوندسلیگا 
بازی می کردند شرایط خیلی بهتر بود. همیشه مسئولیت های زیادی روی شانه هایم بود، 
دوست داشتم پیشرفت کم ولی این مسئولیت را داشتم که نماینده بازیکنان جوان ایران 
هم هستم. دوست داشتم مسیر را برای بقیه باز کنم و این یک انگیزه فوق العاده بود.یکی 
از دلایل اصلی که بازیکنان نمی توانند در اوج پیشرفت کنند بحث سربازی است چون آنها 
مشمول می شوند. بحث دیگر سیاسی است چون کشور ما زیاد دیده نمی شود. متاسفانه 
خیلی زود بحث ها سیاسی می شود و این موضوع روی ورزش ما تاثیر می گذارد. متاسفانه 
استعدادهای بزرگ دنیا در کشور ما حضور  پیدا نمی کنند در حالی که من، آزمون و عزت 
اللهی را در تورنومنت های نوجوانان و جوانان توانستیم خودمان را نشان بدهیم. یک بحث 
دیگر ویزا است که بازیکنان جوان ما نمی توانند برای تست دادن راهی کشورهای دیگر 

شوند. اینها همه مسائل تاثیرگذار است.
 و صحبت آخر..

در این روزها خیلی سخت است که به شرایط عادی فکر کنم، خیلی از اقشار باید به محل 
کار بروند ولی من در این مدت درس های زیادی گرفتم که یکی از آنها این است. هیچ 
چیزی چه بد و چه خوب ماندنی است. شاید بعدا بگوییم چرا د این چند ماه منفی به قضایا 
نگاه کردیم. ما باید  به همه چیز مثبت نگاه کنیم و تا جایی که می توانیم از خانه بیرون نرویم 

و در خانه بمانیم تا خود و خانواده ما در سلامتی باقی بمانند.

جهانبخش: صعود به جام جهانی خیلی سخت است

مسیرم در برایتون تغییر نکند شاید تصمیم دیگری بگیرم 

»مجاهد خذیراوی« درباره محروم شدنش از فوتبال گفت: 
برای یک فوتبالیست چیزی سخت تر از آن نیست که از فوتبال 
دور باشد و این اتفاق برای من افتاد و محروم شدم. ای کاش 
در آن سال به جای حکم محرومیت حکم اعدام من را صادر 

می کردند. 
مجاهد خذیراوی« یکی از استعدادهای ناب فوتبال ایران 
بود؛ استعدادی که می توانست سال ها در تیم ملی و استقلال 

نفر اول باشد اما یک اتفاق باعث شد تا فوتبالش نابود شد.
خذیراوی در گفت وگویی درباره روزهای حرف زد که از فوتبال 

محروم شد و نتوانست به آنچه استحقاقش را دارد، برسد.
مجاهد خذیراوی؛ استعدادی که نابود شد.

من در این فوتبال به حق خود نرسید. یعنی نخواستند که 
به حق واقعی خودم برسم و متاسفانه کاری کردند که فوتبالم 

نابود شود.
شود،  نابود  فوتبالت  تا  شد  باعث  تلخ  اتفاق  یک 

دوست داری درباره آن حرف بزنیم؟
بپرسید و من پاسخ خواهم داد.

همه چیز از یک میهمانی شروع شد؟
میهمانی نه!؛ یک جشن تولد بود که باعث شد تا برایم هزار 
حرف و حدیث و تلخ ترین روزها به وجود بیاید؛ روزهایی که 

هزار بار از خدا طلب مرگ می کردم.
خودت توضیح بده. چطور شد پایت به آن میهمانی 

یا به گفته خودت جشن تولد کشیده شد؟
تنها زندگی  بودم؛ جوانی که در خوابگاه استقلال  جوان 
می کرد و هیچ تفریح و سرگرمی نداشت، استقلال تازه در 
شهرآورد سال 79 با گل علی رضا اکبرپور به پیروزی رسیده 
بود. بازیکنان استقلال مرا به یک میهمانی دعوت کردند که 
هواداران  از  یکی  داشتند.  حضور  نیز  پرسپولیس  بازیکنان 

سرخابی این جشن را ترتیب داده بود و اکثر بازیکنان 2 تیم 
حضور داشتند. من هم رفتم.

بعد چه شد؟
اتفاق خاصی رخ نداد اما چند روز بعد یک فرد ناشناس با من 
تماس گرفت و گفت باید مبلغ 20 میلیون تومان پول بدهی تا 

آبرویت را نبریم وگرنه کاری می کنیم تا از فوتبال نابود شوی.
جواب تو چه بود؟

مگر من در آن سال از استقلال چقدر پول گرفته بودم که 
بخواهم 20 میلیون تومان بدهم؛ تازه اگر پول هم داشتم باج 
نمی دادم، کاری نکرده بودم که بخواهم این کار را انجام دهم. 
برایم یک توطئه کثیف چیده بودند و در نهایت به هدف شومی 

که می خواستند، رسیدند.
و  حرف  و  شدی  روبرو  سنگینی  محرومیت  با 

حدیث های زیادی پشت سرت به راه افتاد.
من چند پیشنهاد خوب خارجی داشتم و وقتی برای بررسی 
آنها به باشگاه استقلال واقع در خیابان لارستان رفتم متوجه 

شدم از فوتبال محرومم کرده اند.
می گفتند شلاق خورده ای و به زندان افتاده ای؟

از  دور  به  شد،  پخش  خصوص  این  در  که  شایعاتی  تمام 
واقعیت بود و حقیقت نداشت. نه زندانی رفتم و نه شلاقی 

خوردم فقط از فوتبال محروم شدم.
قبول داری خودت تا حدودی در این ماجرا مقصر 

بودی؟
اگر به آن سال ها برگردم هرگز این کار را انجام نمی دهم و 
به آن جشن تولد لعنتی نمی روم اما همان طور گه گفتم یک 
جوان 18 ساله بودم که تازه از آبادان به تهران آمده بود و هیچ 
سرگرمی نداشت و فقط در خانه بود. اما من فقط یک چیز در 

دلم مانده است.

چه چیزی؟
من فقط به آن مراسم نرفته بودم و بازیکنان دیگری نیز حضور 
داشتند اما کوچک ترین اتفاق برایشان رخ نداد و من قربانی 

یک توطئه کثیف شدم و فوتبالم نابود شد.
به حکم صادر شده اعتراض نکردی؟

خیلی تلاش کردم اما هیچ کدام فایده ای نداشت و باعث 
نشد تا این محرومیت کذایی از بین رود.
افسوس آن روزها را می خوری؟

چرا نباید نخورم؟! من به اعتقاد همه یکی از استعدادهای 
اروپایی  تیم های  بهترین  در  بود  حقم  که  بودم  فوتبال  ناب 
بازی کنم اما همه چیزم را از دست دادم. من در آن سال ها از 
تیم های بارسلون و چند تیم فرانسوی پیشنهاد داشتم اما نشد 
که بروم. شاید باور نکنید در آن سال ها چه حسی داشتم. روزی 
100 بار از خدا طلب مرگ می کردم. برای یک فوتبالیست 
چیزی سخت تر از آن نیست که از فوتبال به دور باشد و این 
اتفاق برای من افتاد و محروم شدم. ای کاش در آن سال به 
جای حکم محرومیت حکم اعدام مرا صادر می کردند تا راحت 

می شدم.
دوباره به فوتبال برگشتی اما بازهم بدشانسی آوردی؟
به واسطه محمد مایلی کهن که هر کجا هست سلامت باشد 
به من پیشنهاد حضور در فولاد را دادند و به عضویت این تیم 
درآمدم اما متاسفانه بدشانسی سراغ من آمد و مصدوم شدم. 
شاید اگر آن مصدومیت به سراغ من نمی آمد دوباره به روزهای 

اوجم  برمی گشتم. به هر حال قسمت من این بود.
برای آینده چه برنامه ای داری؟

می خواهم  و  دارم  سر  در  بزرگی  اهداف  آینده  برای 
حسرت های دوران بازیم را در عرصه مربیگری جبران کنم. دیر 

نیست که به آنچه به دنبالش هستم، خواهم رسید.

نیمکت  روی  مجیدی  فرهاد  حضور  درباره  نظرت 
استقلال چیست؟

فرهاد بازیکن استقلال بوده و برای این تیم زحمات زیادی 
عرصه  در  امیدوارم  و  است  جوانی  مربی  او  است،  کشیده 
سرمربی  حاضر  حال  در  وی  برسد.  موفقیت  به  مربیگری 
استقلال است  و هدایت تیمی را بر عهده دارد که میلیون ها 
هوادار دارد و همه در این شرایط باید کمک و حمایت کنند تا 

وی روزهای خوبی را برای آبی پوشان تهرانی رقم بزند.

مجاهد خذیراوی: نه زندان رفتم نه شلاق خوردم؛

ای کاش به جای محرومیت اعدامم می کردند
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رسانه های فارسی زبان و روایت سیاه کرونا از ایران؛

کرونا؛ یک سوژه دو پرداخت

 پرداخت های چندگانه، مغرضانه و غیرحرفه ای به سوژه ای یکسان در دو جغرافیای 
متفاوت، به ویژه اگر آن سوژه و رویداد موضوعی مرتبط با ایران باشد، رویکرد چهل ساله 
رسانه های فارسی زبان خارج از ایران است و نباید از تداوم سیاه نمایی آنها در عصر کرونا 

متعجب بود. 
آمار جانباختگان ویروس کرونا در کنار مبتلایان به این بیماری در همه جهان روند 
صعودی دارد. ایران هم از این قاعده خارج نیست. نوع و نحوه عملکرد دولت ها در برابر 
این پاندمی هم متفاوت و البته با انتقاداتی همراه بوده است. هر کشور و اقلیمی هم بر 
اساس شرایط موجود در این زمینه تصمیم گیری کرده و اقداماتی را انجام داده است. به 
طوری که امروز به نظر می رسد الگوهای بومی و متفاوتی در کشورهای مختلف در مبارزه 
با این ویروس در حال ایجاد است. با وجود اینکه گزاره های اشاره شده در بالا به صورت 
تقریبی در همه جهان یکسان هستند اما نحوه پوشش خبری آن ها در ایران از سوی 
برخی رسانه ها با تفاوت ها و تناقض های بسیاری روبروست. اخبار منتشر شده از سوی 
شبکه های تلویزیونی خارج از ایران وضعیت ایران را اسفبار! و جهان را پایدار گزارش 
می کنند. اگر چه آمارهای مرگ و میر و مبتلایان به این بیماری دستکم نشان می دهد 
که شرایط در همه جای جهان و نه تنها ایران مطلوب نیست و بحران کرونا بسیاری از 

اقتصادها و امکانات دولتی را حتی در کشوری مانند آمریکا فلج کرده است.
کرونا؛ یک سوژه دو پرداخت

تصمیمات، اقدامات، خسارات، تلفات و حتی مقامات مبتلا به ویروس کرونا همگی 
گرچه موضوعات مشترک جهان در دوران پاندمی ویروس کرونا است اما تلاش های 
برخی رسانه های خارجی چه فارسی زبان و چه غیر فارسی زبان معطوف به این موضوع 
است که این پارامترها را در ایران بحرانی و خطرناک، ناکارآمد و ناکافی، در حال صعود و 
غیرقابل کنترل، به ضرر مردم و ضد منافع آن ها و در خارج از ایران، آرام و ملایم، تحت 

کنترل و عاقلانه، به نفع مردم و جامعه نشان دهند.
برخی از این رسانه ها با وجود شیوع بحران کرونا در جهان بیش از 90 درصد فعالیت های 
خود را بر کرونای ایران متمرکز و با استفاده از شایعه سازی، انتشار اظهارنظرهای دروغین 
از زبان مقامات، سیاه نمایی از اقدامات، جعل خسارات و آمار جانباختگان و بزرگ نمایی 
عملکرد دولت های خارجی در کنار کوچک نمایی اقدامات داخل کشور، در مسیر 

افزایش نگرانی های مردم ساعت ها برنامه و خبر پخش و تولید کردند.
 نقل قول از جلسه ای که برگزار نشد

عملکرد دولت ایران در برابر کرونا در قیاس با بسیاری از کشورهای مدعی قابل قبول 
بوده و به همین دلیل است برای حمله و انتقاد از ایران به شایعه سازی و اظهارنظرهای 
عجیب روی می آورند. جلسات ساختگی ترتیب می دهند و درباره تصمیمات و اقدامات 
نگرفته و نشده داخل ایران سناریو ساخته و بر اساس آن تحلیل می کنند. برای مثال 
21 فروردین یکی از رسانه های فارسی زبان در خبری اختصاصی مدعی شد که رییس 
جمهوری در جلسه شورای عالی امنیت ملی اعلام کرده است که حتی در صورت مرگ 
میلیونها ایرانی هم نباید فعالیت های اقتصادی متوقف شود! یا اگر فعالیت اقتصادی را 
متوقف کنیم 30 میلیون گرسنه به خیابان ها می آیند! خبرهای دروغ این رسانه با واکنش 
معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهوری مواجه شد و »علیرضا معزی« 
در توییتر نوشت: »هفته  گذشته، یک جلسه  ستاد ملی  کرونا، یک جلسه با روسای 
کمیته های آن، دو جلسه هیأت دولت و یک جلسه ستاد اقتصادی به ریاست  روحانی 
برگزار شده و »شورای عالی امنیت ملی« جلسه ای نداشته است. بدیهی است که هر نقل 

قول از جلسه ای که اساسا برگزار نشده، کذب محض و دروغ آشکار است.«
مدافعان حقوق بشر هم در شرایط کرونایی به یکی از خبرسازترین گروه ها تبدیل شده 
اند و این رسانه ها به استناد آمار ادعایی آن ها هر روز تعداد جانباختگان زندان های ایران 
را افزایش می دهند و از سرکوب های خونین سخن می گویند! همین مدافعان حقوق 
بشر اما در شرایطی که کشورهای پیشرفته هم در تامین دارو و برخی اقلام بهداشتی 
با چالش های بزرگی روبرو هستند، درباره تحریم های شدید دارویی و بهداشتی آمریکا 

علیه ایران سکوت می کنند.  
»وحشت درباره وخامت دوباره اوضاع در تهران«، »آمار مبتلایان به کرونا در مشهد 
بسیار بیشتر از آمار رسمی است«، »مسئولان رهایمان کرده اند« این تیترها نمونه هایی 
از اطلاع رسانی از شرایط کرونایی ایران است. حال به این خبرها و تیترها از اروپا و آمریکا 

در همین رسانه ها دقت کنیم:
فرانسه قصد دارد با استفاده از اطلاعات تلفن همراه شهروندان این کشور، زنجیره 
انتقال ویروس کرونا را شناسایی کند، در بریتانیا، وضعیت جسمی بوریس جانسون، 
نخست وزیر این کشور، که در بخش مراقبت های ویژه بستری است، »پایدار« توصیف 
شده است، »ابراز امیدواری ترامپ به نتیجه کارزار مقابله با شیوع کرونا«، »دونالد ترامپ: 
امیدوارم شاهد پایین آمدن منحنی قربانیان کرونا در ایالت های آسیب دیده باشیم«، 
»کمک گوگل به مقابله با کرونا«، »تلاش برای محافظت دو توله پلنگ کمیاب از ابتلا به 
کرونا«، »کرونا؛ چطور با مسئله مشروبات الکلی در دوران قرنطینه کنار بیاییم«، »نجات 
یافته 97 ساله شیوع کرونا«. تنها کافی است کلمات به کار برده شده در خبرهای مربوط 
به ایران را با کلمات استفاده شده در خبرهای مرتبط با دیگر نقاط جهان مقایسه کنیم؛ 
وخامت، بحران، سرکوب، اعدام، خونین، بی اعتمادی، مرگ، در برابر امیدواری، نجات، 
محافظت، کمک، پایدار، زنجیره انتقال و... این کلمات در خبرگزاری های این رسانه ها 
منعکس شده و حجم اظهارنظرها در برنامه های تلویزیونی بسیار بیشتر از این مقدار 
است و گروه بیشتری از ایرانیان را شامل می شود. بار مثبت و منفی هریک از این کلمات 
در شرایطی که مردم بیش از همیشه به آرامش نیاز دارند می تواند روحیه جامعه ایران را با 

صدمات جبران ناپذیری روبرو کند.
اهداف جنگ روانی - رسانه ای علیه ایران

دلسرد کردن مردم ایران از اقدامات دولت، بی اعتماد سازی به تصمیمات و در نهایت 
ناکارآمد سازی حکومت ایران در مواجهه با ویروس کرونا مهم ترین هدف رسانه های 
خارجی به ویژه فارسی زبان از سیاه نمایی علیه ایران است. موضوعی که گرچه تازگی 
ندارد اما در مغایرت آشکار با اصول ادعایی خود این رسانه ها و مجامع بین المللی است. 
در شرایطی که ایرانیان با بحران اقتصادی ناشی از تحریم های آمریکا و پاندمی کرونا 

دست به گریبان هستند این رسانه ها در راستای افزایش آلام مردم گام برمی دارند.
ایران بیش از همیشه به اعتماد کردن به سیاستمداران خود نیازمند است و تنها در 
سایه این اعتماد است که می تواند با آن ها همکارهای لازم را داشته باشد. این اعتماد 
برای گردانندگان رسانه های فارسی زبان خارج از این سم است و برای خنثی سازی آن از 
هیچ اقدامی فرو گذار نخواهند کرد. این میان رسالت فعالان رسانه ای و رسانه های داخل 
کشور در تمیز و تفکیک دادن میان اخبار جعلی و شایعات با واقعیات موجود درباره بحران 
کرونا از یک سو و شفافیت عملکرد و صداقت مسئولان از سوی دیگر می تواند تا حدودی 

از اثرات این سم پاشی رسانه ای را کم کند و آرامش بیشتری برای جامعه به وجود آورد.

مصطفی معین می گوید: مردم ما دیگر حوصله و تحمل دعوای بین جناح های 
سیاسی و یا جنگ قدرت مسئولان را ندارند و اعتنائی هم به آنها نمی کنند. مردم 
به دنبال رفع مشکل معیشت، اشتغال، زندگی شرافتمندانه و مطالبات اقتصادی و 

اجتماعی خود هستند.
»دنیا به دو دوره قبل و بعد از کرونا تقسیم شد« این تحلیلی است که اغلب تحلیلگران 
به آن باور دارند؛ این موضوع در حالی مطرح می شود که در مورد ایران تقریبا معادلات 
با پیچیدگی هایی بیشتری رو به رو می شود چراکه از یک سو تا قبل پیدا شدن سر و 
کله کرونا کشور با مشلاتی از جمله تورم، تحریم و رکود اقتصادی دست به گریبان بود 
مشکلاتی که حتی نارضایتی هایی هم به وجود آورد  اما حالا بار بیکاری ها و هزینه های 

کرونا هم قوزی شد بالای قوز مشکلات قبلی.
اما مشکل فقط به اینجا ختم نمی شود بلکه یک ماه دیگر مجلس یازدهم که خط 
فکری متفاوتی با دولت دارد نیز رسما کارش را آغاز می کند و این احتمال وجود دارد 
تنش های سیاسی هم شتاب بیشتری به خود بگیرد  و حالا با وجود همه این مولفه ها 

این علامت سوال در ذهن نقش می بندد که چه خواهد شد؟
مصطفی معین وزیر علوم دولت سید محمد خاتمی درباره اما و اگرها بعد از رفع 
کرونا به خبرآنلاین می گوید: »علیرغم یکدست شدن تیپ فکری و سیاسی نمایندگان 
تنش  بینی من تشدید  پیش  استصوابی است،  انتخابات  مجلس که حاصل یک 
میان دولت و مجلس و کشیده شدن آن به سطح رسانه ها و جامعه در حدود دو سال 

باقیمانده دولت روحانی نیست«
او ضمن آنکه امیدوار است بحران کرونا نقش آتش بس را در اختلافات فعلی ایفا اکند 
این را هم می گوید که»مردم ما دیگر حوصله و تحمل دعوای بین جناح های سیاسی و 

یا جنگ قدرت مسئولان را ندارند و اعتنائی هم به آنها نمی کنند. «
آنچه در ادامه می خوانید مشروح این گفت و گو است:

بیاید همه  پدید  مانند کرونا در کشور  بحرانی  آنکه  از  قبل  آقای معین! 
پیش بینی ها به این نقطه ختم می شد که سال 99 سال سختی خواهد بود  و این 
موضوع بر اساس اختلافات سیاسی و احتمال درگیری مجلس یازدهم با دولت 
دوازدهم از یک سو و فشارهای تحریمی از سوی دیگر بود اما الان با این وضعیت 
به نظر می رسد شرایط تغییر خواهد کرد با توجه به این مسائل تحلیل شما از 
آینده چیست یعنی بحران کرونا چقدر می تواند در سیاست داخلی و خارجی 

ما تاثیر بگذارد؟
علیرغم یکدست شدن تیپ فکری و سیاسی نمایندگان مجلس که حاصل یک 
انتخابات استصوابی است، پیش بینی من تشدید تنش میان دولت و مجلس و کشیده 

شدن آن به سطح رسانه ها و جامعه در حدود دو سال باقیمانده دولت روحانی نیست!
دولتی که انسجام درونی و استراتژی مشخصی نداشته باشد به ناچار خود را با 
مجلسی یکدست و هماهنگ با سیاست ها و منویات رهبری انطباق خواهد داد. 
چگونگی تداوم بحران کرونا قابل پیش بینی دقیق نیست  و کم و بیش تا چند ماهی 

ادامه خواهد داشت و پیامدهای روانی- اجتماعی و اقتصادی آن تا پایان سال جاری و 
حتی سال های بعد گریبانگیر کشور خواهد بود.

دولت برای رفع تحریم ها رفتار التماس گونه نشان ندهد
در عین حال همه گیری کرونا مانند آتش بسی بین اطراف اختلاف است، ولی بعید 
می دانم تاثیر قابل توجهی بر روابط و سیاست خارجی کشور داشته باشد. تحریم های 
آمریکا نیز که اکنون در اوج خود قرار دارد ادامه می یابد و تاثیر مخرب بیشتری بر اوضاع 
نخواهد داشت. از نظر اینجانب دولت در هیچ شرایطی نباید برای رفع تحریم ها رفتار 
التماس گونه در برابر بیگانگان از خود نشان دهد و باید راهبرد ملی مقاومت در برابر 
سلطه و زورگوئی آمریکا و غرب را ادامه دهد. ولی با توجه به تشدید فشارهای اقتصادی 
بر دهک های پائین جامعه، افزایش بیکاری جوانان و نارضائی های مزمن، احتمال 
تکرار تنش های اجتماعی یا سیاسی مانند دو - سه ساله اخیر فارغ از جناح بندی های 

سیاسی وجود دارد.
از تلاقی بحران های سیاسی و اقتصادی در شرایط فعلی پیشگیری شود

بسیاری از تحلیلگران به آسیب های اقتصادی و روانی جامعه بعد از کرونا 
اشاره می کنند که نیاز به  اتخاذ سیاست های جبرانی دارد، فکر می کنید در 
شرایط فعلی اولویتی که باید مدنظر دولت از یک سو و جریانات سیاسی از سوی 

دیگر باشد چیست؟
همینطور که اشاره داشتید، هم در کوتاه مدت و هم بلند مدت جامعه ایرانی و کشورمان 
درگیر پیامدهای روانی، اجتماعی، اقتصادی و نیز سیاسی بحران پاندمی کرونا خواهد 
بود. لازم است که تدبیر و تلاش دولت و مدیران نظام پیشگیری از وصل شدن و تلاقی 
بحران های سیاسی و اقتصادی و اجتماعی و مدیریت بحران باشد. مدیریتی هماهنک، 
مدبرانه و همراه انعطاف و خردورزی، هر چند که قانون مدیریت بحران که در شهریورماه  

گذشته به تصویب مجلس رسیده هنوز بر زمین مانده و به اجرا در نیامده است!
سیاست های جبرانی دولت باید همه جانبه باشد

همانگونه که قبلا" در نامه ای به آقای رئیس جمهور تاکید شد، کشور 
نیازمند تدوین و اجرای یک برنامه راهبردی در سطح ملی برای پیشگیری از 
پیامدهای گوناگون بحران کرونا در مراحل بعدی است. در کوتاه مدت تبعات 
مانند  داغدار  های  خانواده  برای  رفته  دست  از  عزیزان  سوگ  ناتمام  مراحل 
افسردگی و اضطراب، خشم و ناامیدی خود را بروز می دهند، فقر و سختی 
معیشت، افزایش بیکاری و تنش و تشنج در سطح خانواده ها و جامعه هم پیش 

بینی می شود.
متناسب با این شرایط سیاست های جبرانی دولت باید همه جانبه و در برگیرنده 
مشلکات و نیازهای روانی و اقتصادی اقشار آسیب پذیرتر مانند سالمندان، کودکان 
کار و خیابان، افراد دچار بیماری های مزمن و سایر آسیب دیدگانی باشد که تاکنون 
هم تلفات بیشتری از پاندمی کرونا داده اند و هم در ادامه آن خسارتهای بیشتری می 
بینند. تمرکز زدائی از دولت، ایجاد دولت الکترونیک، تفویض اختیار به مدیران استانی و 

مناطق، انجام اصلاحات ساختاری در نظامات اداری و اقتصادی و اجتماعی به منظور 
ایجاد شفافیت و ریشه کنی فساد و تغییر نوع نگرش و رفتار حاکمیت نسبت به جامعه 

از ضروریات است.
پرداخت یارانه ها را محدود به دهک های پایین کنیم

حضور مسئولان رده های مختلف در شبکه های اجتماعی فضای مجازی و اظهار 
با مردم، مشورت مدیران  و گفتگوی منظم هفتگی و صادقانه و شفاف  همدردی 
سیاسی و اقتصادی و فرهنگی با دانشگاهیان و کارشناسان و صاحبنظران مسائل 
روانی و اجتماعی، مردمی کردن و اخلاقی شدن برنامه های صدا وسیما، محدود کردن 
پرداخت یارانه ها به دهک های پائین و ارائه تسهیلات مختلف بانکی و مالیاتی به ایشان 
و...ضروری است. یک تجدید نظر جدی در خصوص رویکرد امنیتی و سخت گیرانه 

نظام با نهاد های غیر دولتی و خیریه ها و فعالان مدنی هم مورد نیاز است.
مشارکت و نقش دانشگاهها، رسانه ها، تشکلهای صنفی و سایر نهادهای مدنی در 
تعدیل و تلطیف شرائط سخت و فضای خاص دوره پساکرونا می تواند بسیار تاثیرگذار و 
راهگشا باشد. از سوی دیگر هماهنگی بیشتر مسئولان با یکدیگر و بطور نسبی آگاهی 
و همبستگی بالاتر مردم هم می تواند تضمینی برای عبور سالم و بدون خسارت کشور 

از این دوران گذار حساس باشد.
کاش بحران کرونا بر نگاه و بینش نخبگان و حکومت ها تاثیر گذاشته باشد

جریان  در  جبرانی  های  سیاست  اتخاذ  دارد  وجود  احتمال  این  چقدر 
اختلافات سیاسی که احتمالا با روی کار آمدن مجلس یازدهم شدت و حدت 

بیشتری به خود بگیرد با مشکل مواجه شود و بحران دیگری ایجاد کند؟
هر چند فاصله و شکاف میان آرزوها و آرمانهای ما تا واقعیت ها می تواند زیاد و غیر 
قابل ترمیم باشد، اما امیدوارم پاندمی سهمگین و بحرانی کرونا تا حدودی بر نوع نگاه 
و بینش حکومت ها، نخبگان و توده ها نسبت به وظایف و اختیارات و تکالیف فیمابین 

تاثیر گذاشته باشد.
احترام به حقوق اساسی و رای و نظر مردم و دموکراتیزه شدن ساختار حکومت ها، 
احساس مسئولیت بیش از پیش نخبگان علمی و فرهنگی نسبت به جامعه خود، 
کمک به افزایش و تعمیق آگاهی مردم و مطالبه و پیگیری حقوق شهروندی خود، پر 
رنگ تر شدن اخلاق و معنویت و خرد جمعی در مناسبات اجتماعی و جهانی، ارتقای 
منزلت دانشمندان و کادرهای پزشکی، اختصاص درصد بالاتری از تولید ناخالص 
ملی کشورها به گسترش فناوری های ارتباطی و اطلاعاتی و هوش مصنوعی، آینده 
نگری و علوم زیستی، تغییر سبک زندگی و توجه بیشتر افراد به امر سلامت، تاکید 
بیشتر جوامع به حفظ محیط زیست و توسعه پایدار، فروپاشی نظم جهانی ظالمانه و 
استعماری موجود و آماده شدن زمینه تشکیل مجمع بزرگی از نمایندگان و فرهیختگان 
ملل برای تدوین منشور صلح و همزیستی عادلانه کشورها و.. از جمله تحولاتی است 

که در دوران پساکرونا مورد انتظار است.
خواه یا ناخواه، بازتاب همین فرآیند جهانی در ایران نیز انعکاس خواهد داشت و باید 
به استقبال آن برویم. در ایران نیز انتظار می رود که متفکران و دانشمندان مسئولیت 
را در خود  و فکری جامعه  به دست گرفتن رهبری اخلاقی، معنوی  مضاعفی در 
احساس کنند و با بهره گیری از شبکه های اجتماعی و نهادهای مدنی به ملت خود 
ادای دین نمایند. کمک به تقویت اخلاقیات اجتماعی، ترویج علم و به کارگیری آن در 
بهبود مهارت ها و سبک زندگی، دفاع از استقلال و پویائی دانشگاه و دانشگاهیان، 
اهتمام به توسعه علم و فناوری های جدید و تشویق نوآوری و خلاقیت در کشور، پاک 
سازی دین و سیاست از دروغ و خرافه، تقویت هویت و عزت و کرامت جوان و جامعه، 
ارتقای سطح اعتماد و همبستگی ملی و سرمایه اجتماعی بخشی از مسئولیت های 

آگاهان و فرهیختکان کشور در این زمان است.
در دوران گذار از کرونا فضای اجتماعی و سیاسی باز شود 

بسیاری معتقدند دنیای بعد از کرونا دنیای دیگری خواهد بود به نظر شما در ایران بعد 
از کرونا در زمینه های سیاسی و اجتماعی چه تغییراتی ممکن است شامل حال کشور 
شود؟ یعنی آیا ممکن است ما به سمت تغییرات ساختاری در زمینه سیاسی و اقتصادی 
برویم مثلا ممکن است فضای سیاسی و اقتصادی برای شور و نشاط بخشیدن به سمت 
باز شدن برود؟ از طرفی بحث رکود اقتصادی که بعد از این قضیه بحران کرونا بیشتر 
هم شده است،فکر نمی کنید پالس این مسائل به جامعه بروز اعتراضات جدید باشد؟

تا آنجائی که من از اوضاع و روانشناسی جوانان و جامعه درک می کنم، مردم ما دیگر 
حوصله و تحمل دعوای بین جناح های سیاسی و یا جنگ قدرت مسئولان را ندارند 
و اعتنائی هم به آنها نمی کنند. مردم به دنبال رفع مشکل معیشت، اشتغال، زندگی 
شرافتمندانه و مطالبات اقتصادی و اجتماعی خود هستند و آن را به صورت نافرمانی 
مدنی مانند عدم شرکت در انتخابات و یا با اعتراض به فقر و فساد، نابرابری و تبعیض، 
بالابردن قیمت بنزین، ارزاق عمومی، خدمات دولتی و تورم ناشی از آنها نشان داده اند.
اصلاحات ایجاد فضای باز اجتماعی و سیاسی از سوی نظام و اتخاذ سیاست های 
جذبی برای مشارکت بیشتر جوانان و نخبگان در مسئولیت ها می تواند راهبرد مناسبی 

در جهت مدیریت دوران گذار بعد از بحران کرونا باشد.

مصطفی معین: 

مردم دیگر تحمل دعوای سیاسی و جنگ قدرت را ندارند

 یک تحلیلگر مسائل عراق تاکید کرد: هر گونه اقدامی علیه 
گروه های مقاومت یا ترور فرماندهان آنها موجب عکس العمل 
غیرقابل کنترل و محاسبه نشده ای علیه آمریکایی ها در عراق 
می شود. آمریکا برای هر اقدام نظامی در عراق باید ده ها بار تامل 

کرده و به عواقب اقدامش بیندیشد تا وارد چنین روندی نشود. 
به نظر می رسد بالاخره بن بست سیاسی در عراق در حال 
باز شدن است. روز پنج شنبه برهم صالح مصطفی کاظمی را 
برای تصدی پست نخست وزیری معرفی کرد و با توجه به اظهار 
نظرهای مطرح شده از سوی شخصیت های عراقی  ظاهرا این بار 

گروهها و احزاب عراقی به توافق رسیده اند.
»صباح زنگنه« در گفت وگو با خبرنگار سیاسی ایرنا در خصوص 
تحولات ماه های اخیر عراق اظهار داشت: هنوز بحران سیاسی 
در عراق ادامه داد و شیوع کرونا هم به بی ثباتی در این کشور 

دامن زده و جلسات پارلمان برگزار نمی شود.
معرفی الزرفی برای نخست وزیری خلاف قانون 

اساسی بود 
این کارشناس مسائل عراق با اشاره به اختلافات سیاسی میان 
از  نفر  اخیر 15  در هفته های  اظهارداشت:  گروه های شیعی 
نمایندگان به برهم صالح، رئیس جمهور عراق نامه نوشتند و از او 
خواستند عدنان الزرفی را برای تصدی مقام نخست وزیری معرفی 
کند و او هم این کار را انجام داد. این روشی جدید و برخلاف 
قانون اساسی محسوب می شود چراکه برحسب قانون اساسی، 
فراکسیون بزرگ تر باید نامزد نخست وزیری را به رئیس جمهور 

معرفی کند.
وی با بیان اینکه اقدام برهم صالح در معرفی عدنان الزرفی 

با مخالفت اکثریت گروه ها روبه رو شد و آنها این اقدام را خلاف 
دانستند،  مرز  از  خارج  خواسته های  مطابق  و  اساسی  قانون 
خاطرنشان کرد: عدنان الزرفی ریاست فراکسیون نصر را برعهده 
دارد که وابسته به جریان حیدر العبادی نخست وزیر پیشین عراق 

است اما او نتوانست رای و نظر مثبت دیگران را کسب کند.
آمریکا به دنبال نخست وزیری افراد متعهد

 به کاخ سفید است 
این کارشناس مسائل جهان عرب درباره چرایی عدم موفقیت 
عدنان الزرفی برای تصدی مسئولیت نخست وزیری ابراز داشت: 
الزرفی دارای تابعیت آمریکا است و سالیان درازی در آمریکا زندگی 
کرده و در آنجا سرمایه گذاری کرده است. وی از روز نخست ورود 
آمریکا به عراق با پل برمر، حاکم نظامی آمریکا در عراق همکاری 

کرده بود و به همین خاطر نیز به استانداری نجف منصوب شد.
زنگنه افزود: آمریکا به تمامی جریان ها و گروه های عراقی حتی 
کردها فشار آورد تا به الزرفی رای بدهند و مایک پمپئو وزیر امور 

خارجه دولت ترامپ هم بیانیه ای در حمایت از وی صادر کرد.
وی با بیان اینکه آمریکا به دنبال نخست وزیری افرادی است 
که نه تنها به حضور ایالات متحده در عراق متمایل باشد بلکه 
متعهد هم باشد، عنوان کرد: این تعهد به معنای مخالفت با 
دیگر  فرد  الزرفی  از  غیر  به  است.  عراق  و  ایران  همکاری های 
اینچنینی وجود ندارد و گروه های عراقی هم بعید است تسلیم 

خواست آمریکا شوند.
آمریکایی ها در الحریر و عین الاسد متمرکز شده اند 

این دیپلمات پیشین درباره تحرکات نظامی اخیر آمریکایی ها 
در عراق هم یادآور شد: آمریکایی ها اخیرا از برخی پایگاه های 

کوچک در عراق خارج شده اند اما در دو پایگاه  اصلی و بزرگ یعنی 
الحریر و عین الاسد متمرکز شده اند. این مسئله مورد اعتراض 
گروه های مقاومت مردمی عراق قرار گرفته چراکه براساس مصوبه 
مجلس این کشور، قرار بر خروج نیروهای نظامی آمریکا از عراق 

بوده و نه انتقال آنها از یک پایگاه به پایگاه های دیگر.
زنگنه اضافه کرد: در هفته های اخیر بحث هایی مطرح شده 
سفیر آمریکا به عادل عبدالمهدی یادداشتی را داده و از آمادگی 
استراتژیک  همکاری های  درخصوص  عراق  با  مذاکره  برای 
خبر داده است و عبدالمهدی نیز از این مسئله استقبال کرده 
است. یکی از مسائل مطرح در این مذاکرات حتما تداوم حضور 
نیروهای نظامی آمریکایی و تحرکات آنها به ویژه اقدامات بدون 
هماهنگی و غیرقانونی آنها از جمله ترور فرماندهان عراقی و 

حمله به پایگاه های نظامی است.
وی در تحلیل این یادداشت عنوان کرد: به نظر می رسد این 
یادداشت در واکنش به بیانیه ای است که گروه های مقاومت به 
ویژه کتائب حزب الله صادر کرده اند و آمریکا را تهدید کردند که 
مهلت خروج از عراق پایان یافته و آنها باید این کشور را ترک کرده 

و پایگاه هایشان را به نیروهای مسلح عراق تحویل دهند.
اقدام نظامی آمریکا علیه مقاومت عراق موجب 

عکس العمل غیرقابل کنترل می شود 
زنگنه ادامه داد: اگر پنتاگون مدیریت امور در عراق را برعهده 
داشته باشد، آنها معتقد به عملیات نظامی گسترده هستند اما 
اکنون به نظر می رسد سازمان سیا در هماهنگی با وزارت امور 

خارجه و رابرت اوبراین، مدیریت عراق برعهده دارد.
وی با بیان اینکه هر گونه اقدامی علیه گروه های مقاومت یا ترور 

فرماندهان آنها موجب عکس العمل غیرقابل کنترل و محاسبه 
نشده ای علیه آمریکایی ها در عراق می شود، گفت: آمریکا برای 
هر اقدام نظامی در عراق باید ده ها بار تامل کرده و به عواقب 
اقدامش بیندیشد تا وارد چنین روندی نشود. البته ممکن است 
برخی ترورها و تحولات در عراق رخ بدهد اما گروه های مقاومت 

عراقی برای همه این احتمالات خودشان را آماده کرده اند.

صباح زنگنه تحلیلگر مسائل عراق: 

آمریکا درباره عواقب اقداماتش علیه گروه های مقاومت عراق تامل کند

مسلم وطن خواه

 برخی از مقامات  آمریکا در ابتدای شیوع کرونا در ایران از این اتفاق ابراز خوشحالی کردند و گفتند که کرونا باعث خواهد شد 
فشار حداکثری آمریکا علیه ایران به ثمر بنشیند. از سوی دیگر و با وجود درخواست های مکرر شخصیت ها و دولت ها از آمریکا برای 

لغو تحریم های ظالمانه علیه ایران از چنین اقدامی خودداری کرده است. 
اخیرا بحثی میان سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا و سفیر چین درگرفت که البته شاید لازم نبود. در این رابطه سخنگوی وزارت 
امور خارجه بدون اشاره به این سخنان و واکنش ها اظهارنظری با محتوای قدردانی از کمک های کشور چین انجام داد که بحث های 
زیادی برانگیخت و وزارت امور خارجه به طرفداری از چین متهم شد. در عین حال اظهاراتی توسط برخی چهره ها و شخصیت ها 
علیه دستگاه دیپلماسی مطرح شد. قبل از هر چیز لازم به ذکر است که وزارت امور خارجه یک نهاد حاکمیتی فراجناحی و 
غیرسیاسی است که به عنوان نماینده نظام مسئولیت تنظیم روابط و مناسبات خارجی را برعهده دارد و نهایت سعی خود را می 
کند که هر حرکت یا سخنی را مطابق اصول حرفه ای و با برنامه ریزی انجام دهد. در هیچ کشوری بنای دستگاه دیپلماسی این 
نیست که در دعواها و مشاجرات داخلی وارد شده و پاسخ هر اتهامی را بدهد. زیرا در بسیاری از موارد اصل بر محرمانه بودن 
اقدامات سیاست و برنامه های سیاست خارجی است و در صورت پاسخگویی مکرر بیم آن می رود که دشمنان و رقبا موفق به کشف 
خط فکری یک سیاست و برنامه ریزی شوند و در تخریب آن بکوشند. بنابراین انتظار از وزارت امور خارجه برای ورود به هر دعوایی 
نامعقول است و این وزارتخانه را از پیگیری اهداف مورد نظر نظام دور می کند. همانگونه که در سال های اخیر شاهد بوده ایم وزارت 
امور خارجه در بسیاری از موارد اتهامات، توهین ها و افتراهای زیادی را به جان خریده اما عالما و عامدا سکوت پیشه کرده تا مبادا با 
یک اظهارنظر بی موقع برنامه ریزی های نظام در یک مسئله بین المللی تخریب شود. دست بر قضا همین امر باعث شده وزارت امور 
خارجه گاه به غرب گرایی و گاه به شرق گرایی متهم  شود. در موضوع مشاجره توییتری سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا و سفیر 
چین در ایران به لطف اینترنت و شبکه های اجتماعی حرف و حدیث های زیادی مطرح شده است. با این حال به نظر می رسد 
بیان چند نکته در این خصوص لازم است. 1- سخنگوی وزارت امور خارجه از کمک های دولت چین به ایران قدردانی کرد. این کار 
لازمی بود. چین در هنگام شیوع کرونا بیش از 30 فروند هواپیمای باری کمک های دارویی و تجهیزات پزشکی را به ایران منتقل 
کرد. علاوه بر این آنها که قبل از ایران گرفتار این ویروس شده بودند، با اعزام هیات هایی تجربیات خود را در اختیار ما گذاشتند تا 
بتوانیم جان بیماران بیشتری را نجات دهیم. با این حال برداشت برخی در داخل این بود که در جدال توییتری میان سخنگوی 
ستاد ملی کرونا و سفیر چین، وزارت امور خارجه جانب سفیر چین را گرفته است که برداشت نادرستی از این مسئله است. فارغ از 
اینکه اظهارنظر سخنگوی محترم ستاد مقابله با کرونا کارشناسی است یا خیر، قدر مسلم این است که وزارت امور خارجه با گفته 

سخنگوی ستاد ملی کرونا موافق نبوده و نیست و آن را نظر شخصی یا بخشی وی می داند و آن را موضع دولت ایران ندانسته و هیچ 
بار حقوقی بر آن مترتب نمی داند. نه از این رو که بین یک مقام ایرانی و یک سفیر خارجی بحث دو جانبه ای در گرفته است بلکه 
از این رو که چنین موضع گیری سخنی می تواند مورد سوءاستفاده بعضی کشورها قرار گیرد و در بازی های سیاسی بین المللی به 
عنوان ادله ای علیه یک کشور دوست قرار گیرد. شیوع کرونا عملکرد خیلی از دولت ها را زیر سوال برده است و برخی از دولتمردان 
تلاش می کنند با فرافکنی و اتهام زنی به دیگران خود هم خود را نزد افکار عمومی تبرئه کنند و هم اگر می توانند از شرایط ایجاد 
شده در مناسبات بین المللی بهره برداری کنند. دعوایی که در هفته های اخیر رییس جمهورآمریکا علیه چین به راه انداخته از این 
سنخ رویکردها است که در فضای رسانه ای و تبلیغاتی هم به شدت نمود یافته است. رییس جمهور آمریکا به هر دلیل اصرار دارد 
کرونا را ویروس چینی یا ویروس ووهان بنامد و وزیر امور خارجه آمریکا بیانیه گروه هفت را بلوکه می کند فقط به این خاطر که سایر 
اعضا حاضر نیستند این ویروس را ویروس چینی بنامند. در چنین شرایطی باید دید اساسا ورود به این دعوا و موضع گیری در این 
خصوص چه نفعی برای کشور می تواند داشته باشد ولو اینکه چنین اظهارنظری کارشناسی باشد.  2- نگارنده احتمال می دهد که 
آمریکا با استفاده از اقدامات یکجانبه و فراقضایی در مورد شیوع ویروس کرونا تلاش می کند چین را مقصر جلوه داده و برای جبران 
خسارات اقتصادی خود از این کشور باج گیری کند. کما اینکه هم اکنون پرونده های قضایی میلیاردی علیه دولت چین در بعضی 
از ایالت های آمریکا طرح شده است. مبنای این ادعا مقررات بین المللی بهداشت مصوب 1995 است که بر اساس آن دولت های 
عضو وظیفه دارند هنگام بروز یک اپیدمی به سایر اعضای جامعه بین المللی اطلاع رسانی کنند و در غیر این صورت، قصوری 
انجام داده اند و اگر ثابت شود که عمدا چنین کاری انجام نشده است، مستوجب جبران خسارت خواهد بود. حال مشخص است 
که عبارت »شوخی تلخ« از جانب یک سخنگوی دولتی که همکاری نزدیک با دولت چین دارد چه تبعاتی می تواند داشته باشد. 
هر چند ما آن را یک بحث تخصصی بدانیم و سعی کنیم آن را از سیاست جدا کنیم چرا که هر بحث تخصصی در نظام بین الملل 
ممکن است پیامدهای سیاسی و حقوقی داشته باشد. 3- در این راستا نه تنها به خاطر حمایت از یک دولت خارجی که به یاری 
ما شتافته است، بلکه به خاطر سیاست اصولی کشورمان نمی توانیم با اظهارنظرهای بی محابا موافق باشیم. واقع امر این است که 
دولت آمریکا رویه خطرناکی ایجاد کرده است که ممکن است دیر یا زود دامن همه کشورهای جهان را بگیرد. دولت آمریکا سایر 
کشورهای جهان را با قانونگذاری داخلی خود یا از طریق نهادهای قضایی داخلی بر اساس دلایل کلی و نامفهوم تنبیه می کند. 
این اقدام نقض یکی از بنیادی ترین اصول حقوق بین الملل یعنی اصل برابری حاکمیت ها است که بر اساس آن هیچ کشوری بر 
کشور دیگر حاکمیت و برتری ندارد تا او را تابع قوانین و احکام قضایی خود کند. ایران سال ها است که قربانی این اقدام غیرقانونی 
آمریکا است و بر اثر این اقدام میلیاردها دلار ثروت کشور ما به غارت رفته و دزدیده شده است. بنابراین دولت ایران نمی تواند با 
اظهارنظری که مقوم یک عمل خلاف قانون باشد، موافق باشد. 4- بخش دیگری از اظهارنظرهای مطرح شده در خصوص این 

گفت وگوی توییتری و ورود سخنگوی وزارت امور خارجه، معطوف به نوع مناسبات و روابط ایران و چین بوده است. شاید بیان یک 
نکته در مورد آن نیز خالی از لطف نباشد. حقیقت این است که آمریکا فرصت های زیادی را در رابطه با ایران و غرب آسیا از دست 
داد. به نظر می رسد مشکل اصلی سیاست خارجی آمریکا در قدرت این کشور است که دیپلماسی این کشور خلاقیت و ابتکار 
عمل خود را از دست بدهد و بیش از آنکه از تفکر و تعقل خود استفاده سعی کند، از تحکم و چماق خود استفاده کند. آمریکا به 
ویژه دولت فعلی این کشور هیچ وقت سعی نکرده است به ایران احترام بگذارد و در عین حال انتظار دارد که ایران نسبت به تحولات 
پیرامون خود بی تفاوت باشد و زمین بازی را به او و دست نشانده هایش واگذار کند. چنین انتظاری از کشور بزرگ و قدرتمندی مانند 
ایران نه از منطق حقوقی برخوردار است، نه منطق سیاسی دارد و نه از دیدگاه واقع گرایی انتظار بجایی است.   نباید فراموش کرد 
که در ابتدای شیوع کرونا در ایران برخی از مقامات  آمریکا از این اتفاق ابراز خوشحالی کردند و گفتند که کرونا باعث خواهد شد 
فشار حداکثری آمریکا علیه ایران به ثمر بنشیند. از سوی دیگر و با وجود درخواست های مکرر شخصیت ها و دولت ها از آمریکا برای 
لغو تحریم های ظالمانه علیه ایران از چنین اقدامی خودداری کرده است. این رویکرد نه فقط از منظر انسانی و سیاسی، از منظر 
کارشناسی هم فعالیت های جامعه جهانی در مقابله با کرونا را ناکام می کند و مانع از این می شود که زنجیره جهانی کرونا بشکند. از 
سوی دیگر، سیاست ها و رویکردهای ایران و چین در موضوعاتی مانند مخالفت با یکجانبه گرایی، حفظ نظم و امنیت بین المللی، 
مخالفت با بکارگیری زور در روابط بین المللی و بسیاری از مفاهیمی که لازمه تداوم حیات جامعه بین المللی است، با هم مطابقت 
دارد. اشتراکات بین چین و ایران خیلی بیشتر از اختلاف نظرهای این دو کشور است. بر همین اساس دو کشور در بسیاری از 
مسائل بین المللی از یکدیگر حمایت می کنند و توانسته اند شراکت خوبی در روابط دوجانبه و مناسبات بین الملل ایجاد کنند. 
زندگی در دنیای امروز الزامات خود را دارد. در این دنیا بدون ائتلاف سازی و بهره گیری از ظرفیت های موجود درعرصه بین الملل 
تامین منافع ملی بسیار مشکل خواهد بود. با عنایت به سیاست های خصمانه آمریکای ترامپ ، ایران سعی می کند بر اساس 
سیاست نگاه به شرق با همتاهای چینی و روس خود ائتلافی ایجاد کند تا بتواند در تقویت چندجانبه گرایی و حفظ صلح و امنیت 
بین المللی قدم های موثری بردارد. ایران بجای درخواست از یکجانبه گرایان برای عدم اجرای سیاست های اجبارآمیز یکجانبه به 
دنبال این است فضایی ایجاد کند که در آن  چنین اقداماتی قابل اجرا نباشد. ایران نمی تواند به خاطر وعده های توخالی کشور را 

در بلاتکلیفی استراتژیک نگاه دارد و این کار مستلزم حمایت متقابل ایران و دوستانش از یکدیگر است.
در چنین شرایطی انتظار می رود افکارعمومی همانطور که به نظر کارشناسی سخنگوی محترم وزارت بهداشت احترام می گذارد 
که حتما قابل احترام هست، از موضع دغدغه ها و رویکرد کارشناسی دستگاه دیپلماسی هم به این موضوع نگاه کند این امر شاید 

بتواند خاتمه دهنده بحث و جدل پیرامون موضوعی باشد که نباید تا به امروز ادامه می یافت. 
*کارشناس روابط بین الملل 

یک اظهارنظر کارشناسی و پیامدهای آن



دلیل قرنطینه نشدن قم از زبان رئیس دفتر روحانی 
واعظی رئیس دفتر روحانی درباره دلیل قرنطینه نشدن قم و شهر های دیگر گفت: در طول تقریباً دو 
ماه گذشته در مقابله با کرونا طیف متنوعی از راهکارها را از نظر میزان مداخلات دولت ها شاهد بودیم که 
امروز نتایج هر یک مشخص شده و می توان درباره اثربخشی شان قضاوت کرد. به عنوان مثال کشورهای 
ایتالیا و اسپانیا از مداخله حداکثری یا همان قرنطینه کامل به تعبیر شما استفاده کردند اما خب این روش 
در این کشورها همانطور که می دانیم جواب نداد. لذا این پیش فرض که استفاده از قرنطینه کامل، منجر 
به کنترل سریعتر بیماری می شد، با توجه به تجربه کشورهای دیگر و آمارهای سازمان بهداشت جهانی، 
امروز مخدوش شده است. متخصصان ما در نظام سلامت، از همان ابتدا نگاهشان این بود که قرنطینه 
کامل- چه در خصوص قم و چه در خصوص شهرهای دیگر- کارساز نخواهد بود و به جای آن الگویی 
خاص جمهوری اسلامی ایران برای مقابله با بیماری طراحی و پیشنهاد کردند که در هفته های گذشته 
به صورت گام به گام اجرایی شده است. گذشته از این، عجیب این است که امروز کسانی منتقد قرنطینه 
نشدن قم شده اند که در زمان اعلام موضوع بیماری در کشور، آن را پروژه سیاسی دولت برای تأثیرگذاشتن 

در انتخابات و غیره می دانستند.

بازداشت ۴ داماد  از  مقابل  آرایشگاه زنانه! 
دادستان رامشیر از بازداشت چهار داماد که قصد برگزاری مراسم عروسی را داشتند در مقابل یکی از 
آرایشگاه های زنانه این شهر به دلیل نقض محدودیت های پیشگیری از شیوع کرونا خبر داد.اسلام رسادی 
در این خصوص اظهارکرد: در جریان حضور چهار خودروی گل زده در مقابل یک آرایشگاه زنانه، چهار 
داماد رامشیری به دلیل نقض مصوبه شورای تامین شهرستان و بی توجهی به تذکرات قبلی مبنی بر منع 
برگزاری مراسم و تجمعات دستگیر شدند. وی ادامه داد: پیشتر و در پی گزارش های واصل شده از این 
افراد تعهد کتبی گرفته شده بود که اجازه برگزاری هیچ گونه مراسم و تجمعی را ندارند.دادستان رامشیر 
تصریح کرد: این داماد ها برای همراهی همسران خود تا محل برگزاری عروسی به سالن آرایشگاه مراجعه 
کرده بودند که به سرعت بازداشت شدند و احتمالا به زودی این افراد با مراقبت نیروی انتظامی به محل 
سکونت خود روانه می شوند، ولی این درحالی است که برای پیگیری های بعدی قضایی باید در دادسرا 
حاضر شوند و برای تخلف انجام شده پاسخ گو باشند.وی افزود: با وجود تعهدات کتبی این دامادها، اما 

باخبر شدیم که قصد داشتند مراسم جشن خود را با حضور جمعیتی بین 200 تا 500 نفر برگزار کنند.

اعدام طراح اصلی نقشه فرار از زندان سقز 
دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان کردستان از دستگیری 65 نفر از زندانیان فراری زندان سقز خبر 
داد و گفت: یکی از لیدرهای اصلی فرار زندانیان سقز اعدام شد. محمد جباری درباره حکم "مصطفی 
سلیمی" یکی از زندانیان فراری از زندان سقز که صبح امروز اجرا شد، گفت: حکم اعدام وی در سال 83 
در شعبه اول دادگاه انقلاب سقز صادر و شانزدهم اسنفدماه سال 83 در دیوان عالی کشور تأیید شده بود.
دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان کردستان با بیان اینکه جرم این زندانی سرقت مسلحانه، شرارت، 
ایجاد رعب و وحشت در چندین روستا از روستاهای سقز، اخاذی مسلحانه و آزار و اذیت مردم و سلب امنیت 
و آرمش مردم بود؛ افزود: این متهم در کنار همه این جرایم، در قتل عمدی و شهادت دو نفر از پرسنل حوزه 
فرماندهی انتظامی سقز در درگیری مسلحانه سال 83 مشارکت داشته و جزو طراحان و لیدرهای اصلی 

فرار از زندان سقز در هشتم فروردین ماه جاری بود.

مزدک میرزایی دلیل رفتنش از ایران را افشا کرد! 
مزدک میرزایی گزارشگر سابق صداوسیما که مدتی است به انگلستان مهاجرت کرده و با شبکه فارسی 
زبان ماهواره ای همکاری می کند، در مصاحبه لایو اینستاگرامی از دلایل رفتنش از تلویزیون و ایران 
گفت.او در این باره گفت: »اگر می خواهید دلایل رفتنم را بدانید، همان دلایلی است که رضا جاودانی و 
جواد خیابانی در مصاحبه شان گفتند.«او همچنین درباره عادل فردوسی پور و خاطره اش از او گفت:» 
خاطره های زیادی دارم اما چیز به خصوصی یادم نمی آید.« پیش از این رضا جاودانی و جواد خیابانی در 

مصاحبه ای از انحصار و توجه زیاد صداوسیما به یک شخص خاص گله کرده بودند. 

جزییاتی از سرقت دزدی عجیب نفتی! 
فرمانده انتظامی غرب استان تهران گفت: در پی دریافت گزارشی از نشت نفت و آتش سوزی در یکی 
از چهاردیواری های متروکه غرب استان تهران ماموران نیروی انتظامی موفق شدند پرده از ماچرای سرقت 
انواع فرآورده های نفتی را بردارند. سارقان با اطلاع دقیق از محل لوله اصلی انتقال نفت تهران به تبریز با 
تهیه یک چهاردیواری متروکه بیش از 8 متر چاهی احداث کرده و با شکستن لوله اصلی و نصب یک لوله 2 

اینچی انواع فرآورده های نفتی را به سرقت می بردند. 

واکنش کالدرون به مربیگری تیم ملی
گابریل کالدرون، سرمربی پیشین پرسپولیس در واکنش به حضورش روی نیمکت تیم ملی ایران، فقط 
برای این تیم آرزوی موفقیت کرد. سرمربی پیشین تیم فوتبال پرسپولیس در واکنش به برخی شایعات 
مبنی بر حضورش در تیم ملی فوتبال ایران گفت: با توجه به شرایطی که در سرتاسر دنیا وجود دارد، وقت 

مناسبی برای صحبت در مورد فوتبال نیست.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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سوگند به آن که مرا به حق به پیامبری برانگیخت، اگر 
کسی با اعمال هفتاد پیامبر، خدا را ديدار کند، اما ولايت 

اولو الامرِ ما خاندان را به همراه نداشته باشد، خداوند از او 
نه توبه و بازگشتی می پذيرد و نه فديه ای.

یکشنبه -بیست و چهارم فروردین ماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5011

این  طول  در  گفت:  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
و  فیزیکی  فاصله های  در  مردم  همکاری  با  هفته  چند 

اجتماعی،روند بیماری کنترل شده است. 
فاصله گذاری  اجرای طرح  به  اشاره  با  قدیر  محمدرضا 
اجتماعی و همکاری مناسب مردم در این طرح گفت: در 
طول این چند هفته با همکاری مردم در فاصله های فیزیکی 

و اجتماعی، روند بیماری کنترل شده ولی در ادامه اگر این 
طرح و طرح فاصله گذاری هوشمند ناقص رها شود باید 

منتظر پیک دوم بیماری و با عوارض بیشتر آن باشیم.
او با بیان آغاز طرح فاصله گذاری هوشمند تصریح کرد: 
افراد  حضور  از  جلوگیری  هدف گذاری  با  طرح  این  در 
مسن، دارای بیماری های زمینه ای و دیابت و محدود کردن 

اصناف، مشاغل و کارمندان به دنبال کنترل بهتر بیماری 
هستیم.

انجام  به  اشاره  با  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
آزمایشگاه  دو  در  شد:  یادآور  استان  در  کرونا  تست های 
دولتی و خصوصی امکان این تست وجود داشته که در 
صورت مثبت بودن به بیمار و یکی از بستگان به صورت 
محرمانه ارائه می شود تا اقدامات قرنطینه ای و درمان های 

منقضی صورت پذیرد.
او عنوان کرد: در مراکز بهداشتی استان هم بعد از معاینه 
بیماران از آن ها تست انجام می شود تا با تشخیص زودهنگام 

جلوی زنجیره انتقال این ویروس گرفته شود.
ترخیص2۵ نفر از بیماران بستری 

دکترقدیر دربخش دیگری از سخنان خود اظهار کرد: 
بیستس  14روز  ساعت  تا  و  گذشته  ساعت   24 طی 
تشخیص  با  قم  درمانی  مراکز  در  نفر  فروردین ماه،77 

احتمالی ابتلا به کرونا پذیرش شدند.
قم  بیمارستان های  در  تعداد  این  از  نفر  افزود: 22  وی 
بستری و مابقی پس از معاینه و بررسی در بخش اورژانس 

مراکز با دستورات دارویی و بهداشتی مرخص شده اند.
روز  شبانه  در  گفت:  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
از  پس  بخش ها  در  بستری  بیماران  از  نفر  گذشته، 25 
بهبودی توسط پزشکان معالج از بیمارستان ترخیص شدند.

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم  خبرداد:

اتمام فاز نهایی تقاطع غیرهمسطح 
ولیعصر)عج( در آینده نزدیک

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم از اتمام فاز نهایی تقاطع 
غیرهمسطح حضرت ولیعصر)عج( در آینده نزدیک خبر داد.

محمدعلی واثقی نیا در بازدید اعضای شورای اسلامی شهر از پروژه های 
سازمان توسعه و عمران شهرداری قم، اظهار داشت: در مورد منابع انسانی، 
مهم ترین رویکرد در اجرای پروژه های عمرانی، استفاده از پیمانکاران متعهد، 

سالم و بومی است.
مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم افزود: توسعه متوازن و 
همه جانبه در سازمان از دیگر رویکردهاست و ما نگاهی همه جانبه به همه 

نیروها و ظرفیت ها داریم تا مبادا تنها به پرسنل خاصی توجه شود.
واثقی نیا با بیان اینکه سعی شده هزینه های واجب و حقوقی را در اولویت 
قرار دهیم و در تلاشیم معوقاتی که از سال 95 برجای مانده است را پرداخت 
کنیم، یادآور شد: دراین باره سال 98 مجموع سنوات مانده مبلغ یک میلیارد 
و 150 میلیون تومان بوده که 700 میلیون تومان آن پرداخت شد و مابقی 
امسال پرداخت می شود. وی خاطرنشان کرد: تعدادی از افراد از شهرداری 
به سازمان منتقل شدند و با توجه به انتظاراتی که وجود دارد طبق کارآمدی و 
تعهد مورد ارزیابی قرار می گیرند. مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری 
قم با تأکید بر اینکه بودجه سازمان در سال 99 رقمی بالغ بر 150 میلیارد 
تومان بوده که در این میان 500 میلیون تومان شامل دیون است، افزود: 
اعتباری که از شهرداری مرکز دریافت می کردیم صرف چند پروژه مهم مانند 

تقاطع حضرت ولی عصر)عج(، پل جمهوری و ورودی جعفریه شد.
روی  بر  را  خود  تمرکز  هزینه ها،  کاهش  جهت  در  کرد:  اضافه  واثقی نیا 
پروژه های اولویت دار گذاشته ایم، در این زمینه پروژه هایی مانند 48 هکتاری 
خدمت رسانی  ولی عصر)عج(  تقاطع  به  نسبت  ولی  بوده  خوب  پردیسان 

کمتری دارد و در اولویت بعدی است.
وی گفت: در سه ماه اخیر شناسایی نقاط قوت و ضعف را در رأس امور قرار 
داده ایم و از ابتدای امسال اقدامات تدریجی اصلاحی در این سازمان آغازشده 
است. مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم در ادامه بیان کرد: در 
بخش معاونت فنی عمرانی، با توجه به بودجه مصوب شهرداری، بودجه 99 را 
آماده کردیم و دراین باره200 هزار تن آسفالت پیش بینی شده است که در 6 

ماه نخست سال بخش عمده ای از آسفالت را تأمین می کنیم.
واثقی نیا عنوان کرد: پروژه تقاطع غیرهمسطح حضرت ولی عصر)عج( 
مراحل انتهایی را سپری می کند و بر روی پروژه ادامه جمهوری تمرکز کرده ایم 
و تا اوایل تابستان بخشی از این پروژه ها به اتمام می رسد. وی با بیان اینکه در 
پل بلوار جمهوری اسلامی برای حفظ میدان، اقدامات عمرانی شکل گرفته 
است، اظهار داشت: 100 متر دیگر از پروژه باقی مانده است که کابل های 
کششی دارد تا دهنه بعدی را بتوانیم عملیاتی کنیم و به طورکلی سه دهنه 
دیگر باقی است و در سه مرحله کشش کابل نیاز است. مدیرعامل سازمان 
توسعه و عمران شهرداری قم تصریح کرد: مبلغ باقی مانده پروژه ادامه بلوار 
جمهوری یک میلیارد و 200 میلیون تومان برای خرید لوله های باقی مانده و 
800 میلیون ورق های حلقه ریل بوده و یک میلیارد تومان نیز معوقات داریم 
که 300 میلیون تومان نیز برای خرید کابل موردنیاز است، هرچند اگر این 
پروژه می خواست در سال جاری بدون خرید تجهیزات از سال های قبل انجام 
شود، قیمت چند برابر می شد. واثقی نیا گفت: رویکرد فرهنگی و اجتماعی 
و اقتصادی بر فعالیت ها حاکم است و با جدیت در جهت کاهش هزینه ها 
قدم برمی داریم، در این سازمان فعل خواستن به خوبی تعریف شده است و 
در اجرای پل و سازه نگرانی نداریم و فنی ترین پل ها در قم عملیاتی شد و از 

تجربیات شرکت های بزرگ و توانمند استفاده کرده ایم.

مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم  خبرداد:

نصب تابلوهای هدایت مسیر در 
محدوده تقاطع ولیعصر)عج(

مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت:  یکصد متر 
مربع تابلوی هدایت مسیر در محدوده تقاطع ولیعصر )عج( نصب گردید.

علی نیک اظهار کرد: با توجه به نیازسنجی های انجام شده و با توجه به 
تغییرات اساسی انجام شده در محدوده تقاطع ولیعصر)عج( و ایجاد پلهای 
روگذر و بر اساس آلبوم های طراحی شده سفارشات لازم انجام شد و پس از 
ساخت و تحویل تابلوها به سازمان توسط همکاران سازمان اقدام به مونتاژ و 
نصب تابلوها گردید. مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم 
خاطرنشان کرد: نصب این تابلوها توسط همکاران سازمان و با به کار بردن 
پایه و عرشه فولادی به وزن تقریبی 7 تن انجام شد که با هزینه ای بالغ بر یک 
میلیارد و پانصد میلیون ریال خریداری شده است و تابلوهای راهنمای مسیر 
نصب شده بر روی این عرشه ها نیز به متراژ یکصد متر مربع نصب گردید که 
این تابلوها نیز هزینه ای بالغ بر هشتصد میلیون ریال برای سازمان در بر داشته 
است. مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم عنوان داشت: 
تمام مراحل مونتاژ و نصب این سازه ها توسط همکاران سازمانی و با استفاده از 

ماشین آلات سازمان در ایام تعطیلات عید انجام شده است.
و  علائم  کلیه  ولیعصر)عج(  همسطح  غیر  تقاطع  پروژه  در  گفت:  نیک 
تجهیزات ترافیکی طبق آلبوم شامل تابلوهای انتظامی و رنگ و اکستروژن 
اجرا شده است که هزینه کل آن بالغ بر چهار میلیارد ریال بوده است که تمام 
هزینه ها از منابع داخلی شهرداری تامین شده است. وی یادآور شد: شیوع 
ویروس کرونا و کاهش شدید بار ترافیک باعث شد که همکاران ما بتوانند با 

کمترین فشار ترافیکی و با سرعت بالاتری این تابلوها را نصب نمایند.

قائم مقام شهردار قم تاکید کرد:

لزوم استفاده از ظرفیت مساجد در 
برگزاری کنگره ملی شهدا

قائم مقام شهردار قم بر لزوم استفاده از ظرفیت مساجد در برگزاری کنگره 
ملی شهدا تاکید کرد.

ابراهیم معتمدی در جلسه هماهنگی کنگره ملی شهدای استان قم، با بیان 
اینکه در جلسات متعددی که برگزار شده، مقرر شده که شهرداری در هشت 
حوزه مرتبط با شهدا در راستای برگزاری کنگره ملی شهدای استان کار خود 
را دنبال کند، اظهار کرد: حوزه های فیلم و سریال، شعر و ادبیات، موسیقی، 
کودک  و نوجوان، بسته های فرهنگی، یادواره ها و اجلاسیه ها، فضاسازی 
شهری و فضای مجازی بخش هایی است که از مجموع فعالیت های کنگره 

ملی شهدای استان، شهرداری در آنها مشارکت خواهد کرد.
قائم مقام شهردار قم با تاکید بر اینکه اقداماتی که در کنگره شهدای قم انجام 
می شود باید متناسب با شان و جایگاه این شهر باشد، تصریح کرد: در حوزه 
موسیقی و فیلم ظرفیت های فراوانی وجود دارد که می توان، از شخصیت های 
برجسته و فاخر کشور در این زمینه استفاده کرد و قم و استعداد شگرف ملی 
و مذهبی آن را به کشور جهان معرفی کرد. معتمدی مشارکت با نهادهای 
تخصصی در حوزه فیلم، ادبیات و موسیقی را ضروری خواند و گفت: یکی از 
مسائلی که در کنگره شهدا ضروری است استفاده از ظرفیت نهادهای مردمی 

خصوصا کانون های فرهنگی هنری مساجد و خود مساجد است.
با فعالیت  وی بیان کرد: شهرداری به مناسبت های مختلف و متناسب 
مساجد و کانون های فرهنگی از آنها حمایت می کند و برنامه ویژه ای هم در 
سازمان فرهنگی در راستای حمایت از یادواره های شهدا صورت می گیرد که 

می تواند در قالب کنگره شهدا باشد.

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم :

خانه شهید کلهری تبدیل به
 خانه موزه می شود

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم گفت: خانه شهید 
کلهری هم قرار است در اختیار شهرداری قرار گیرد تا بتوانیم آن را به شکل 

خانه موزه در اختیار مردم قرار دهیم.
ابوالقاسم مقیمی در جلسه هماهنگی کنگره ملی شهدای استان قم، با بیان 
اینکه سازمان فرهنگی در یکسال گذشته سه تجربه برگزاری جشنواره ها را در 
کارنامه دارد، اظهار کرد: با توجه به شیوع کرونا و الزام عدم برگزاری تجمع ها، 
تجربه های خوبی در زمینه برگزاری جشنواره ها و جذب مشارکت عمومی از 

طریق فضای مجازی به دست آمد.
مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم با تاکید بر اینکه در 
حوزه برگزاری کنگره ملی شهدای استان نیز برنامه هایی در نظر گرفته شده 
است، گفت: یکی از این برنامه ها بازگشایی خانه موزه شهیدان زین الدین است 
که در بودجه اعتبارات لازم برای آن پیش بینی شده و ساختمان آماده شده و 

برنامه های آن در حال تدوین است.
مقیمی با اشاره به برنامه راه اندازی خانه موزه شهید شفیعی، گفت: بازسازی 

و افتتاح این خانه هم به صورت ویژه پیگیری می شود.
وی اضافه کرد: خانه شهید کلهری هم قرار است در اختیار شهرداری قرار 

گیرد تا بتوانیم آن را به شکل خانه موزه در اختیار مردم قرار دهیم.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

نگران پیک دوم بیماری کرونا هستیم 

رئیس ستاد کنگره ملی شهدای استان قم :

کنگره شهدای قم باید الگویی برای دیگر استان ها باشد 
رئیس ستاد کنگره ملی شهدای استان قم گفت: دور دوم کنگره شهدای قم همچون دور اول باید نمونه 

و الگویی برای سایر استان ها باشد.
احمد حاجی زاده در جلسه هماهنگی کنگره ملی شهدای استان قم، با تاکید بر اینکه بهترین کارها، کار 
برای شهدا است، به برگزاری نخستین دوره کنگره ملی شهدا در سال 73 در استان قم اشاره و اظهار کرد: 
یک دور کنگره ملی شهدا در استان های مختلف کشور برگزار شده و دور دوم کنگره ها نیز با کنگره شهدای 
قم آغاز خواهد شد. رئیس ستاد کنگره ملی شهدای قم با بیان اینکه دور دوم کنگره شهدای قم همچون 
دور اول باید نمونه و الگویی برای سایر استان ها باشد، افزود: یکی از ضرورت های کنگره شهدا برانگیختگی 
در جامعه است و باید اقدامات به نوعی باشد که همه مردم درگیر ارتباط با شهدا باشند. حاجی زاده با اذعان 
به اینکه باید تمام برنامه های استان متبرک به نام و یاد شهدا و کنگره شهدا شود، تصریح کرد: تمام تلاش 
ما این است که در بدنه مدیریتی استان این مساله جا بیافتد که تمام اقدامات باید با نام شهدا باشد و مردم 

هم همراه و همگام با کنگره در مسیر گرامیداشت یاد و خاطره شهدا گام بردارند.
اهتمام ویژه مدیریت شهری به برنامه های مربوط به شهدا 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم  نیز دراین جلسه از استفاده از ظرفیت های اطلاع رسانی 
شهرداری برای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت خبر داد.  مهدی کلانترزاده با اشاره به تاکید و اهتمام ویژه 
مدیریت شهری به برنامه های مربوط به شهدا، اظهار کرد: با تاکید شهردار حمایت ویژه و همکاری مستمر 
و کارگشا با کنگره شهدای استان قم برای برگزاری هرچه باشکوه تر این کنگره و تولید آثاری فاخر و ارزشمند 
در دستور کار تمام بخش های شهرداری قرار گرفته است. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم 
با اذعان به اینکه 6 حوزه کاری در مجموعه ستاد کنگره شهدا مربوط به اداره کل ارتباطات شهرداری است، 
افزود: در حوزه های مختلف تبلیغات، یادمان سازی، فرهنگی و اطلاع رسانی و فضای مجازی گام های 
متفاوتی در راستای کنگره ملی شهدا در دستور کار داریم. کلانترزاده بیان کرد: ادارات رسانه های نوین، 
تبلیغات، بین الملل، ارتباطات مردمی، ارتباطات رسانه ای آماده هستند در بخش های مختلف همکاری و 
خدمات رسانی کامل به ستاد کنگره شهدا داشته باشند. وی بیان کرد: این امکان در شهرداری وجود دارد 

که اطلاع رسانی منسجم مردمی در خصوص یادواره های شهید و کنگره ملی شهدا صورت گیرد.

دادستان عمومی و انقلاب قم :

خانه فساد درقم متلاشی شد
دادستان عمومی و انقلاب قم گفت: هفت مرد و دو زن در قم طی دو عملیات جداگانه که نسبت به 

تشکیل خانه فساد و فروش مواد مخدر اقدام می کردند، بازداشت شدند.
حسن غریب قبل از ظهر شنبه در گفت وگو با خبرنگاران از انهدام خانه فساد و پاتوق فروش و استعمال 
مواد مخدر در قم خبر داد و اظهار کرد: به دنبال کسب اخبار واصله از منابع و مخبرین مبنی بر حمل، 
نگهداری و فروش مواد مخدر و رفت و آمد افراد مشکوک در دو منزل مسکونی، بلافاصله موضوع در دستور 
کار تیم ویژه دادستانی قرار گرفت. وی بیان کرد: پس از صدور دستور قضائی، اکیپی از عوامل انتظامی 
کلانتری 19 توحید، در دو عملیات جداگانه، به محل های مذکور ورود و در مجموع 7 مرد و دو زن بازداشت 
شدند. دادستان عمومی و انقلاب قم ادامه داد: در بازرسی از منازل مذکور مقداری مواد مخدر شامل 
هروئین، حشیش، شیشه و تریاک، انواع لوازم توزین و توزیع و استعمال مواد مخدر، چاقو و قمه کشف و 
ضبط شد که در همین راستا یکی از منازل فوق حسب دستور دادستانی پلمب شد. گزارش حاکیست: در 
بازرسی از منازل مذکور مقادیری مواد مخدر اعم از هرویین، حشیش، شیشه و تریاک، انواع لوازم توزین و 
توزیع و استعمال مواد مخدر، چاقو و قمه کشف و ضبط گردید.و یکی از منازل فوق حسب دستور دادستان 

عمومی و انقلاب استان پلمب شد.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم :

غربالگری قمی های مسافر به اتمام رسید
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: غربالگری شهروندان قمی که در ایام نوروز به مسافرت 

رفته و در روز های اخیر به قم بازگشته اند، انجام و به اتمام رسید. 
سیامک محبی روز شنبه در گفت وگویی تاکید کرد: به طور قطع اجرای درست طرح فاصله گذاری 

اجتماعی، تاثیر به سزایی در کاهش زنجیره انتقال ویروس کرونا خواهد داشت.
وی با تاکید بر رعایت توصیه های بهداشتی و اجرای قرنطینه خانگی افزود: با توجه به اهمیت ثبت نام 
درسامانه salamat.gov.ir از همشهریان می خواهیم که در این سامانه ثبت نام کرده و در راستای مبارزه با 

این ویروس کمک تیم های بهداشتی باشند.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم اظهار داشت: 515 هزار تن از مردم قم تاکنون در سامانه 
salamat.gov.ir ثبت نام کرده اند که از این تعداد 51 هزار نفر باید تحت پیگیری قرار می گرفتند که انجام 

شد و 12 هزار تن نیز که نیاز به پیگیری فوری داشتند، کمتر از 24 ساعت به وضعیت آنها رسیدگی شد
محبی گفت: یک میلیون و 124 هزار و 903 نفر از طریق سامانه سیب غربالگری شدند و 11 هزار و 
373 نفر نیز در مراکز 9 گانه خدمات کرونایی مرکز بهداشت استان قم، مورد غربالگری قرار گرفته و خدمات 
رسانی به آنها انجام شد وی ادامه داد: هشت هزار و 674 مادر باردار در حال حاضر در استان قم وجود دارد 
که غربالگری روی آنها انجام و مشخص شد 256 نفر از آنها دارای علائم بودند که اقدامات لازم انجام و 13 

نفر از مادران باردار نیز در بیمارستان ها بستری هستند.

بحار الأنوار : ٢٧ / 19٢ / ٤9 .

طرح:مهدی عزیزی

اين جماعت با کرونا رفیق شدند!

مدیرکل هواشناسی استان قم گفت: میانگین بارندگی دراین استان نسبت به میانگین 
بلندمدت بیش از 80 درصد افزایش  یافته است. 

مهران حیدری   افزود: بارش باران و برف که از سه شنبه هفته گذشته در سطح استان قم 
آغاز شده است، تا دیشب ادامه داشت. وی اضافه کرد: بیشترین بارش در روستای وسف 
واقع در بخش کهک با 98 میلی متر و روستای کهندان واقع در بخش خلجستان با 92 
میلی متر به ثبت رسیده است. به گفته وی، از روز سه شنبه هفته گذشته تاکنون درشهر قم 
نیز 45 میلی متر بارندگی گزارش شده است. حیدری خاطرنشان کرد: میزان بارش ها از 
ابتدای سال زراعی)اول مهرماه پارسال( تاکنون 220 میلی متر بوده که نسبت به مدت مشابه 
درسال گذشته بیش از پنج درصد و نسبت به میانگین بلندمدت بیش از 80 درصد افزایش  
یافته است. وی ادامه داد: بارش در روستاهای واقع در ارتفاعات از جمله دربخش های 
کهک، سلفچگان و خلجستان به صورت برف و تا حدود 15 سانتی متر گزارش  شده است. 
وی گفت: امروز ناپایداری جوی ادامه دارد و درحین عبور سامانه بارش زا از استان، تشکیل 
بارش های رگباری و رعدوبرق به ویژه در ساعات بعدازظهر در نقاط جنوبی استان دور از انتظار 
نیست. مدیرکل هواشناسی قم اضافه کرد:امشب نیز احتمال رخداد رگبارهایی در ارتفاعات 
استان پیش بینی می شود و روز دوشنبه هوای استان تحت تاثیر سامانه بارشی دیگری قرار 

می گیرد که گستره آن کمتر از سامانه فعلی خواهد بود.

وی خاطرنشان کرد: بیشینه دمای امروز، فردا 18 و 16 و کمینه دمای امشب نیز 8 و 7 
درجه سانتی گراد بالای صفر خواهد بود.

افزایش ۵ درصدی حجم مخزن سد ۱۵ خرداد 
مدیر سد 15 خرداد قم نیزدر گفت وگویی از افزایش 5 درصدی مخزن این سد نسبت به 
سال گذشته خبرداد.  جعفر احمدی خصوص وضعیت سد 15 خرداد گفت: با توجه به اینکه 
بارندگی در این منطقه نسبت به پارسال 30 درصد کاهش دارد ولی نسبت به دراز مدت 97 
مدت افزایش پیدا کرده است. وی افزود: مخزن سد درحال حاضر دارای 100 میلیون متر 
مکعب است که پارسال در همین زمان کل حجم مخزن سد 95 میلیون متر مکعب بود که از 
این حیث 5 درصد بیش از پارسال و 52 درصد بیش از حجم بلند مدت، است. مدیر سد 15 
خرداد در خصوص افزایش سطح مخزن نیز گفت: با توجه به اینکه سیستم هواشناسی بهاری 
بسیار سخت و پیچیده است ،هنوز نمی توان روی آمار دقیق بارش تا پایان فصل بهار سخن 
گفت ولی قطعا تا پایان هفته شاهد بارش های جدید خواهیم بود. وی بیان کرد: سال 98 
از اوایل خرداد تا پایان شهرویور ماه، 40 میلیون متر مکعب آب از سد با اهداف کشاورزی و 
زیست محیطی و همچنین مقادیری نیز آب شرب رها سازی شد. احمدی تصریح کرد: پیش 
از عید نوروز امسال تا 3 فرودین 10 میلیون متر مکعب آب زیست محیطی رها شد و در برنامه 

امسال نیز رها سازی آب های زیست محیطی و کشاورزی در دستور کار قرار گرفته است.

مدیرکل هواشناسی استان قم:

میانگین بارندگی درقم ۸۰ درصد افزایش یافت

رئیس شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه شفافیت، انضباط مالی و چابک سازی در 
پروژه های عمرانی قم مدنظر قرار گیرد گفت: اگرچه در مدیریت شهری و اجرای وظایف خود، 
گرفتار بیماری کرونا هستیم و تبعاتی داشته است، اما با زمان بندی مشخص انتظار داریم 90 
درصد از پروژه های مهم در دست اجرای سازمان توسعه عمران شهرداری قم در سال 99 به 

بهره برداری برسد.
عبدالله جلالی در بازدید اعضای شورای اسلامی شهر از پروژه های سازمان توسعه عمران 
شهرداری قم اظهار داشت: این سازمان با مدیریت جدید خود، شتاب خوبی در اجرای 
پروژه ها داشته است و توقعات را نسبت به اجرایی شدن پروژه ها بالا برده است. رئیس شورای 
اسلامی شهر قم افزود: اگرچه در مدیریت شهری و اجرای وظایف خود، گرفتار بیماری 
کرونا هستیم و تبعاتی داشته است، اما با زمان بندی مشخص، استفاده از پیمانکاران متعهد 
و بودجه ریزی صحیح، انتظار داریم 90 درصد از پروژه های مهم در دست اجرای سازمان 
توسعه عمران شهرداری قم در سال 99 به بهره برداری برسد. وی با بیان اینکه سازمان توسعه 
و عمران شهرداری باید از ابعاد مختلف به وظایف خود عمل کند تصریح کرد: این سازمان 
باید با شفافیت، انضباط مالی، استفاده از نیروهای کارآمد، متخصص و کاهش هزینه ها 
و چابک سازی سازمان در جهت اجرای پروژه های مهم عمرانی در قم قدم بردارد. جلالی 
بیان کرد: شورای اسلامی شهر قم، پیگیری زیادی در اجرای پروژه های عمرانی دارد، به ویژه 

طرح ها و پروژه هایی که جزء اولویت ها و مطالبات مردمی است باید متناسب با ظرفیت های 
موجود زودتر به بهره برداری برسد.

وی با تأکید بر اینکه مهم ترین رویکرد این سازمان، شفافیت مالی است و در این مسیر باید 
از پیمانکاران بومی و متعهد استفاده شود خاطرنشان کرد: در روند اجرای پروژه ها و همچنین 
استفاده از نیروها در سازمان باید توجه داشت که نیروها به خوبی چیدمان شوند و متناسب با 
توانایی و تخصص از آن ها استفاده شود. رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: درجایی که 
نیرو کارآمد نبوده و هزینه تحمیل می کند باید طبق توانمندی آن نیرو، جابه جایی و یا بازنگری 
انجام شود، وقتی وظایف مهمی در توسعه عمران و توانمندی های زیادی در آن وجود دارد، 
انتظارات نیز بالاست. جلالی با بیان اینکه شهرداری قم دارای نیروهای بسیار توانمندی در 
حوزه عمران و مهندسی است و ظرفیت بیشتری برای واگذاری وجود دارد، تصریح کرد: 
بسیاری از پروژه های قم، پیشرفت فیزیکی بالایی دارند و اعضای شورای اسلامی شهر قم، از 
میزان پیشرفت و نحوه اجرای این پروژه ها بازدید کرده اند. وی افزود: بر اساس یافته ها، دانش 
فنی خوبی در پل سازی به مجموعه سازمان منتقل شده که باید از آن استفاده کرد و تجربیات 
کارآمد را در روند پل سازی مدنظر قرار داد. رئیس شورای اسلامی شهر قم بیان کرد: سازمان 
توسعه عمران شهرداری قم در واگذاری مسئولیت ها نیز باید پاسخگو باشد و نظارت کارآمدی بر 
هزینه ها داشته باشد تا بتوان با مدیریت منابع بخش عظیمی از پروژه های قم را عملیاتی کرد.

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

باید از پیمانکاران بومی و متعهد استفاده شود 

مدیر مخابرات استان قم با بیان اینکه بحران کرونا روند 
مدد  به  امروز  بخشیدگفت:  سرعت  را  الکترونیک  دولت 
امکانات گسترده زیرساختی مخابراتی و مطالبات مردم 
اقبال خوبی به بهره گیری از این زیر ساخت ها شده است 
باید گام های سریعتری  ما  داد که  نشان  بحران کرونا  و 

برداریم.
سید اسد الله دهناد در گفت و گو با ایمان اظهارداشت 
:طی دو دهه گذشته سرمایه گذاری قابل توجهی در زیر 
ساخت های فناوری اطلاعات  کشور و استان انجام شده 
و تلاش های زیادی کردیم تا دستگاههای اجرایی را برای 

های  بخش  در  مردم  رفاه  برای  امکانات  این  از  استفاده 
مختلف مجاب کنیم. وی افزود :اما نظام اداری و دیوانی 
سنتی به دلایل متعدد ازجمله عدم تمایل به شفاف سازی 
، عادت داشتن به نظم سنتی پیشین در کارهای اداری و 

مسائلی از این دست در برابر تغییرات مقاومت می کردند. 
مدیر مخابرات استان قم با بیان اینکه در گذشته ساعت 
ها وقت مردم در دستگاههای دولتی ،شهرداری ها ،نظام 
مهندسی و...واقعا تلف می شد بیان داشت :اما امروز به 
مطالبات  و  مخابراتی  زیرساختی  گسترده  امکانات  مدد 
مردم اقبال خوبی به بهره گیری از این زیر ساخت ها شده 

است و بحران کرونا نشان داد که ما باید گام های سریعتری 
برداریم. وی تصریح کرد : لازم می دانم از اقدامات بخش 
خصوصی، دستگاههای اجرایی  و همچنین  شهرداری قم 
و نظام مهندسی که گام های خوبی برای توسعه خدمات 
خود  در بستر های مخابراتی برداشته اند تشکر کنم و اعلام 
می کنم کارشناسان متعهد مخابرات امادگی همکاری در 
این زمینه را دارند. دهناد تاکید کرد ما در کنار توسعه فنی 
دنبال افزایش کیفیت خدمات ویژه ازجمله  افزایش پهنای 
باند و ارتقای سرعت اینترنت به دستگاه هایی که محل 

مراجعه بیشتر مردم هستند نیز هستیم . 

مدیر مخابرات استان قم:

بحران کرونا روند دولت الکترونیک را سرعت بخشید

 مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم گفت: در راستای سیاست جهش تولید و 
تحقق شعار سال واگذاری زمین در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان به سرمایه گذاران با 40 

درصد تخفیف صورت می گیرد. 
سید مهدی علیزاده طباطبایی روز شنبه در گفت وگویی اظهار داشت:  در همین راستا و 
با تصویب هیات مدیره این منطقه جهت جذب سرمایه گذار و ارتقاء تولید، فرآیند واگذاری 
زمین با 40 درصد تخفیف انجام می گیرد. وی اضافه کرد:  زمین های فاز سوم توسعه منطقه 
ویژه اقتصادی سلفچگان در چهارماهه نخست سال جاری با 40 درصد و در چهارماهه دوم 
سال با 20 درصد تخفیف به متقاضیان احداث واحدهای تولیدی و سرمایه گذاران علاقه مند 
به فعالیت های اقتصادی واگذار می گردد. وی ادامه داد: با توجه به اعلام  بهای زمین در 
منطقه ویژه در آغاز  هرسال، هیات مدیره این منطقه با تصویب این طرح سعی نموده اند 

تا افزایش قیمت در سال جدید مانعی بر سر راه رشد و توسعه این منطقه به وجود نیاورد.
منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم ، در محدوده ای به وسعت 2000 هکتار در 185 
کیلومتری تهران در سال 1376 به تصویب هیات وزیران رسید. این منطقه ، به عنوان 
مهم ترین منطقه ویژه اقتصادی که به مرکز سیاسی - اقتصادی کشور نزدیک می باشد، 
در چهارراه جاده های ترانزیت ،جاده ابریشم ، مجاورت راه آهن سرتاسری و بزرگراه های 
اصلی شمال، جنوب ، شرق و غرب ایران واقع شده است، لذا جهت برقراری ارتباط با اروپا 
، کشورهای آسیای میانه و خلیج فارس به منظور تولید، صادرات و ترانزیت کالا، موقعیتی 
ممتاز و منحصربه فرد داشته و قادر است نقش تعیین کننده ای در اقتصاد کلان کشور ایفا 
نماید. هم اکنون 120 واحد صنعتی و تجاری در این منطقه مشغول فعالیت می باشد که این 

رقم نمایان گر فعالیت 87 درصد واحدهای دارای پروانه بهره برداری منطقه است.

با هدف تشویق تولیدصورت گرفت؛

تخفیف ۴۰ درصدی واگذاری زمین در منطقه ویژه سلفچگان

جناب آقای سیّد علی نوری
رئیس محترم روابط عمومی شرکت گاز استان قم

با نهایت تأسف و تأثر درگذشت پدر گرامیتان مرحوم مغفورشادروان آیت الله 
سیّد ابوالحسن نوری )ره( امام جمعه اسبق خرمشهر را تسلیت عرض نموده 
و برای آن مرحوم از درگاه ایزد منان علوّ درجات اخروی و برای شما و سایر 

بازماندگان صبر و اجر مسئلت دارم.
روح الله کرمانی 

معاون وزارت آموزش و پرورش درپی جلوگیری از خطر گسترش کرونا گفته آمادگی 
داریم سال تحصیلی را به اتمام رسانده و امتحانات را برگزار کنیم.


